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Премиера Сагата Проект

Стр. 26

Николай Петев обра
овациите с новата си книга

Стр. 6

280 семейства във
ВМЗ бедстват

Стр. 31

ЦСКА предлага
обединение с Литекс

Стр. 21

Пепа Павлова за проблемите
в образованието

Интервю

Л Е В И Я Т
В Е С Т Н И К

Eкспертиза

Предимствата от атомна
енергия надхвърлят рисковете

Стр. 2

Афера

Найденов се оправдава с укрити
документи заради дюните

Стр. 4
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Стр. 13

 ‡Í‚Ó ‰‡ Ó˜‡Í‚‡ÏÂ ÓÚ ÔÓ-
ÚÂÌˆË‡ÎÌËÚÂ ÔÓÚË‚ÌËˆË
‚˙ıÛ ¯‡ıÏ‡ÚÌ‡Ú‡ ‰˙ÒÍ‡ Ì‡
„ÂÓÔÓÎËÚËÍ‡Ú‡?

Няколко
ÄÓÌÈ

Александър
СИМОВ

Премиерът се събуди с
неприятно усещане. Беше
сънувал, че Станишев се
връща на власт и увели-
чава пенсиите, които
той след това ще трябва
да плаща. Потрепери от
ужас. Заради това ведна-
га се прекръсти. За здра-
вето на Барозу и за евро-
комисарите. Себе си ос-
тави най-накрая - помоли
Началника и днес да му
прати лентички за ряза-
не и си пусна телевизора.

По телевизията анти-
правителствени журнали-
сти пуснаха 5-секунден
репортаж за протест за
неизплатени заплати. Бо-
рисов се разгневи. Какво
ли не направи за този на-
род - магистрали, метро,
полицейски акции, а те -
гладни били!

Звънна на Цветан Цве-
танов.

- За какъв глад гово-
рят бе, Цецоу?! Нали
имат дрехи на гърба си -
ами ще си продадат яке-
тата и ще заложат учеб-
ниците на децата в за-
ложни къщи, пък ще нахра-
нят. Аз като нямам учеб-
ници, някой пита ли ме как
живея?

Затвори телефона
гневен. После си спомни,
че не е споменал другото
си божество днес. И вед-
нага му написа есемес. На
руски. Той гласеше:
“Здравствуй, Анжела”.
Реши, че това е до-
статъчно. На немската
канцлерка щеше да й ха-
реса. Все пак дори и тя не
изпълняваше немската
конституция по-съвест-
но от него (стр. 2).

Разстроен Борисов
реши, че няма да ходи на
работа. Отиде направо на
обедното мачле. Ама не
се качи в метрото с про-
столюдието.

Да не е луд.

Една
сутрин
на Бойко
Борисов

СУПЕРПРОЕКТИТЕ НА ГЕРБ -
ПОГУБЕНИ МИЛИОНИ

Стр. 24

Граждани блокираха движението на централно
столично кръстовище вчера в знак
на съпричастност с работниците от ВМЗ-Сопот

Прочулият се покрай прези-
дента Росен Плевнелиев пей-
заж от Скалистите планини в
Колорадо се мъдри и в учебни-
ците. В учебник по музика за 8
клас на издателство “АзБуки”
снимка от Аспен онагледява
урок за родопската народна
песен “Девойко”, алармираха

Гафът на президента
се появи и в учебник
Снимката от Скалистите планини илюстрира
родопска песен в помагало по музика

родители. Тя е сложена до сним-
ка на певици в родопски носии
и изглед с родопски къщи. Изве-
стният пейзаж на два върха в
световно известния ски курорт
Аспен стана разпознаваем за
повече българи покрай първото
новогодишно обръщение на
президента Росен Плевнелиев.

ДУМА припомня, че прези-
дентът в новогодишното си сло-
во илюстрира красотата на
българската природа именно с
въпросния изглед от Колорадо.
Гафът му бе една от най-широ-
ко коментираните теми  през
първите дни на новата година.

Прессекретарят на прези-

дента Мария Иванова бе нака-
зана за грешката с предупреж-
дение за уволнение, но от рабо-
та бе изгонена служителка в
“Балкантурист”, отговорна за по-
местването на снимката  като
изглед от родопския ски курорт
Пампорово.

Стр. 5

Стр. 3
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Снимка БГНЕС
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България

Б

оредната дискусия
около казуса с осъще-
ствяването на проек-
та за нова атомна
централа се проведе

ЕКСПЕРТИ:

Предимствата от
атомна енергия
надхвърлят рисковете
Ако България не построи свой АЕЦ,
съседите й ще го направят,
предупреди бившият директор
на МААЕ Ханс-Холгер Рьогнер

Павлета ДАВИДОВА ли. Ако България не построи
свой АЕЦ, то съседните й стра-
ни ще построят, предупреди
Рьогнер.

Белене е икономически из-
годен и добре подготвен про-
кет, категоричен бе бившият
енергиен министър Румен Овча-
ров. Той отново опроверга лъ-
жите на ГЕРБ за стойността на
централата и подчерта, че ако
се спазят сроковете АЕЦ “Беле-
не” ще струва максимум 6,3
млрд. “Ако построим централата
през 2050 г., тогава може и да
достигне 40-50 млрд, както
твърдят сега някои самозвани
икономисти”, коментира той.

Проф. Димитър Бучков бе
възмутен, че много често про-
тивниците на ядрената енерге-
тика и хората, които призовават
да се гласува с “не” на референ-
дума, цитират само удобни за
тях данни от доклада на консул-
танта HSBC. “Пропускат заклю-
чителната част, в която се каз-
ва, че проектът в Белене е ико-
номически изгоден, че гаранти-
ра печалба от продажбата на
ток”, добави той. Експертът ко-
ментира, че преди да вземат ре-

Снимка Мариета ТОМОВА

Ядрената енергетика е значително по-гъвкава и напреднала, отколкото беше преди 20 години,
категоричен бе Румен Овчаров

шение по казуса с ядрената
енергетика, хората винаги мо-
гат да се консултират, както
правят при покупката на битова
техника. Директорът на Инсти-

тута за управление на ядрените
знания и съветник към МААЕ
Янко Янев призова българите да
се концентрират не върху техни-
ческите параметри на проекта,

а дали от АЕЦ “Белене” има
полза за хората. Белене ще е от
полза не за 1000 или 10 000
души, а за цялата страна, кате-
горичен бе той.

П
вчера в София. “АЕЦ “Белене”  -
реалната алтернатива за
българската енергетика” беше
темата, по която взеха участие
редица български учени, инже-
нери и експерти. Форумът бе ор-
ганизиран от федерация “Наука
и висше образование”.

Експертите се обединиха
около тезата, че предимствата
от развитието на ядрена енер-
гетика са повече отколкото ри-
сковете, които крие подобна
технология. Бившият директор
на Международната агенция за
ядрена енергия Ханс-Холгер
Рьогнер подчерта, че всяка тех-
нология крие своите рискове.
Той бе категоричен, че про-
дължителността на използване
на една АЕЦ ще покрие в дълго-
срочен план прогнозируемите
разходи за електроенергия,
което е една от положителните
страни на подобен тип центра-

БСП предлага да бъде пре-
махнато ДДС-то върху всички
детски стоки и услуги, обявиха
социалистите на брифинг в пар-
ламента вчера. Управляващите
да спрат с играта “тука има, тука
нема” с увеличение на средст-
вата за пенсионери и майки,
призова Корнелия Нинова. От
левицата обявиха, че са внесли
в НС искане за актуализация на
бюджета на ДОО за тази годи-
на. В него те предлагат на фи-
нансовия министър Симеон Дян-
ков как да изхарчи спестените
през миналата година 800 млн.
лева. Настояваме, след като
вече има излишък в бюджета,
пенсиите да се увеличат не от 1
април, а още от началото на
този месец, поясни Емилия Мас-
ларова. Тя е изчислила, че за
целта са нужни 194 млн. лева.

Обезщетението за отглежда-
не на дете от 1 до 2 години не
може да остане 240 лева, кате-
горична е тя и предлага то да
скочи на 310 лева, колкото е
минималната работна заплата.
Това ще струва 29,4 млн. лева,
или по-малко от предвидените
30 милиона лева за детски гра-
дини, поясни Масларова. Тя пре-
сметна, че мерките за майките
и пенсионерите общо ще стру-
ват на бюджета 223 млн. лева.

Масларова “попари” преми-
ера Бойко Борисов, който заяви,
че може да има по-високи пари
за майчински за по-кратък пе-
риод на обезщетение. Бившият
социален министър репликира
думите му, че такава мярка и
сега съществува. Ако майка се
върне на работа, след като де-
тето й навърши година и 2 ме-
сеца, тя ще получава 50% от по-

Общо 100 служители на НАП ще проведат
2000 учебни часа в 100 български училища в
цялата страна на тема “данъци”, стана ясно
вчера. Уроците са част от съвместната кампа-
ния на приходната агенция и Министерството
на образованието, младежта и науката, наре-
чена “Влез в час с данъците”.
Учениците получават възможност да се
запишат за участие и в конкурс на тема

БСП предлага да няма ДДС
върху детските стоки
Юлия КУЛИНСКА лагаемото й се обезщетение,

поясни Масларова и уточни, че
това е идея на социалистите.

Живеем в държава, която
има много проблеми, подчерта
председателят на социалната
комисия в НС и Драгомир Стой-
нев. По думите му, освен безра-
ботицата и трагедията в социал-
ната сфера,  над страната ни е
надвиснала и демографската
криза. Стойнев изрази притес-
нение, че изчезваме и се топим
като нация. Според него семей-
ствата искат помощ от държава-
та, за да се решат на второ дете.
Ако спечелим изборите, всяко
дете ще получава по 50 лева
месечно да отпадне подоходни-
ят критерий за получаване на
надбавки, отбеляза Стойнев.

От ГЕРБ реагираха веднага.
Според зам.- председателката
на социалната комисия Светла-
на Ангелова няма как да се слу-
чи актуализация на бюджета на
ДОО. По отношение на увели-
чаване на парите за гледане
на дете от една до 2-годишна
възраст, както и премиерът за-
яви, сме склонни да увеличим
парите за гледане на деца от
една до 2-годишна възраст от
2014 година, но това да стане
за сметка на намаляване на
срока на майчинството, заяви
депутатът. По думите на Анге-
лова България е втората стра-
на в Европа с най-голям срок
на платено майчинство след
Швеция. Тя припомни, че сред-
ната продължителност на сро-
ка за майчинство в Европа е 14
седмици или 4-5 месеца. И у
нас може да се върви към това,
като например в първите 8 ме-
сеца да се плаща цялата за-
платата, а в останалите - мини-
малната, поясни Ангелова.

ОТ ПОСЛЕДНИЯ ЧАС

Данъчните влизат в час
“Данъците, без които не можем”. Конкурсът е
разделен в две категории - текстова и визуал-
на, а наградите са атрактивни - таблет, смарт-
фон и електронен четец за книги. Кой ще
спечели наградите ще определи авторитетно
жури, част от което са Любен Дилов-син,
актьорите Димитър Рачков и Мария Игнатова,
певците Део, Графа и Орлин Павлов, актрисата
Силвия Лулчева и моделът Диляна Попова.

България изпълнява това, което е записано
в конституцията на Германия - да се харчат тол-
кова пари, колкото се изкарват. Това гарантира,
че следващите поколения няма да плащат бор-
човете на сегашните поколения. Така Бойко
Борисов разкри схемата, по която управлява, в
свое интрервю пред Дарик радио във вторник
вечерта. Премиерът изпадна в откровения, че с
германския канцлер Ангела Меркел си говори-
ли на руски, но не и по лични теми.

Борисов разкри и кое ще е най-доброто
нещо за България в близките години, а именно
да управлява и втори мандат самостоятелно. “Аз
до последния ден ще строя, до последния ден
ще изграждаме и мисля, че това, което оставя-
ме след нас, десетилетия след това ще се полз-
ва от хората”, както във всяко свое интервю не
пропусна да спомене асфлатираните си улички
премиерът.

На въпрос дали според него един пенсионер
би ли отказал телешки шол и сьомга, каквото е

България изпълнявала всичко записано
в германската конституция

менюто на домашния любимец на Искра Фидо-
сова. Борисов определи всичко това като шега
и призна, че не обичал сьомга. Според него
много пенсионери са я опитвали със сигурност.
Първо трябвало да се направи инфраструктура-
та и икономиката, тогава ще се напълни хла-
дилникът.

Един от малкото пъти, в които Бойко не на-
меси управлението на Тройната коалиция, бе
по темета за детските градини. Той си намери
друг виновник в лицето на бившия кмет Стефан
Софиянски. “В София къде бяха всичките тези
майки, когато по време на Софиянски и на синя,
червена и каква беше София - синьо-червена
мъгла я наричаха тогава, реституираха и прода-
доха всички детски градини”.

Бойко Борисов бе попитан и за какво си хар-
чи заплатата. Той отговори за храна и пури. В
типичния си раздразнителен тон не поиска да
спомене какви точно пури пушил, защото не
било работа на журналиста.

С възгласи “Работници от ВМЗ, не се преда-
вайте” младежи блокираха столичното
кръстовище на булевард “Патриарх Евтимий”
към 18 ч. вчера. Протестът е в подкрепа на
протестиращите работници от Вазовските
машиностроителни заводи в Сопот. Недовол-
ните опънаха два големи транспаранта с
надписи: “Солидарност със стачкуващите
работници от ВМЗ-Сопот” и “Работници от

глад умират, докато хищници се точат да
приватизират”. Чуха се и възгласи “Солидар-
ността между хората е нашето оръжие
срещу властта”. Движението по четирите
ленти на натоварения столичен булевард бе
спряно, като активистите не пускаха дори
колите на градския транспорт да преминат.

Още по темата на стр. 6
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България

Р

Цитат на деняЦитат на деня

‘ БОЙКО БОРИСОВ РАЗВИВА ОСОБЕНО БОГОСЛОВИЕ

Ãîñïîä çäðàâå äà äàâà íà ïðåçèäåíòà
Áàðîçó, íà êîìèñàðÿ Õààí. Ñóòðèíòà
êàòî ñå ñúáóäÿ, ïúðâî ñå ïðåêðúñòâàì
çà òÿõ, ïîñëå çà ñåáå ñè

Махнаха „просвета” и „учител”
от училищния закон

онятието “просвета”
бе изцяло премахна-
то от депутатите на
ГЕРБ в новия Закон
за предучилищното и

Управляващите отказаха да запишат, че образованието се финансира
приоритетно, повече от половината депутати отсъстваха

Велиана ХРИСТОВА Въвеждането на задължител-
на забавачка за 4-годишните не
успя да стигне до гласуване в
пленарното време. Мотивът на
вносителите е, че отрано социа-
лизираните деца са по-успешни
в развитието си след това. Сини-
ят Мартин Димитров обаче възра-
зи, че родителят най-добре знае
кое е добро за детето му и че 40
организации ще поискат вето, ако
текстът бъде приет.

българската идентичност дума
“просвета” бе подкрепено от всич-
ки изказали се без депутатите от
ГЕРБ. Живеем в епохата на нео-
либералната теза, че няма народ
и нация, има космополитно об-
щество, в нашето възпитанието е
изхвърлено от училище преди 20
години, иронизира Станислав
Станилов от “Атака”.

За 4 часа депутатите успяха
да гласуват първите 6 члена от
около 400 текстове на закона.
Половин час отиде в стария спор
да има ли задължително веро-
учение в светското училище, пре-
кратен накрая от министър Сер-
гей Игнатов, който заяви, че на-
сила вяра не се насажда. Пове-
че от половината депутати отсъ-
стваха от дебатите, в гласувани-
ята електронното табло отбеляз-
ваше от 76 до максимум 111
депутати.

Предложението на левите
Валентина Богданова и Ивелин
Николов в общите положения на

Родители и малчугани с рицарски
брони от картон протестираха вчера
в градинката пред парламента
срещу предложението 4-годишните
деца да тръгват на предучилище,
който е залегнал в законопроекта
за предучилищното и училищното
възпитание. На импровизираните
доспехи пишеше: “Всичко е толкова
честно и просто, рибите си летят, а
някои обратно виждат нещата и
разбъркват света”. “Децата имат
право на глас в семейството”,
“Децата не са на държавата”,
“Държавата подпомага, не команд-
ва”, “Училището е социална услуга,
не диктатура”, бяха лозунгите, които
протестиращите родители издигнаха
пред парламента.
Законът за училищното и предучи-
лищното възпитание изключително
грубо потъпква права и свободи на
българите, заяви Орлин Райков,
баща на 4 деца. Според него с
документа се отнема правото на
родителите да бъдат самостоятелни
и сами да решават кое е най-добро
за децата, а не някой самозван

закона да бъде вписан конкрет-
но учителят като основен участ-
ник в образователния процес бе
отхвърлено с мотива, че учите-
лят се споменавал в глава 11 на
закона. Със същия мотив от ос-
новните принципи на образова-
нието бе отхвърлено постоянно-
то повишаване на квалификаци-
ята на учителите, защото то пък
било в глава 14. Без обяснения
мнозинството отхвърли и пред-
ложението им да не се закриват
областните ресурсни центрове
за работа с болни и други деца
със специални потребности. Мо-
тивът им е, че 11 000 деца ще
останат без специални грижи,
тъй като много малко от учили-
щата могат да назначат ресурс-
ни учители и много общини няма
да открият свои центрове. Може
да сте правили обществено
обсъждане, но обществен дого-
вор по идеите ви няма, нашите
идеи са предложени от учители-
те, не са изсмукани отнякъде,

обърна се Ивелин Николов към
колегите си от ГЕРБ.

Скандално не бе прието и
предложението на Огнян Стоич-
ков от “Атака” финансирането на
образованието като приоритет да
бъде записано като принцип. На
думи говорите за приоритет, но в
бюджета за 2013 г. образовани-
ето е на пето място, а по пови-
шаване на средствата е на 12-о
място, отбеляза Ивелин Николов.

П

След заседанието групата на ГЕРБ се оттегли спешно в
стаята си. При излизането си оттам Игнатов започна да
обяснява, че щяло да се направи допълнение към чл. 65 от
закона, че родителите могат да се регистрират в общината
или в детската градина и да си гледат детето вкъщи. Т.е. ще
се допусне домашно образование, което пък зам.-министър
Милена Дамянова категорично отхвърли преди време. Освен
това депутатите според правилника на НС не могат да доба-
вят нови текстове в закона за второ четене направо в пленар-
ната зала. Ресорната комисия щяла спешно да се събере да
дообмисли и доработи текста, намери изход Игнатов.

СКАНДАЛ

училищното образование. Това
стана при започналото вчера
второ четене на закона, който
трябва да замени сегашния За-
кон за народната просвета. Не
бе прието нито едно предложе-
ние от опозицията.

Само споровете по заглавие-
то отнеха повече от половин час.
Първо Валентина Богданова от
КБ предложи в заглавието към
“образование” да се добави и
“възпитание”, а депутати от мно-
зинството отговориха със семан-
тични, академични и философски
лекции що е образование в пост-
модерното общество и четене на
тълковния речник. Предложени-
ето на Лютви Местан в заглавие-
то да остане традиционната за

Родители и малчугани с рицарски
брони срещу просветния закон
Юлия КУЛИНСКА експерт. “Какъв експерт е госпожа

Дамянова? Тя е завършила унгар-
ска филология, не е семейна, няма
педагогически стаж, тя ли е най-
компетентната?”, недоумява Райков.
Според него управляващите са
извратили думата демокрация и я
тълкуват като диктатура, за да
извършват услуги за пари, за
байганьовския келепир. Бащата
изрази своето притеснение, че 4-
годишните деца, вместо да си
играят, ще трябва да седят на
чинове и да учат. Той обяви пред
журналисти, че е изпратил писмо с
предложение за въвеждане на
“домашно образование” до министъ-
ра на образованието, но не е полу-
чил отговор.
Настояваме родителите да имат
право на избор как и кога да учат
децата им, допълни Николай Дрен-
чев от Националната мрежа на
родителите. Той бе категорично
несъгласен децата им от малки да
бъдат поети от образователна систе-
ма, която е доказала своята несъ-
стоятелност и която, вместо да
просвещава, води до оглупяване и
опростачване на българчетата.

Искаме сами да избираме как и
кога да учат децата ни,

заявиха протестиращи родители

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

Парламентарната група на
Синята коалиция е внесла зако-
нопроект, който ще реши в по-
кратък период от време пробле-
ма със заплати, които не са по-
лучавани в последните три ме-
сеца, обяви Мартин Димитров на
брифинг в парламента вчера. По
думите му промените ще позво-
лят от Фонда за гарантиране на
вземанията на работниците да
може да се изплащат забавени
заплати или неизплатени запла-
ти за 3 месеца. Димитров пояс-
ни, че това би засегнало ВМЗ-
Сопот и много предприятия, ко-
ито са в трудни моменти и в
състояние на криза. “Ресорният
фонд в момента има 150 млн.
лева и той спокойно може да
посрещне тези задължения. Има
идеи в ГЕРБ този фонд да бъде

За поредна седмица депу-
татите отхвърлиха  предложе-
нието на Румен Петков за
създаване на анкетна коми-
сия, която да проучи случая в
с. Коиловци. “На територията
на нашата страна всеки може
да се упражнява. Вашето пра-
вителство превръща България
в полигон за обучение и то за
не толкова сръчни агенти. Та-
кава политическа безотговор-
ност, такъв политически мазо-
хизъм никое правителство не
си е позволявало”, обърна се
той към мнозинството.

Депутатите отхвърлиха и
искане за изслушване на Де-
лян Добрев за ситуацията око-
ло приватизацията на ВМЗ-
Сопот, направено от Петър

ПРЕДЛАГАТ РАБОТНИЦИТЕ
С НЕИЗПЛАТЕНИ ЗАПЛАТИ
ДА ПОЛЗВАТ ФОНД

Юлия ИВАНОВА
потопен в общото блато на раз-
ходите и да бъде унищожен,
тези пари да изчезнат, както из-
чезна резервът в здравната
каса”, уточни Димитров.

Срещу изплащането на дъл-
жимите суми за трудово възна-
граждение фондът ще се пре-
върне в  кредитор на предпри-
ятието, и тъй като е солидарен
на работодателите, може да ре-
шава оттам нататък начина, по
който да постъпи с него, поясни
Йордан Нихризов, лидер на
БСДП. По думите му в закона
има предвидени мерки фондът
да не бъде източен. Те са
свързани с това, че работник,
ползвал веднъж правата си по
фонда, не може да ги ползва
отново в продължение на 3 го-
дини, ако на следващия ден
отново постъпи при работода-
теля, поясни Нихризов.

НС отново отхвърли
предложения на опозицията
Юлияна ВУТОВА

Мнозинството на ГЕРБ отказа в парламента предложението да
бъде изслушан икономическият министър Делян Добрев за
ситуацията с ВМЗ-Сопот. За мен обяснението за това действие е
следното - през септември м.г. държавната фирма “Кинтекс”
беше принудена да преведе 6 млн. лв. на завода в Сопот - за
изплащането на работни заплати и задължения към ключови
партньори. Управляващите ги е страх от това, защото не всички
пари са отишли в Сопот и така ще лъснат поредните “Дюни”.

Едно към едно

Румен Петков:
ИМА ОБЯСНЕНИЕ ЗА ОТКАЗА
НА МНОЗИНСТВОТО

Мутафчиев. Той настоя иконо-
мическият министър да обясни
пред НС целите и идеите, ко-
ито си поставя кабинетът. “Ста-
ва дума да бъде изключен
ВМЗ от специалния списък,

което означава да не се спа-
зи стратегията, която Народ-
ното събрание е приело. Ста-
ва въпрос за съкращаването
на 2000 работници”, поясни
Мутафчиев.
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На 17 януари 2013 г. се навършват
ДВАДЕСЕТ ГОДИНИ от смъртта на

Пред светлата й
памет, поклон!

От семейството

ÑÊÐÚÁÍÀ ÂÅÑÒ

На 16.01.2013 внезапно загубихме нашия
верен и всеотдаен съратник, приятел и другар

МАРИН ТОДОРОВ
ПАЛАЗОВ

Целият си съзнателен живот като държа-
вен и обществен деец, като член на Нацио-
налния съвет и областен координатор на
Отечествения съюз, той отдаде на родния
Великотърновски край голямата идея за
човешко разбирателство, единение и соци-
ална справедливост.

Споменът за неговия достоен и пълноце-
нен живот остава завинаги в сърцата ни.

роден на 29.7.1938 г.

Дълбок поклон
пред светлата му памет!

Сбогом, другарю Палазов!
НАЦИОНАЛЕН СЪВЕТ

НА ОТЕЧЕСТВЕНИЯ СЪЮЗ

крити са документите, в
които се указва, че
спорните земи край
Несебър дюни и те не

Мирослав Найденов:

Укрити са документи,
доказващи, че спорните
земи край Несебър са дюни
Държавата е ощетена с 4 милиона лева от далаверата
на земеделското министерство, заяви Мая Манолова

У
Юлия КУЛИНСКА

Äíåñ ïðåäëàãàì íà íàøàòà ïàðòèÿ â
ïàðëàìåíòà äà íàïðàâèì àíêåòíà
êîìèñèÿ. Ïðîñòî ñå ñîëèäàðèçèðàì ñ
èñêàíèÿòà íà Ñòàíèøåâ â òàçè àíêåòíà
êîìèñèÿ äà ñå ðàçãëåäàò âñè÷êè ñäåëêè
îò 2003 ã. äîñåãà. Â òàçè êîìèñèÿ äà èìà
ñàìî åäèí ïðåäñòàâèòåë íà ÃÅÐÁ, âñè÷êè
äðóãè äà áúäàò îò äðóãèòå ïàðòèè,
êîèòî ñà â ïàðëàìåíòà, äà ñè ãè èçáåðàò
òå îò ÁÑÏ, ÄÏÑ, êîèòî èñêàò Ñèíÿòà
êîàëèöèÿ, íî åäèíñòâåíîòî ìè óñëîâèå å
äà áúäàò îòâîðåíè çà ìåäèèòå è òàçè
àíêåòíà êîìèñèÿ äà ðàáîòè ïîä
íàáëþäåíèåòî íà ìåäèèòå è
íåïðàâèòåëñòâåíèòå îðãàíèçàöèè

ÁÎÉÊÎ ÁÎÐÈÑÎÂ, 7.01. 2013 ã.

са част от преписката, дала
основание през 2009 г. те да
бъдат изключени от горския
фонд, заяви пред журналисти
в парламента министърът на
земеделието и храните Миро-
слав Найденов вчера. Лично
аз ходих и видях, че това са
дюни,поясни той. По думите на
Найденов в архива на РИОСВ
- Бургас е бил открит документ
от 2006 г. на представители
на БАН, които казват, че това
са дюни. Найденов показа
пред медиите два документа
с един и същ изходящ номер
- 4996, от една и съща дата -
29 октомври 2008 г., но с раз-
лично съдържание. В единия
се казва, че трябва да бъде
извършена експертна оценка
на терените, а другият посоч-
ва, че не трябва да се прави.
Документите са издадени от
тогавашния директор на бур-
гаската екоинспекция  доц. д-
р Симеон Симеонов. Найде-
нов изрази подозрение, че
някой е оказал въздействие
върху него и той е променил
становището. Според ми-
нистъра Симеонов обаче е
“имал глупостта” да не унищо-

‘

‘

арламентът отхвърли с
гласовете на мнозинството
вчера предложението на 57
депутати от Коалиция за

жи документа, в който се по-
сочва, че трябва да се напра-
ви екологична оценка и той е
попаднал в междуведомстве-
ната комисия. Тя констатира,
че  земите са дюни, и аз го
потвърждавам, но по докумен-
ти те не се водят дюни, поясни
Найденов.

На въпрос защо сегашни-
ят директор на РИОСВ не е
взел предвид документа, в
който се иска екологична
оценка, министърът отговори:
“ Само министър Нона Карад-

жова може да каже каква е
вината му”. Найденов съобщи,
че е предал двата документа
на срещата си с главния про-
курор във вторник, който на-
значил прокурорска проверка.

Няма политици от ГЕРБ,
които да са замесени в слу-
чая с Несебър, заяви по-късно
Найденов при изслушването
му във временната комисия за
проучване на корупцията по
високите етажи на властта.
Той обясни, че е освободил
Бисер Дачев заради това, че

като директор на Изпълнител-
ната агенция по горите е бил
длъжен да провери сделката.
Министърът обаче оправда
заместника си Светлана Боя-
нова, защото била подписала
документ за урбанизирана
територия, а не за територия
от горски фонд. Тя пък откро-
вено каза пред депутатите “Аз
не търча по плажовете, за да
проверявам всеки един имот.
В момента реално е едно, а
на хартия е друго”.

Не чух разумно обяснение
как ще продадеш 29 дка на
Черноморието, без да про-
учиш каква е тази територия,
коментира Мая Манолова от
БСП. По думите й на пръв
поглед се вижда, че от сдел-
ката в Несебър държавата е
ощетена с 4 млн. лв. Тя попита
министъра дали е вярно, че
има още 5 имота, подготвени
за продажби по стария ред,
които са в близост до имота в
Несебър. Публична тайна е,
че са подготвени няколко та-
кива сделки, но другите са
стопирани, заради скандала,
заяви народният представител.
Между случая с Камчия и този
с Несебър, няма нищо общо и
не може да се прави анало-
гия между двата, защото в
първия няма заменки, нито
защитени територии, подчер-
та Манолова.

Мнозинството в НС не прие комисия
да проверява скандала със земите в Несебър

ППППП
Юлия ИВАНОВА

България, ДПС и независими в
дневния ред да влезе решение за
създаване на анкетна комисия за
проверка на скандала със земите
в Несебър. Скандалът излиза
извън границите на община Не-
себър и надхвърля мащабите на
обичайна сделка, заяви от парла-
ментарната трибуна зам.- предсе-
дателят на ПГКБ Ангел Найденов.

Има убедителни доказателства,
че продажбите и препродажбите
на земи в защитени зони по Нату-
ра 2000 не са инцидентен акт,
а добре изработена схема за
държавно ограбване и облагоде-
телстване на фирми, близки до
управляващите хора и бизнес
групи, поясни депутатът. Продаде-
ните 29 дка от държавата, които са
препродадени няколко пъти, пре-
дизвикват много въпроси за дейст-
вието или бездействието на власт-
та, подчерта Найденов. По думите
му има данни за приключване на
процедурите по изваждане на земи

от Държавния горски фонд и
продажбата на терени по Черно-
морското крайбрежие, което прави
възможно продължаването на тази
порочна практика. Зам.-председате-
лят на ПГ на ДПС Лютви Местан
предложи прегласуване на предло-
жението, като заяви, че отрицател-
ният вот срещу създаването на
тази комисия, е необоснован, тъй
като премиерът Бойко Борисов е
бил “за” създаването на анкетна
комисия по случая “Несебър”.
Въпреки това при прегласуване
депутатите отново отхвърлиха
създаването на анкетна комисия.

До края на седмицата ще бъде пуснат
в експлоатация заводът за ремонт на

подвижния състав на метрото в
София. Това каза столичният кмет

Йорданка Фандъкова при посещението
си в завършеното строителство на

разширението на депо “Обеля” и завода
за ремонт на влакове, обслужващи

столичното метро

С
ни

м
кa

 П
Р

Е
С

Ф
О

Т
О

/Б
Т

А

Посланикът на Корея Чън Би-хо получи
почетното звание “Доктор хонорис
кауза” на Българската академия на

науките. То бе връчено за  неговите
научни постижения и за дейността му

за укрепване на доброто
сътрудничество между българската и

корейската научна общност

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

Започва изтеглянето
ни от Афганистан

Правителството прие решение
за прекратяване участието в
операцията на Международните
сили за поддържане на сигурност-
та в Афганистан на част от
българския контингент там. От
31 декември 2012 г. се изтеглят
българските медицински екипи и
специалисти, които работят в
Херат, от 1 март - ротата за
действие в зоната за отбрана на
летище Кабул, а от 31 март -
екипът от инструктори.

Издигат паметник
на Левски в Мездра

Паметник на Васил Левски ще
бъде издигнат в центъра на Мез-
дра. Мястото бе определено от
Kонсултативния съвет по опазва-
не на историческото наследство и
култура в Мездра и се намира в
близост до алеята на скулптури-
те, паметника на загиналите във
войните “Св. Георги” и на пътя на
учениците към СОУ “Иван Вазов”.

Рекламата на продукта “Булка чеиз”, в която парчен-
це сирене се търкулва в пазвата на сервитьорка, ще бъде
спряна. С това се е ангажирала компанията “Фикосота
синтез”, която го рекламира, съобщи председателят на
Етичната комисия на Националния съвет за саморегула-
ция Гриша Камбуров. Миналата седмица съветът настоя
излъчването на клипа да спре, защото “нарушава прави-
лата за благоприличие, социална отговорност и правди-
вост”. Камбуров допълни, че дружеството не е приело
аргументите на съвета, но въпреки това ще се съобрази
с решението и ще спре рекламата в този й вариант.
“Изразяваме нашата изненада и несъгласие с решение-
то, особено имайки предвид цялостната телевизионна
среда в България”, се казва в писмото до съвета.

СПИРАТ РЕКЛАМАТА НА
ПРОДУКТА „БУЛКА ЧЕИЗ”

НОНА КАРАДЖОВА СЕ СМЯТА ЗА
ЕДИН ОТ НАЙ-ДОБРИТЕ МИНИСТРИ

“Твърдя, че съм един от най-добрите министри в тази
област”, заяви вчера екоминистърката Нона Караджова,
аргументирайки се с факта, че сама е върнала екологич-
ните оценки на шест общи устройствени плана, изготве-
ни през последната година и половина, без да е имало
протести. Също така тя се самоопредели за защитник на
природата по Черноморието.

“Напълно ги разбирам младите хора, които излизат
по площадите и протестират, аз също ходя по планини-

те, по закътани плажове, където няма строителство”, ко-
ментира още тя. Според нея обаче протестиращите били
закъснели, тъй като много малко проекти се одобрили
през последните години. “Огромното строителство, безу-
мията с огромните комплекси от по 10 етажа по плажо-
вете, това беше един 10-годишен период на безумно
строителство”, коментира министърката задаващата се
нова вълна от екопротести. Безкомпромисно действам в
много от случаите, каза още екоминистърът.



www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

5 ЧЕТВЪРТЪК 17 ЯНУАРИ 2013

България

Д

Пикът на грипа се
очаква след 3 седмици
Епидемия ще
има и ще е по-
интензивна от
миналогодишната,
предупреждават
специалисти

Снимка Мариета ТОМОВА

ППППП
икът на грипа се очак-
ва след 3 седмици. Тази
зима ни очаква по-ин-
тензивна грипна епиде-

Проф. Мира Кожухарова и д-р Ангел Кунчев предупредиха вчера за рисковете
от предстоящата епидемия

мия в сравнение с миналата
година, предупреждават спе-
циалистите. Грипният щам,
който върлува в Северна Аме-
рика, е различен от тези, ко-
ито ще са причина за епиде-
мията в Европа. Грипната епи-
демия в Европа вече е започ-
нала в страните от североза-
падната част на континента.
Балканите са спокойно място
засега, дори в Румъния отчи-
тат необичайно ниска заболе-
ваемост. У нас картината е
подобна - едва 84 болни от
остри респираторни заболя-
вания на 10 000 души от на-
селението. Очакванията са до
2-3 седмици заболеваемостта
да се повиши, топлото време
ще помогне за това. Специа-
листите успокояват, че грипът
няма да е чак толкова тежък,
защото за него ще са причи-
на изменените грипни щамо-
ве от миналата година.

Сериозни усложнения след
грип може да настъпят и 24
часа след започване на грип-
ната инфекция, предупреди
проф. Мира Кожухарова, наци-
онален консултант по епиде-

миология на инфекциозните
болести. Основните симптоми
са температура, болка в очни-
те мускули, силно главоболие,
умора, на втория-третия ден е
трудно да се стане от леглото.
След грипа може да се развие
пневмония, а най-уязвими са
малки деца до 1 година, както
и хора над 65 години, като в
тази възраст са към 70% от
смъртните случаи от пневмо-
ния.

Освен ваксината има и дру-
ги имуномодулатори, но като
цяло няма гаранция за 100%

предпазване от грип. Осигу-
рени са безплатни антивирус-
ни препарати, които са пред-
назначени за хора от риско-
вите групи и които общопрак-
тикуващите лекари раздават,
ако се наложи. Грипната вак-
сина е много далеч от пер-
фектността, но тя е единстве-
ният механизъм за предпаз-
ване, с който разполагаме,
допълни д-р Ангел Кунчев,
държавен главен здравен ин-
спектор към МЗ. Преди да е
имунизиран човек, шансът да
развие грип е 62%, посочи

той.
Около 3% от хората са вак-

синирани. На третата седми-
ца от ваксинацията вече има
изграден имунитет, а цената
на ваксината е около 10 лева.

Носенето на маски не е
ефективна мярка, обикновена-
та хирургическа маска се на-
влажнява на 15-20-та минута
от слагането й и става не-
ефективна. За възрастните
хора експертите препоръчват
да остават колкото е възмож-
но повече вкъщи и да нама-
лят контактите с останалите.

СЪДЪТ
ПОТВЪРДИ
КОНФЛИКТ НА
ИНТЕРЕСИ ЗА
ЧИНОВНИЧКА
В МО

Чиновничката в Минис-
терството на отбрана-
та, която ходи на по-
чивка на остров Бали

Двадесет и двама кметски намест-
ници в община Радомир са против 4-
часовия работен ден, на който са на-
значени. Това стана ясно от жалба,
която са изпратили до общинския съвет.
Наместниците обясняват, че хората се
обръщат към тях за всякакви проблеми
- налага им се да отстраняват ВиК ава-
рии, да купуват лекарства на болните,
да мерят кръвно, да правят нотариални
заверки и дори да доставят храна в по-
отдалечените райони. Те настояват за-
плащането им да се повиши и да пре-

Същата снимка бе
представена като пейзаж
от Пампорово в сайта на
туристическа фирма
Welcome to Bulgaria.com.
Фотосът подападна и в ру-
ския сайт Vokrugsveta.ru
като илюстрация за Бълга-
рия. След като прези-
дентът бе обвинен в гаф,
той обиди всички, които
смятат така, че не уважа-
ват президентската инсти-
туция. Плевнелиев мълча
5 дни след случката, но
българите не получиха из-
винение за случилото се.

аместник-директорът на полицията в
Монтана е уволнен дисциплинарно. Ко-
мисар Кирил Георгиев е отстранен със
заповед на министъра на вътрешните
работи. От началото на декември коми-
сия от София е започнала проверка
срещу комисар Георгиев. Докато тя е
траела, заместник-директорът е бил от-
странен временно от длъжност. Кирил

а бъде променен Законът за здравето в частта, която за-
бранява напълно тютюнопушенето в закрити помещения.
Това е първият закон, срещу който ще се бори новосъзда-
деното сдружение “Националната асоциация на свобод-
ните - Свободен избор”, обяви председателят му, режи-

за сметка на контролирана
от нея фирма, е в конфликт
на интереси. Това реши Со-
фийският административен
съд. Фирмата “Берета Трей-
динг”, която е собственик на
гръмналите складове край
Петолъчката, е предостави-
ла на служителката Хени
Шиякова туристически вау-
чер за дестинацията “Бали и
Сингапур или по избор”, от
който тя се е възползвала. В
същото време обаче тя е на-
блюдавала изпълнението на
договор на фирмата с Мини-
стерството на отбраната за
утилизация на боеприпаси.
Шиякова може да обжалва
решението пред Върховния
административен съд.

От Министерството на от-
браната съобщиха, че служи-
телката се труди в дирекция
“Инвестиции в отбраната” на
МО и пряко се занимава с
обществените поръчки. Сиг-
налът за конфликта на инте-
реси е бил даден от инспек-
тората на ведомството и
служба “Военна полиция”.
Случаят е станал известен
през 2010 г., а Шиякова е
била на въпросната екскур-
зия година преди това. Не
става ясно защо ръководст-
вото на МО е преценило да
остави въпросната служител-
ка да работи в най-чувстви-
телната сфера на корупци-
оннно влияние - обществени-
те поръчки, вместо да я пре-
насочи към друго, “по-безо-
пасно” работно място.

От стр. 1

Новогодишният гаф на президента... Противниците на забраната
за пушене плашат с партия

Д
Аида ПАНИКЯН

сьорът Андрей Слабаков. Като цяло целите на гражданското сдру-
жение са съсредоточени в ремонт на закони, които разединяват
нацията и противопоставят хората. Следващата цел ще бъде по-
справедливо заплащане на майчинството. “Регистрирахме сдру-
жението, а когато нещата се влошат, ще регистрираме партия”,
категоричен е Слабаков. Първата проява на сдружението ще е
на 1 февруари от 15,30 ч. на пл. “Народно събрание”.

За година акцизът за тютюневи изделия е вкарал в държавата
300 млн. лв. повече - от 1,5 млрд. лв. на 1,8 млрд. лв., което с
ДДС-то прави над 2.2 млрд. лв., което е над 10% от държавния
бюджет. Кой друг ще осигури на Дянков тези пари, питат от
сдружението.

“Аз съм за пълна забрана на пушенето на всички обществени
места, където хората трябва да са заедно по задължение - офи-
си, учреждения, училища, болници, детски заведения и пр., но не
може това да се налага на местата, където хората се събират за
развлечение”, каза актьорът Джоко Росич.

“Може да изглеждам като подозрителна черна  врана тук, но
предпочитам да съм черна врана, отколкото щастливо прасе”,
каза анестезиологът проф. д-р Милан Миланов. Той подчерта, че
Законът за лекарствата например е променян по 2 пъти на пар-
ламентарен сезон през последните години, така както и други
закони, което е политически нелепо.

Ф
ОБЩИНА ПЛОВДИВ
С УЛТИМАТУМ КЪМ
„ГРАДСКИ ТРАНСПОРТ”

Фирма “Градски транспорт” ще получи една седмица, в която да изпълни
клаузите по договора си с община Пловдив, в противен случай той ще бъде
прекратен. Общината изпрати писмо до мажоритарния собственик Ангел Ба-
таклиев с конкретните точки, съобщи кметът Иван Тотев. Запорирана е част от
контактната мрежа като обезпечение за натрупаните задължения от дружест-
вото към общината от 150 000 лева.  В контракта между общината и “Градски
транспорт” от 2010 г. е заложено условие, че от 1 януари тази година всички
автобуси на фирмата трябва да бъдат с минимален екологичен клас “Евро 3”.
Към днешна дата по-малко от половината  отговарят на това условие. Освен
това изпълнението на курсовете по линиите е под 50%, което също е в нару-
шение на условията по договора. За осем от линиите на Батаклиев вече са
проведени разговори с различни фирми и ако се стигне до прекратяване, те
ще бъдат разпределени по две между четири от компаниите.

Уволниха зам.-шефа на полицията в Монтана

З
Георгиев е дисциплинарно уволнен за
неизпълнение на служебни задълже-
ния, произтичащи от длъжностната му
характеристика, посочи комисар Вале-
ри Димитров, директор на полицията в
града.

По непотвърдена информация запо-
ведта на министъра за отстраняването
на Кирил Георгиев вече е обжалвана.

Кметски наместници против
4-часов работен ден

минат на пълно работно време.
Жителите в селата намаляват, има

населени места като Углярци, Борнаре-
во и Байкалско, където постоянно жи-
веещите са много малко и не е оправ-
дано дори да има кметски наместници,
коментира секретарят на общината Ва-
лентин Петров.

Общинското ръководство обаче е
назначило свои представители във
всички населени места, за да улесни
хората при извършването на админист-
ративни услуги.
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на Сопот Веселин Личев
пред “Фокус” вчера. Той
изтъкна, че е изтекъл
срокът, който доставчици-
те на ток и вода са дали
на работниците във ВМЗ
за изплащане на задъл-
женията им. Задължения-
та са били разсрочени за
месец по искане на об-
щината. Банките търсят
задълженията на хората
и прибират всичко, което
се преведе в сметките им,
каза Личев. От общината
призовават банките да от-
срочат отново с около ме-
сец-два задълженията на
работниците, да не ги да-

Това, което със сигурност
толкова много ни кара да се гор-
деем, е, че вече произвеждаме
автомобили, и то на световно
ниво - едно съвместно производ-
ство между България и Китай,
което със сигурност ще отвори
много нови хоризонти за Бълга-
рия като цяло. Това заяви пре-
зидентът Росен Плевнелиев по
време на връчването на награ-
дите “Инвеститор на годината
2012”, предаде “Фокус”. Той
връчи приза в областта “Маши-
ностроене” на българския авто-
мобилен производител “Литекс
Моторс” за реализирането на

алко над 35 млрд. лв. са спестяванията на домакин-
ствата у нас по последни данни на централната ни
банка, като 52,2 на сто от депозитите са в лева,
спрямо 39,29 на сто в евро и 8,57 на сто в други
валути.

В сравнение с преди 3 години част от влоговете
в евро бяха прехвърлени в лева, поради по-високи-
те лихви. Справка на Profit.bg сочи, че към ноември
2009 г. 42,93 на сто от влоговете са били в лева, а
близо половината (48,21%) в евро. Депозитите в
други валути остават без съществено изменение -
8,86%.

През ноември 2012 г. спрямо ноември 2011 г.
средният лихвен процент по депозитите с договорен
матуритет в левове се понижава с 0,69 пр.п. до
4,78%, а по тези в евро - с 0,51 пр.п. до 4,26%.

В сравнение с октомври 2012 г. средният лихвен
процент по депозитите с договорен матуритет в
левове се увеличава с 0,02 пр.п., а по тези в евро
спада с 0,08 пр.п.

280 семейства
във ВМЗ бедстват
Общината призовава банките да не правят
запори на жилища и коли

ват на съдия-изпълнител,
за да не им вземат жили-
ща, имущество и коли.
Общината продължава да
приема децата в детските
градини, без да иска так-
сите, каза още Личев.
Макар че предприятието
дължи на община Сопот
2,2 милиона лева за чис-
тота, парите не само не
се търсят, но и чистенето
там продължава.

ВМЗ-Сопот е районо-
определящо предприятие
не само в община Сопот,
но и в община Карлово.
Когато работниците полу-
чават възнаграждения це-
лият район се съживява,
каза кметът Личев. Мол-
бата на работниците сега
е да не ги съжаляват. Те
са горди и достойни хора.

Когато предприятието е
било в силата си, преди
години, е давало 30-40%
от брутния вътрешен про-
дукт на страната. ВМЗ е
строило стотици училища,
сгради на министерства,
на общини, опери, теат-
ри. Сега, в този труден за
тях момент, очакват да им
се помогне.

 Работниците от ВМЗ
предлагат предприятието
им да се свърже с “Кин-
текс” ЕАД  - държавния
производител с държав-
ния търговец, и възнаг-
ражденията им да зави-
сят един от друг, каза още
Веселин Личев. Частните
търговци трябва да заси-
лят поръчките за ВМЗ, тъй
като марката 11, която е
тяхната продукция, се

търси в целия
свят, предла-
гат още хора-
та. Друг уда-
чен вариант
за спасяване-
то на ВМЗ е
държавата да
отпусне без-
лихвен заем,
така, както
беше през
2000 година.
Тогава банка-
та отвори вра-
ти в неделя и
даде 8 милио-
на безлихвен
кредит. Тази
стъпка стаби-
лизира ВМЗ
за години напред. Сега
това също е възможно,
нещата ще се отпушат и
ще се изплатят възнаг-
ражденията на хората, ще
се осигурят и консумати-
ви, с които да се работи.

Работничката от ВМЗ Даниела Генкова, на която
Бойко Борисов преброи пръстените по ръката й,
определи поведението на премиера като нечестно.
Това са пръстени, които съм придобила в момин-
ските си години. Но, ето аз ще ги продам, за да
си платя сметките този месец. Питам, какво ще
правя следващия месец. Какво ще правят остана-
лите работници. Да продадат дрехите си, апарта-
ментите си. Какво да продадат, за да преживеят,
каза  Генкова пред БНР и на няколко пъти опре-
дели поведението на Борисов като нечестно.
ДУМА припомня, че Генкова символично подари
вечерята си на Бойко Борисов - филия хляб и
връзка лук. Във вторник премиерът заяви: “На
госпожата, която ми пращаше лук, всичките й
пръсти са със златни пръстени. А ми праща лук.
Аз нямам златни пръстени”.
Генкова каза още, че в момента живее със 100
лева аванс, от които 80 лева веднага отиват за
заем към банката.

ГЕНКОВА: БОРИСОВ, ЩЕ ПРОДАМ
ПРЪСТЕНИТЕ, НЕ ТИ ПРАВИ ЧЕСТ

О
коло 280 са
бедстващите
семейства във
ВМЗ. Това
съобщи кметът

Така ще се даде отново
старт и предприятието ще
заработи, смятат работни-
ците. Те все още се надя-
ват, че ще се намери пра-
вилната позиция, за да се
спаси ВМЗ, каза кметът
Личев. Важно е също да
се спаси индустриалната
дисциплина, която има
тук. Такава дисциплина е
рядкост в света. Доказва
го качеството на продук-
цията, приета в целия свят.
Това не бива да се ликви-
дира.

Сегашният менидж-
мънт на предприятието е
добър, смята Личев. ВМЗ
не генерира разходи. Това
са старите приватизации
на предишните правител-
ства, от старите центрове
към майката ВМЗ, които
бяха пръснати в страната.
Сега техните пасиви пре-
минаха към Сопот. Невъз-
можно е само за 7-8 месе-
ца да се върнат 150 мили-
она от предишните прива-
тизации.

Междувременно на
извънредна среща на
тристранния областен
съвет в Пловдив бяха
обсъдени мерки за оси-
гуряване на заетост при
евентуални съкращения
във ВМЗ. Община Сопот
е декларирала, че може
да поеме на работа до
200 души по ОП “Подкре-
па за заетост”. Община
Карлово може да поеме
до 300 души допълнител-
но, а Българо-немски
център може да обучи и
преквалифицира по оп-
ределени специалности и
желание на хората до
300 души. Частният биз-
нес в областта се е анга-
жирал да направи бързо
проучване в региона, за
да се види как чрез Аген-
цията по заетостта може
да им се осигури субси-
дирана заетост.

В срещата участва ми-
нистърът на труда и соци-
алната политика Тотю
Младенов.

Кристиян Кръстев е новият заместник-ми-
нистър в Министерството на транспорта, инфор-
мационните технологии и съобщенията (МТИТС)
на мястото на Камен Кичев, който отговаряше
за БДЖ. Кичев напуска по собствена молба. Това
съобщи правителствената информационна
служба вчера. Кичев беше част още от екипа
на подалия оставка през май 2011 г. Александър
Цветков.

Новият зам.-министър, който е бивш пред-
ставител на нискотарифна авиокомпания, отдав-
на е спряган за този пост.

Кръстев е роден на 9 юли 1976 година.

Допълнителните приходи за
БДЖ от поскъпването на би-
летите ще бъдат 2,5 млн. лв.
годишно. Това заяви ми-
нистърът на транспорта, инфор-
мационните технологии и съоб-
щенията Ивайло Московски
пред журналисти вчера. Мос-
ковски заедно с кмета на Со-
фия Йорданка Фандъкова раз-
гледаха разширението на де-
пото и завода за ремонт на
метрото в квартал “Обеля”.

Според министъра до края
на тази седмица ще получи
анализа и документацията за
увеличението на билетите. Ако
се случи поскъпването, то ще
бъде в рамките на 5%, катего-
ричен е министърът. Той е пре-
сметнал, че по дестинацията
София-Перник такова поскъп-
ване се равнява на 10 ст.

По отношение на сделката
за приватизацията на “БДЖ
Товарни превози” Московски
посочи, че са закупени девет

Плевнелиев горд, че сме
най-големият производител
на автомобилни стъкла

ПРЕДПОЧИТАМЕ
ДА ПЕСТИМ В ЛЕВОВЕ

мащабния си проект и инвести-
ция за изграждане на завод за
производство на автомобили
Great Wall край Ловеч.

 Според държавния глава
България е най-големият произ-
водител на автомобилни стъкла
в света и има повече от 23 фа-
брики, които произвеждат ком-
поненти за различни модели.

 “Ние вече произвеждаме
компоненти включително и за
двигателите на “Ауди” и “Пежо”.
Оказа се, че произвеждаме и
компютъра, който управлява
колата на френския президент”,
посочи президентът.

Нов заместник-министър в МТИТС

МММММ

Завършил е курс за ръководители на авиоком-
пании в Лондон, Международни икономически
отношения и Икономика на индустрията в УНСС.
Бил е управител на “Флайинг Карго България”,
изпълнителен директор и член на съвета на ди-
ректорите на “Уиз Еър България Еърлайнс”, ди-
ректор на Изпълнителна агенция “Пристанищ-
на администрация” и председател на съвета на
директорите на “Летище Бургас”. От февруари
2003 до 2005 година Кръстев е бил изпълняващ
длъжността директор на Дирекция корпоратив-
но преструктуриране и капиталов пазар в Ми-
нистерството на транспорта и съобщенията.

броя документации, като изра-
зи надежда толкова да бъдат и
подадените оферти. Вярвам, че
ще се получи състезание, кое-

то да доведе до постигане на
най-добра и най-висока цена,
но цената ще я определи па-
зарът, каза той.

2,5 млн. лв. ни прибира БДЖ
от по-скъпите билети
2,5 млн. лв. ни прибира БДЖ
от по-скъпите билети
2,5 млн. лв. ни прибира БДЖ
от по-скъпите билети
2,5 млн. лв. ни прибира БДЖ
от по-скъпите билети
2,5 млн. лв. ни прибира БДЖ
от по-скъпите билети
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А
нализът на си-
туацията на
пазара на ос-
новни земе-
делски култури

сочи, че 2012 година е
една от най-добрите в
ценово отношение за зе-
меделските производите-
ли. Причините следва да
се търсят най-вече в меж-
дународната конюнктура,
предизвикана от по-мал-
кото предлагане, особе-
но на пшеница, в света.
Тази ситуация провокира
и активен пазар, особено
на пшеница, още с при-
бирането на новата ре-
колта, и задоволителни
ценови равнища.

ПШЕНИЦА
Пазарната 2012/2013

г. стартира през месец
юли при средна изкупна
цена на хлебната пшени-
ца от 392 лв./т без ДДС,
което представляваше с
9% по-висока цена спря-
мо м. юни и с 23% над
нивото спрямо същия пе-
риод на 2011 г. През
следващите два месеца
изкупните цени продъл-
жиха да се повишават и
достигнаха до нива от 440
лв./т без ДДС, които нива
се задържаха през месец
октомври. Продължилият
активен износ доведе до
ново покачване на цени-
те през месец декември
и те достигнаха до нива
от 480 лв./тон без ДДС,
което е и най-висока цена
за 2012 година.

Подобна тенденция се
наблюдаваше и на паза-
ра на фуражна пшеница.
Изкупуването й стартира
през месец юли на сред-
на цена от 392 лв./т или
това представлява ръст с
около 35% спрямо пред-
ходната година. През
следващите месеци цена-
та се повишаваше плав-
но и в края на месец де-
кември достигна до ниво
от 453 лв./т без ДДС.

Активната търговия на
българска пшеница беше
провокирана и от добро-
то качество на реколтата.
По данни на Национал-
ната служба по зърно
към МЗХ и на базата на
проведено окачествява-
не, близо 89% от произ-
ведената пшеница е с
много високи хлебопекар-
ни качества, което е с
34.1% над отчетеното за
предходната година
(54.9%).

 Средните стойности
на основните показатели
сочат, че 95.9% от произ-
веденото зърно е с каче-
ство, удовлетворяващо
изискванията на мелни-
чарския отрасъл за про-
изводството на високока-
чествени брашна.

По данни на НСИ през
първите три месеца на
пазарната 2012/2013 г.
експортната цена  на
българската пшеница
(хлебна и фуражна), FOB
българско черноморско
пристанище, е 288 дол./
тон, което е с 10% над
средното за същите ме-
сеци на предходната го-
дина.

Общият размер на на-
пусналата пшеница ре-

колта 2012 година за пе-
риода от 01.07.2012 -
28.12.2012 г.е 1 760 081
тона (1 642 966 т за ЕС и
117 115 т за трети стра-
ни). За същия период на
2011 година напусналата
пшеница възлиза на 1
681 100 т, което е с 78
981 тона повече за 2012
година, или отчетеният
ръст е с 4,7%.

Предвид  очерталото
се по-ниско предлагане
на пшеница в световен
мащаб и намаления екс-
портен потенциал на ос-
новните страни-износи-
телки, може да се очаква
до края на маркетингова-
та 2012/2013 г. цените на
пшеницата да продължат
да се движат чувствител-
но над нивата от предход-
ната година.

ЕЧЕМИК
От началото на мар-

кетинговата 2012/2013 г.
изкупните цени на фу-
ражния ечемик се движат

значително над нивата от
преди една година, кое-
то е в резултат на по-нис-
кото предлагане в стра-
ната и на международни-
те котировки.

Стартовата цена на
фуражния ечемик през
месец юли 2012 г. е на
ниво от 378 лв./т без ДДС
и през следващите месе-
ци продължи да се пови-
шава. През  месец декем-
ври 2012 г. е регистрира-
на цена от 407 лв./т и това
представлява ръст от 22%
спрямо същия период на
предходната година.

По предварителни
данни на НСИ през първи-
те три месеца на пазарна-
та 2012/2013 г. експортни-
те цени на ечемика, FOB
черноморско пристанище,
бележат леко повишение
до средното ниво от 281
дол./т. В рамките на пери-
ода българските експорт-
ни цени се движат малко
под тези в Украйна и
Франция.

Общото количество
ечемик, напуснало стра-
ната от реколта 2012 го-
дина за периода от
01.07.2012 - 28.12.2012 г.,
е в размер на 293 919
тона (84 516 т за ЕС и
209 403 т за трети стра-
ни). Към същия период на
2011 реколтна година

напусналият ечемик е
възлизал на 293 900 т,
което е с 19 т повече за
реколтната 2012 година
или ръст с 0,1%.

Предвижда се до края
на настоящата 2012/2013
г. световните наличности
от ечемик да се свият до
20.1 млн. т, което е с 2.5
млн. т по-малко спрямо
предходната година. Това
ще доведе до стабилизи-
ране на цените на високи
нива.

ЦАРЕВИЦА
Маркетинговата 2012/

2013 г. стартира при
средна изкупна цена от
368 лв./т без ДДС за ме-
сец септември, което е с
19 на сто по-ниско в срав-
нение с предходния ме-
сец, но с 62 лв./т или 20%
по-високо спрямо нивото
от 2011 г. През следващи-
те три месеца цената на
царевицата отчете нама-
ление и през месец де-
кември 2012 г. достигна

до равнище от 418 лв./тон.
По предварителни

данни на НСИ средната
експортна цена на царе-
вицата, FOB българско
черноморско пристани-
ще, до м. септември 2012
г. е 257 дол./т, което е
близко до средното за
предходната година (166
дол./т), но при различни
тенденции на движение
за периода.

Общото количество
царевица реколта 2012 г.,
напуснало страната за пе-
риода от 01.09.2012 -
28.12.2012 г., е в размер
на 171 986 тона (164 673
т за ЕС и 7313 т за трети
страни). Към същата дата
на 2011 година напусна-
лото количество е 590
900 т, което е с 418 914 т
повече за миналогодиш-
ната реколтна година или
спад от 70,9%.

Департаментът по зе-
меделие на САЩ прогно-
зира през маркетингова-
та 2012/2013 г. световно-
то потребление на царе-
вица да достигне до 921
млн. т - с 6% над нивото
от предходния сезон, ос-
новно поради увеличени-
ето на употребата за фу-
раж. Не се очакват съще-
ствени колебания в цени-
те на царевицата до края
на сезона.

СЛЪНЧОГЛЕД
Маркетинговата 2012/

2013 г. стартира с високи
изкупни цени - 921 лв./
тон, което представлява-
ше ръст от 42 на сто спря-
мо същия период на 2011
година. Основна причина
за това развитие на паза-
ра бе отчетеното по-мал-
ко производство в страна-
та. През следващите ме-
сеци цената на слънчог-
леда отчете плавен спад,
като най-ниското ниво
беше отчетено през ме-

сец ноември - 845 лв./тон
без ДДС. През месец де-
кември на 2012 г. се отче-
те отново повишение на
цените предвид активно-
то търсене на пазара,
средната цена за страна-
та се повиши с близо 40
лв./тон и достигна до 885
лв./тон без ДДС.

По данни на НСИ
средната експортна цена
на слънчогледа до месец
септември 2012 г. FOB
черноморско пристанище
е 569 дол./тон, което е с
9% по-ниско спрямо
същия период на пред-
ходната година.

Общото количество
черен маслодаен слън-
чоглед от реколта 2012 г.,
напуснало страната за
периода от 10.09.2012 -
28.12.2012 г., е 316 788
тона (260 159 т за ЕС и
56 629 т за трети страни).
Към същата дата на 2011
година напусналото коли-
чество е 421 600 т, което
е с 104 812 т по-малко за
реколтната 2012 година
или спад от 24,8%.

Според специалистите
на Oil World световното
производство на слънчог-
лед през 2012/2013 г.
може да повтори и дори
да надхвърли рекордното
ниво от предходната го-
дина, като достигне до

Анализ и тенденции
на зърнените  пазари

около 39 млн. тона. Осно-
вание за тази прогноза са
изгледите за увеличава-
не на площите, засети със
слънчоглед, в Северното
полукълбо.

БРАШНА
През 2012 г. бяха отче-

тени най-високите цени на
брашната, което бе в ре-
зултат на повишението на
цените на хлебната пше-
ница от нова реколта.

Отразявайки тенденци-
ята при цените на пшени-
цата през първите три
месеца на 2012/2013 г.,
цените на брашното тип
“500” отбелязват постепен-
но повишение до средно-
то от 771 лв./тон за м. сеп-

В началото на 2013 година цените на вътрешния
пазар остават стабилни и не отчитат промени. През
първата седмица на месец януари изкупните цени на
основните земеделски култури са както следва: хлеб-
на пшеница - 480 лв./тон; фуражна пшеница - 455 лв./
тон; фуражен ечемик - 410 лв./тон; пивоварен ечемик
не се предлага на пазара; рапица - 900 лв./тон; царе-
вица - 420 лв./тон; слънчоглед - 460 лв./тон.

В същото това време в света новата 2013 година
започна с понижение на цените на основните зърне-
ни пазари. Цената на пшеницата отчете спад в стра-
ните от ЕС и САЩ, а в Русия бяха поставени нови
ценови рекорди.

Липсата на големи експортни сделки и несигур-
ността на финансовите индекси провокираха масира-
ни продажби на борсови контракти от страна на инве-
стиционни фондове. Силният спекулативен натиск върху
зърнените пазари продължи и през първата седмица
на месец януари, като котировките на зимната пшени-
ца на борсата в Чикаго паднаха до своето най-ниско
равнище от 6 месеца насам - 277.5 дол./т, в сравнение
с 295 дол./т в средата на месец декември. Анализато-
рите коментират обаче, че въпреки този факт пшени-
цата остава най-силният елемент на зърнения пазар в
САЩ. Нека да припомним, че в рамките на календар-
ната 2012 г. меката червена зимна пшеница поскъпна
на борсата в Чикаго с 19%, а експортната цена се
повиши с 23% и достигна до 320 дол./тон. Въпреки
отчетеното понижение на цените в началото на годи-
ната, водещи експерти считат, че това не е трайна
тенденция и възходящите корекции в цените предсто-
ят. Все по-голямо безпокойство сред пазарните уча-
стници предизвиква и лошото състояние на посевите
от зимна пшеница в САЩ. В дългосрочен план екс-
пертите обаче очакват, че цените на пшеницата ще
имат низходящ тренд, предвид очакващите се добри
реколти в Северното полукълбо и най-вече в Черно-
морския регион. Анализаторите от Macquarie Group
прогнозират, че през месеците октомври - декември
2013 година пшеницата в Чикаго ще се търгува при
средна цена от около 220 дол./тон.

Въпреки силния спекулативен натиск отвъд океа-
на, зърнените котировки в Европа останаха стабилни.
Основна причина за това беше стопяването на екс-
портния потенциал на Русия и Украйна. На 8-и януа-
ри мелничарската пшеница затвори на борсата в
Париж на равнище от 253 евро/тон, в сравнение с
257 евро/тон в средата на месец декември. Котиров-
ките на френската мелничарска пшеница на френ-
ския пазар през изминалата седмица се понижиха от
253 евро/тон до 246 евро/тон СРТ Руан, а цената на
германското зърно спадна от 272 евро/т до 265 евро/
т СРТ Хамбург.

В Русия и Украйна зърнените котировки останаха
подчинени на възходящия тренд, обусловен от увели-
ченото търсене на мелничарска пшеница на вътреш-
ния пазар и стопените запаси.

тември и стабилизиране
ниво от 770 лв./т през м.
октомври (18% над нивото
от преди една година).
През месец декември бе
отчетено ново повишение
на цената на брашното на
едро и тя достигна до 778
лв./тон с ДДС.

Общото количество
брашно по оперативна
информация от реколта
2012 година, напуснало
страната за същия пери-
од, е 27 913 т. Към съща-
та дата на 2011 година
напусналото количество
брашно е 10 700 т, което
е с 17 213 т повече за
настоящата реколтна го-
дина или ръст с 160.9%.

АКТУАЛНО СЪСТОЯНИЕ
НА ВЪТРЕШНИЯ И

МЕЖДУНАРОДЕН ПАЗАР
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ните търговски центрове у нас.
Молът отдавна не е само място
за пазаруване, а има и соци-
ални функции - в него хората
прекарват свободното си вре-
ме, забавляват се и се срещат
с приятели. Разбирайки това,
търговските центрове се опит-
ват по всякакъв начин да мо-
нетаризират засиления инте-
рес към тях, особено в услови-
ята на засилена конкуренция.

За разлика от 2011 г., кога-
то в България не беше открит
нито един нов шопинг център,
през 2012 г. бяха открити два
нови мола, които повишиха
търговските отдаваеми площи
с 12,3% - до 640 560 кв. м,
предаде profit.bg. За настаяща-
та година е предвидено пуска-
нето в експлоатация на три
нови търговски центъра, като
за март е планирано открива-
нето на най-големия мол в
България до момента - “Пара-
дайс Център” (80 000 кв. м),
ситуиран в София. Неговата
площ ще е с над 20% по-голя-
ма от тази на досегашния
първенец The Mall.

Какво правят търговските
центрове, за да ни накарат да
пазаруваме повече? На първо
място, колкото повече време ви
задържи един търговски цен-

90-те бяха годините на ефектните видеа. Някои звезди плащаха луди пари
за зрелищни клипове. Майкъл Джексън постави началото с Thriller. Тогава за
първи път видеото към песента започна да бъде нещо повече от кадри не
певеца с микрофон в ръка и балет на заден план. То се превърна в кратък
филм, със специални ефекти, често с участието на известни актьори или моде-
ли. Примерът на Майкъл Джексън бе последван от Мадона, Джордж Майкъл,
Принс и дори рок групите като “Гънс н’ Роузис” и “Аеросмит”. Много музикални
звезди дължат успеха на синглите си на интересния клип. През 1981 година
за първи път се даде награда “Грами” за видео клип. Спечели го Nesmith с
Elephant Parts. Ето кои са най-скъпи музикални видеа в историята:

Êàê â ìîëîâåòå íè êàðàò
äà ïàçàðóâàìå ïîâå÷å?

За тази година е предвидено пускането на три
нови търговски центъра, през март откриват
най-големия мол в България до момента

тър в него, толкова повече пари
ще изхарчите.

Мраморът по подовете в
търговските центрове не е слу-
чаен. Изследвания сочат, че
жените са склонни да купуват

повече, ако чуват
токчетата си да тра-
кат, а в магазините
често има килими
или меки подови на-
стилки, за да ги на-
карат да се чувстват
като у дома си.

Разположението
на ескалаторите и на
ресторантите и кафе-
нетата също не е
случайно. Обикнове-
но навигацията е на-
правена така, че да
трябва да минете
покрай възможно
най-много магазини,
преди да стигнете до
заведенията за
бързо хранене, тра-
диционно разполо-
жени на най-високи-
те етажи. Същото
важи и за асансьори-
те, които обикновено
са в другия край на
търговския център.

Магазините са
структурирани така, че да мо-
жете да виждате между рафто-
вете им. Така най-вероятно ще
прекарате повече време в един
магазин и съответно ще похар-
чите повече. В същото време

най-изгодните предложения ще
са най-навътре в магазина, така
че да минете и покрай остана-
лите продукти и да се изкушите
да си купите още нещо.

Често магазините имат
склонност да завишават цени-
те, преди да направят сезонно
намаление, за да изглеждат
стоките им по-намалени. Те
също така поставят своите на-
малени стоки до новите си ко-
лекции, за да могат потребите-
лите да виждат огромната раз-
лика между цените, което да
ги мотивира да вземат реше-
ние за покупка.

Продавачите се опитват
всячески да общуват с клиен-
тите и да са им от полза.
Всъщност това е политика на
магазините, които знаят, че
колкото повече клиентите об-
щуват с продавачите, толкова
е по-голяма вероятността да
направят покупка. Това общу-
ване обаче не бива да преми-
нава в “досада”, която да гони
клиентите.

Моловете и магазините в тях
познават в много голяма сте-
пен потребителската психоло-
гия. Все по-честа практика е в
големи магазини да има кафе-
та или детски центрове. Дока-

зано е, че шансът да купите
нещо е по-голям, ако пазарува-
те с приятели или оставите де-
тето си да си играе. На потре-
бителите се предоставят кош-
ници или чанти за пазаруване
в началото, което ги предраз-
полага да купуват повече.

Водещите марки обичат да
заемат ключови места в бли-
зост до изходите и входовете,
но не прекалено близо. Дока-
зано е, че магазините на сами-
те изходи не се радват на зна-
чителни покупки от влизащи в
търговския център потребители.
Затова често на входовете на
моловете са разположени ап-
теки, фризьорски и козметични
салони или дори кафенета.
Търговските центрове знаят
какво харесват потребителите -
огледала (но не прекалено
много), отстъпки, разговори с
продавачите (без да стават
досадни), както и какво не ха-
ресват - дългите опашки, недо-
статъчната информация относ-
но цени и описание на стоката,
намалени стоки, от които няма
почти никакви размери, прена-
селени магазини.

П
овече от шест годи-
ни българинът пре-
карва все повече
време между лъска-
вите стени на модер-

НАЙ-СКЪПИТЕ МУЗИКАЛНИ КЛИПОВЕ

1. Майкъл и Джанет Джексън -
SCREAM
Дата: юни 1995
година
Цена: $7 млн.
Цена с отчетена
инфлация: $10,6
млн.

2. Мадона -
EXPRESS
YOURSELF
Дата: май 1989 г.
Цена: $5 млн.
Цена с отчетена
инфлация: $9,3 млн.

3. Мадона - DIE
ANOTHER DAY
Дата: октомври
2002 година
Цена: $6,1 млн.
Цена с отчетена
инфлация: $7,7 млн.

4. Майкъл
Джаксън -
BLACK OR WHITE
Дата: ноември
1991 г.
Цена: $4 млн.
Цена с отчетена
инфлация: $6,8 млн.

5. Гънс н’ Роузис -
ESTRANGED
Дата: декември
1993 г.
Цена: $4 млн.
Цена с отчетена
инфлация: $6,45 млн.

Германия е преразгледала концеп-
цията си за съхранение на златните си
резерви и е решила да върне част от
пазените зад граница кюлчета обратно
в страната, пише “Ханделсблат”.  По-
късно вчера “Бундесбанк” съобщи офи-
циално, че ще премести части от злат-
ните си резерви в чужбина след неот-
давнашни обвинения, че не води съот-
ветна счетоводна сметка за големите
си резерви. “Бундесбанк” планира етап-
но връщане на 300 тона злато от Ню
Йорк към Франкфурт, както и допълни-
телни 374 тона от Париж към Франк-
фурт до 2020 г. Банката планира да
съхранява половината от златните ре-
зерви на Германия под собствен покрив

Германия връща част от златния
си резерв в страната

в Германия. Другата половина ще оста-
не на съхранение в партньорските й
централни банки в Ню Йорк и Лондон”,
уточни банката.

Към 31 декември 2011 г. Германия
притежаваше 3396 тона злато, оценя-
вано на 132,9 милиарда евро (176,4 ми-
лиарда долара), 31% от които се нами-
раха в Бундесбанк, 45% бяха на съхра-
нение във Федералния резерв на САЩ,
13% - в Британската централна банка и
11% - в Централната банка на Фран-
ция. До 2020 г. 50 на сто ще бъдат
съхранявани във Франкфурт, 37% - в
Ню Йорк, 13% - в Лондон, а в Париж
няма да бъде съхранявано никакво зла-
то, уточни “Бундесбанк”

6. Майкъл
Джексън - BAD
Дата: август
1987 г.
Цена: $2,5 млн.
Цена с отчете-
на инфлация:
$4,5 млн.
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Хаус. Тя установява, че в около 90 стра-
ни има пълна свобода спрямо 87 през
2011 г., но в 27 държави са въведени
нови ограничения на правото на сдру-
жаване, на свободно слово и на сво-
бодни медии.

“Съществува критична нужда от ли-
дерство на САЩ и други демокрации”,
пише Фрийдъм Хаус в доклада си “Сво-
бодата в света 2013”. В него се пре-
поръчва по-голям ангажимент на САЩ
към гражданското общество на потис-
натите страни.

Около 3 милиарда души, или 43%
от световното население, са се радва-
ли на пълни политически права и граж-
дански свободи, а 1,6 милиарда живеят
в частично свободни държави, където
има само ограничено спазване на сво-
бодата. Около 34% от световното насе-
ление или 2,3 милиарда души обаче
живеят в страни, които се определят

Двама души
са загинали
след падането
на хеликоптер
в Лондон.
Инцидентът
стана, след
като
машината се
удари в
сграда над
квартал
“Воксхол”.
Основната
версия на
полицията е,
че сблъсъкът
е станал
заради
мъглата в
района.
Хеликоптерът
удари крана,
който се
намира на
покрива на
сграда.
Катастрофата
предизвика
задръствания,
тъй като
инцидентът
се случи
тъкмо в час
пик, когато
пътищата
бяха пълни
с коли

ю Йорк стана първият
американски щат, който
одобри по-строг закон за
собствеността на оръжие.
Губернаторът Андрю Куомо
подписа закона само час
след като бе приет от
Сената, представи пред
медиите новите правила и
заяви, че с приемането им
щатът ще стане по-сигурно
място за живеене.

Според тях на психично
болните ще бъде забранено
да притежават оръжие.

Земетресение с
магнитуд от 3,3 по ска-
лата на Рихтер бе ре-
гистрирано в района
на Черно море, съоб-
щи на сайта си Евро-

Ню Йорк затяга контрола върху оръжията

ННННН

Отново трус в Черно море
пейският средиземно-
морски сеизмологичен
център. Дълбочината
на движението на зем-
ните маси е била 2
километра, а дистан-

цията от най-близкия
голям град, Тбилиси, е
324 километра. Спо-
ред сведенията епи-
центърът на земетре-
сението е бил на око-

ло 96 километра севе-
розападно от Батуми.

Миналата неделя
трус с магнитуд 3,8 по
Рихтер разлюля дъл-
бините на Черно море

недалеч от курорта
Сочи. Две седмици по-
рано в района имаше
други 2 мощни труса
със сила 5,2 и 5,8 по
Рихтер.

Демокрацията
намалява
В 27 държави са въведени нови ограничения на правото
на сдружаване, на свободното слово и на свободните
медии, сочи доклад на Фрийдъм Хаус

като несвободни.
Специално внимание се обръща на

Русия, Иран, който засилил репресии-
те срещу журналисти и блогъри, и Ве-
нецуела, където президентът Уго Ча-
вес беше преизбран на фона на “лошо
изкривено” избирателно игрище.

“Наблюденията ни са за нараства-
що усъвършенстване на съвременните
авторитарни лидери”, заяви вицепрези-
дентът на Фрийдъм Хаус Арч
Пъдингтън. “Те са гъвкави, те изопача-
ват и злоупотребяват с правната рам-
ка, те боравят добре с технологиите на
модерната пропаганда”, допълни той в
комюнике. Авторитарните режими от-
слабиха “елементите на демократично
управление, което поставя най-сериоз-
ни заплахи за репресивно и корумпи-
рано управление - независимите групи
на гражданското общество, свободните
медии и върховенството на закона”, се
казва в доклада.

Има и някои успехи в областта на
демокрацията, като най-голямо подоб-
рение от 2008 г. насам се констатира в
Либия, Тунис и Мианма. Египет, Зим-

бабве, Молдова и Бряг на слоновата
кост също са сред страните, където ре-
пресивните ограничения са облекчени.
Но Мали, където бунтовниците свалиха
избраното правителство миналата го-
дина, оглави класацията на страните, в
които повечето свободи са били изгу-
бени, отбелязвайки “един от най-голе-
мите спадове за една година в истори-
ята на свободата в света”, се казва в
доклада, който се публикува всяка го-
дина от 1972 г. насам.

Фрийдъм Хаус критикува и админис-
трацията на американския президент
Барак Обама заради “провала в пред-
лагането на надежден отговор”, след
като Москва изгони представителите на
американската Агенция за международ-
но развитие в края на миналата година.

“Към момента администрацията
създаде неравна подкрепа за свобода-
та. Има някои положителни инициати-
ви, но има и случаи, в които САЩ не
направиха нищо, когато хората, посве-
тили живота си на политическата про-
мяна, бяха стъпкани като в Иран през
2009 г.”, се отбелязва в доклада.

Д
емокрацията в света намаля-
ва през 2012 г. за седма по-
редна година, показва годиш-
ният доклад на неправителст-
вената организация Фрийдъм

Пушките от военен тип ще
бъдат забранени за продаж-
ба. Също така полуавтома-
тичните пушки ще бъдат със
7, а не с 10 патрона.

Президентът Барак
Обама постави като приори-
тет намаляване на
престъпленията с огнестрел-
но оръжие в страната, след
като миналия месец 20-
годишният Адам Ланза
застреля 20 деца и шести-
ма възрастни в училище в
щата Кънектикът.

Американската Национал-
на оръжейна асоциация
(NRA) обаче отхвърли пред-
ложенията на администраци-
ята на Обама.

Вчера сутринта бе
извършено поредното въоръ-
жено нападение в американ-
ско учебно заведение. Бивш
студент откри огън в универ-
ситет в Сейнт Луис, рани
служител, след което напра-
ви опит за самоубийство. По-
късно при стрелба в Кентъки
бяха убити двама души.

Снимки
ПРЕСФОТО/БТА

Поредният инцидент със самолет
Боинг 787 “Дриймлайнър” в Япония

принуди авиопревозвачите в страната
да прекратят полетите на тези

машини. Самолет “Дриймлайнер” на
компанията All Nippon Airways (ANA)

извърши аварийно приземяване в град
Такамацу половин час след излитането

си от град Ямагучи поради проблем в
акумулаторите

Анкара бомбардира
кюрдски позиции

Турски самолети са обстреля-
ли над 50 позиции на кюрдските
сепаратисти в северната част
на Ирак, където се укриват чле-
новете на Кюрдската работни-
ческа партия. 16 изтребителя
Ф-16 от базата в Диарбекир са
участвали в операцията, прове-
дена във вторник. Над 50 цели са
били поразени в рамките на
тричасовите действия над пла-
нината Кандил в Северен Ирак.

Грузия отзовава
посланиците си
от 15 държави

Грузия ще отзове посланици-
те си от 15 държави и 2 между-
народни организации. По молба
на министъра на външните рабо-
ти Мая Панджикидзе ще бъдат
отзовани посланиците в Бълга-
рия, САЩ, Великобритания, Гер-
мания, Литва, Азербайджан, Ка-
захстан, Турция, Китай и Белгия,
както и посланикът в ООН.

Японци и французин
са отвлечени в Алжир

Петима японци и един фран-
цузин са били отвлечени от ис-
лямисти в югоизточната част
на Алжир. Според местни и дип-
ломатически източници инци-
дентът е станал на петролен
обект в Ин Аменас, недалече от
границата на Алжир с Либия.
Засега информацията не е
потвърдена официално от алжир-
ските власти.

Изгоря централната
поща в Скопие

Централната поща в центъ-
ра на Скопие почти изгоря изця-
ло, след като избухнал пожар.
Според в. “Дневник” все още няма
официални информации за причи-
ните за пожара. Очевидци заяви-
ли, че са чули силна експлозия.

Атентат в Кабул

В центъра на Кабул беше
извършен самоубийствен атен-
тат, насочен срещу комплекс
сгради на афганистанските тай-
ни служби. Взривът беше после-
дван от стрелба с автоматично
оръжие.
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Свят

В Гърция е обявена червена
степен на тревога след стрел-
бата в понеделник срещу офи-
си на управляващата партия
“Нова демокрация”. Нападени-
ето от неизвестни до момента
извършители беше извършено
около 3 ч. в понеделник през
нощта. Според информация на
полицията на местопрестъпле-
нието са открити девет гилзи от
автомат “Калашников”. Разслед-
ването до момента е установи-
ло, че извършителите са били
двама и са се придвижвали с
кола, управлявана от трети съу-
частник. Разследващите са
стигнали до извода, че става
дума за добре организирано
нападение и че това не са “бом-

Червена тревога в Гърция
Анализ на полицията говори за „пробуждане” на
тероризма и за очаквани нови въоръжени атаки

баджии” с популярните само-
делни взривни устройства, а
“нагли терористи” с тежко
въоръжение, дали знак, че мо-
гат да поразят всякаква цел.
Гръцките антитерористи са убе-
дени, че оръжието при вчераш-
ната стрелба - автомат “Калаш-
ников” и пистолет “Магнум”, не
са били използвани при други
терористични или престъпни
акции.

Работи се по няколко вер-
сии. Според първата е възмож-
но да се е появило ново раз-
клонение на терористичната
организация “Заговор на ядра-
та на огъня”, което е по-съвре-
менно и по-опасно, което си е
поставило за цел да отправи

предупреждение към полиция-
та за неотдавнашните арести
на двама студенти. Възможно
било също Никос Мазиотис,
смятан за ръководен кадър на
групировката “Революционна
борба”, да се е активирал на-
ново. Припомня се, че Мазио-
тис заедно с Пола Рупа изчез-
наха миналия юли още преди
да е свършил съдебният про-
цес срещу тях. Оттогава поли-
цията ги издирва, а за първи
път те са се появили в начало-
то на декември 2012 г. в интер-
нет сайт. Не било изключено
същият този Мазиотис да е
създал нова група, която да е
предприела вчерашното напа-
дение. Отбелязва се, че авто-

мати “Калашников” са били
намерени в споменатите две
терористични организации.
Властите разследват и евенту-
ално активиране на групиров-
ката “Секта на революционе-
рите”, която се скри след убий-
ството на журналиста Сокра-
тис Голиас през 2010 г. Съща-
та организация е притежавала
три автомата “Калашников”.
Четвъртата версия на полиция-
та не изключва и участие в този
терористичен акт на организа-
цията ОПЛА (оръжия), чието
дело бе нападението срещу
полицейско управление в Ати-
на през октомври 2009 г. Отто-
гава обаче тази групировка не
се е появявала.

Политическите партии в
Гърция осъдиха инцидента, но
се скараха в парламента за
това чия може да е вината за

зачестилите изблици на наси-
лие в страната. Правителстве-
ният говорител нарече вчераш-
ната стрелба “взривоопасно
тревожно явление”.

Една от трите политически
сили в управляващата коали-
ция - партията ПАСОК, осъди
терористичния акт, но подчер-
та, че осъждането не е до-
статъчно и че никой няма пра-
во да използва насилствените
явления за политически и пар-
тийни цели. Другият коалицио-
нен партньор - Демократична-
та левица ДИМАР, също осъди
стрелбата, като я нарече “кра-
ен терористичен акт”. Опозици-
онната СИРИЗА смята, че по-
добен вид действия отклоняват
вниманието от горещите про-
блеми на деня, сеят страх и
дават възможност за насажда-
не на климат на масов терор.

Владислав ВОРОБЬОВ

Северноатлантическият
алианс започна операцията
по прехвърляне в Турция на
германските и холандските зе-
нитно-ракетни комплекси (ЗРК) “Пейт-
риът”, които ще бъдат разположени
покрай границата със Сирия. Американ-
ските установки вече пристигнаха на
турска земя.

А НАТО твърди, че по молба на
Анкара алиансът с общи усилия се под-
готвя да отразява ракетната заплаха от
страна на Сирия. Много неща обаче ни
карат да мислим, че натовците се гот-
вят да отразяват атаките от страна на
дълеч по-мощен противник, отколкото
Дамаск.

Всекидневните репортажи от фрон-
товете на гражданската война, която
вече повече от година разкъсва на
части и изуродва раненото “тяло” на
Сирия, са красноречиво свидетелство,
че сирийският лидер Башар Асад с
последни сили успява да контролира
територията на страната си. Да не гово-
рим, че идеята да напада съседа си,
при това страна членка на НАТО, е
абсурдна мисъл. В алианса обаче
продължават да твърдят: заплаха за
Турция от страна на Сирия е напълно
реална.

В действителност предполаганото
разполагане на “Пейтриът” показва, че
те ще пазят преди всичко не турските
градове от сирийски атаки, а собстве-
ната си радарна система от удар от
страна на Иран. Защото в случай на
начало на операция по унищожаване
на ирански ядрени обекти (а на екс-
пертно ниво се говори, че това може да
се случи още през тази пролет) Техе-
ран преди всичко ще се опита да бом-
бардира радара, с чиято помощ НАТО
контролира на практика целия Близко-
източен регион.

За това в края на миналата година
в разговор с руски журналисти
говори и ръководителят на
руското външно министерство
Сергей Лавров: “Колкото до
целите на това разполагане,
четох и слушах какво казват
експертите: ако то беше напра-
вено за противодействие на

Проливни дъждове и силни ветрове разрушиха около 50 жилищни сгради
в южния аржентински град Комодоро-Ривадавия.По данни на синоптиците

през нощта само за един час в града са паднали над 100 милиметра
валежи. Над пет души са ранени

“Пейтриът” вече са на турска земя

Игрите на „Патриотите”
В НАТО вече подготвят активната фаза
на плана за подготовка на война с Иран?

Турция се обърна през
втората половина на ноем-
ври към НАТО с молба да й
се предоставят ЗРК “Пейт-
риът” за защита от евенту-
ално въздушно нападения
от страна на Сирия. На 4
декември съветът на НАТО
прие решение за разполага-
не на ракетите. Очаква се,
че всичките шест батареи
ще застанат на бойно
дежурство от края на
януари. Пресметнато е, че
общата стойност на мисия-
та, която може да
продължи до една година,
ще струва 42 милиона евро.

обстрел от сирийска територия, то тряб-
ваше да се направи малко по по-друг
начин. Предполагаемото му местораз-
положение, както твърдят, свидетелст-
ва, че комплексите трябва да бъдат
използвани за защита на американския
радар, който е част от американската
система ПРО, създавана за защита от
“заплаха от страна на Иран”. По думите
на Лавров, “ако това е така, то дори е
по-рисковано, защото създава допълни-
телни съблазни”.

Въпреки това в НАТО продължават
да следват набелязания курс. “Мисията
ни е ясен сигнал на Германия, свиде-
телстващ за солидарността в рамките
на НАТО”, заяви при отправянето в Тур-
ция на германските военни, генералът
от Бундесвера Райнер Глатц. Както
подчерта на свой ред холандският ге-
нерал Лео Бойлен, става въпрос “за
изпълнението на задача, която е с чист
отбранителен характер”. “Ние отиваме
там, за да защитим турското население
и да предотвратим ескалацията на кон-
фликта”, добави той.

Междувременно европейското ко-
мандване на ВС на САЩ съобщи, че
американските “Пейтриът” вече са за-
почнали да се разполагат в южната
част на Турция. Общо НАТО планира да
сложи на бойно дежурство шест бата-
реи ЗРК “Пейтриът”.

В операцията на Северноатлантиче-
ския алианс в Турция също ще участват
подразделения на въоръжените сили на
Чехия, Словакия и Полша от Третия
свързочен батальон на НАТО, съобщи-
ха чешките медии. Те основно ще се
занимават с осигуряването на коорди-
нацията на действията между батареи-
те на ЗРК “Пейтриът”.

Румънски железничари
започнаха спонтанна стач-
ка, като блокираха движе-
нието на над 130 влака в
знак на протест срещу за-
бавянето на заплатите, пре-
даде АФП. “Общо 137 влака
са блокирани в гарите”,
съобщи говорителят на на-
ционалната железопътна
компания Оана Бранзан.

Трафикът ще бъде за-
труднен. Железничарите са
недоволни, че все още не
са изплатени заплатите им
за декември.

За първи път Сърбия даде признаци, че е
възможно да оттегли несъгласието си с приема-
нето на Косово за член на ООН. Сръбският пре-
миер Ивица Дачич каза, че Белград търси “все-
обхватно решение”с бившата си южна провин-
ция, което може да включва и разговори за място
на Косово в световната организация.

Откакто Косово едностранно обяви независи-
мостта си от Сърбия през 2008 г. новата държава
беше призната от над 90 държави, вкл. САЩ и 22
членки на ЕС. Прищина винаги е подчертавала,
че една от големите им цели е пълноправно
членство в ООН. Разчитайки на подкрепата на
Русия, която блокира това с правото си на вето в
Съвета за сигурност, Белград досега винаги е
твърдял, че няма да допусне Косово в ООН.

В четвъртък в Брюксел е поредният кръг от
преговорите между Белград и Прищина в Брюк-
сел с посредничеството на ЕС.

Президентът на Венецуела Уго Чавес, който
продължава лечението си в Куба след операция от
рак, “от болничното легло направи някои промени в
правителството”, обяви вицепрезидентът Николас
Мадуро, цитиран от ИТАР-ТАСС. За нов външен ми-
нистър бе назначен бившият вицепрезидент Елиас
Хауа.

Като изпълняващ длъжността президент в отсъ-
ствието на Чавес, вицепрезидентът Мадуро прочете
кратко обръщение, посветено на състоянието на
страната и написано от държавния глава, предаде
Асошиейтед прес. Мадуро лаконично обяви, че “на-
шият лидер продължава да се бори”, но не даде
конкретна информация за реалното му здравослов-
но състояние.

“Чавес е на път “да изкачи хълма”, той се бори и
постепенно се възстановява. Ние го информирахме за
развитието на делата в страната”, съобщи по-рано
Мадуро, който прекара четири дни в Хавана. Офици-
алната версия е, че Уго Чавес се възстановява от
“остра дихателна недостатъчност” след операцията.

Турският съвет за на-
учни и технически изслед-
вания спря публикуването
и продажбите на книги, в
които се поддържа еволю-
ционната теория, съобща-
ва турският в. “Радикал”.

Критиците оценяват
решението на турския
Съвет за научни и техни-
чески изследвания като
своеобразно налагане на
религиозна цензура, тъй
като именно Дарвин е ос-
новател на теорията за
еволюцията.

Железничари
стачкуват
за заплати

Сърбия готова да
пусне Косово в ООН

ЧАВЕС СМЕНЯ МИНИСТЪР
ОТ БОЛНИЦАТА Турция

спира
книги

Снимки БГНЕС
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Интервю
Теодор Кирика:

АЕЦ не означават край на
възобновяемите източници
Балканите имат нужда от повече енергия,
краят на кризата ще доведе до ново търсене,
категоричен е представителят на „Роматом”
и директор на Amec Nuclear Ro

 Г-н Кирика, подготвени ли са
България и Румъния за предизвика-
телствата, с които ще се сблъскат
при откриване на нови ядрени мощ-
ности?

- Инцидентът във Фукушима поро-
ди много слухове, но в същото време
повдигна и реални въпроси, свързани
с атомния енергиен отрасъл. Случи-
лото се в Япония доведе до провеж-
дането на стрес тестове на европей-
ско ниво, беше направен задълбочен
анализ на състоянието на ядрените
централи в Европа, в т.ч. в Румъния и
България. Изготвен бе обстоен до-
клад. Резултатите бяха подложени и
на т.нар. партньорска проверка или
проверка между равни. Те показаха,
че и българските, и румънските дей-
стващи реактори могат да продължат
своето функциониране.

При изграждането на нови мощ-
ности в България и за проекта в Бе-
лене става въпрос за реактори от
ново поколение - 3+. Това са мощно-
сти, които са още по-добре пригоде-
ни да посрещнат новите и по-строги
изисквания - не само на европейско
ниво, но и на световния атомен сек-
тор.

В проекта “Черна вода” също пре-
движдаме да въведем подобрения за
подсигуряване безопасността в наши-
те реактори. Някои от нововъведени-
ята трябва да предотвратят изтичане
на радиация при възникването на
някакъв инцидент. Нашият реактор бе
подложен и на допълнителни изпита-
ния по отношение на устойчивостта

 Г-н Букур, какво озна-
чава за малки страни като
България и Румъния да при-
тежават собствена АЕЦ?

- Въпросът е много широк
като обхват и бих искал да
подчертая само някои основ-
ни аспекти в отговора си. За
страни, относително малки
като България и Румъния,
развитието на устойчиво про-
изводство на енергия и
енергийна ефективност е из-
ключително важно.

Трябва да се отбележи,
че и България, и Румъния
имат свои атомни централи и
натрупан опит в тяхната ек-
сплоатация. Освен това ре-
зултатите от експлоатацията
и на българската, и на
румънската централа са про-
верени. Двете централи са
много добре известни на
международната общност и
ние с право може да се гор-
деем с тях и с резултатите,
които показват. Именно по-
ради наличието на такъв тех-
нологичен опит, както и на
техническите експертизи, е
хубаво, дори препоръчител-
но, да продължим с развити-
ето на тази технология. Раз-
бира се, това трябва да става

Йонел Букур:

Подкрепете развитието
на ядрената енергетика
Новите ядрени мощности ще помогнат за общото благосъстояние на нашите два
народа, категоричен е директорът на румънската АЕЦ „Черна вода”

с по-развити технологии на
един по-напреднал етап.

 Подготвена ли е Румъ-
ния за предизвикателства-
та от поддръжката на яд-
рена централа след инци-
дента във Фукушима. Безо-
пасна ли е АЕЦ “Черна
вода”?

- И двата реактора в “Чер-
на вода” са преминали т.нар.
стрес тестове, които бяха на-
ложени на европейско ниво
след инцидента във Фукуши-
ма. Резултатите от проведе-
ния анализ доведоха до вне-
дряването на някои техниче-
ски подобрения като филтри-
рана вентилация, дизелови
генератори за осигуряване
на енергийната доставка към
централата, т.е. токът, който
ползва централата, и също
така други по-авангардни
методи за охлаждане на во-
дата.

 И България, и Румъния
правят заявки за изгражда-
не на нови ядрени мощнос-
ти. Откъде идва това са-
мочувствие?

- И двете страни разпола-
гат със специалисти -  хиля-
ди експерти, които са участ-
вали в това производство и

които могат да осигурят кад-
рово продължителното й
развитие, както и приемстве-
ност в отрасъла. И в Бълга-
рия, и в Румъния съществува
инфраструктура на отрасъла,
както и инфраструктура на
знанието, т.е. училища и уни-
верситети, които обучават ка-
дрите. Има наличие на физи-
ческа, инженерна инфраст-
руктура - това са всички про-
изводства и елементи, които
съпътстват производството
на електроенергия, имаме и
всички доставчици на мате-
риали и оборудване.

Друг аргумент, който спо-
ред мен е от особена важ-
ност, е, че и двете атомни
централи - “Черна вода” и
“Козлодуй”, са преминали
през сегашните т.нар. стрес
тестове. Международните ек-
сперти, които след резулта-
тите от тези проверки са по-
сетили “Черна вода” и “Коз-
лодуй”, са стигнали до изво-
да, че можем да продължим
с експлоатацията на двете
централи, като спазваме все
по-високите изисквания за
безопасност.

Казано накратко - постро-
яването на нови ядрени мощ-

ности ще доведе до
разкриването на нови
работни места, до
поддържането на тех-
нологичната база и на
наличната квалифика-
ция, както и за общото
благосъстояние на на-
шите два народа. И за-
това моята препоръка
към българското насе-
ление е да подкрепи
със своя глас по-на-
татъшното развитие на
ядрената енергетика.

 Няма ли проти-
воречие в това ди-
ректор на действа-
ща в Румъния атом-
на електроцентрала
да дойде в България,
за да подкрепи конку-
рентната АЕЦ?

- Смятам, че няма
такава конкуренция.
Пазарът е много ши-
рок, има много страни, които
се нуждаят от електрическа
енергия. Така че ние можем
да изнасяме за тези държа-
ви. С удоволствие идвам тук,
в България, за да изразя сво-
ята подкрепа на моите коле-
ги в бранша.

 Кой използва електро-

му при земетресения. Те са подчине-
ни на нова концепция на ЕС, нарече-
на “на ръба на пропастта”.

 Вие сте представител на
атомната енергетика в Румъния, а
сте тук, за да подкрепите разви-
тието на ядрената енергетика в
България. Няма ли конкуренция меж-
ду двете страни?

- Всички сме част от свободния
пазар, затова и факторът конкурен-
ция не може и не бива да бъде пре-
небрегван. От друга страна, в целия
регион има много големи потребнос-
ти от нова енергия, а в края на пери-
ода на криза се очаква енергийното

потребление отново да скочи. При
настоящите обстоятелства не очаквам
между румънския и българския про-
ект да има пряка конкуренция. За
повече атомни мощности се мисли и
в Сърбия, и в Турция. И други държа-
ви искат да развият своя енергиен
капацитет. Не става въпрос само за
ядрени електроцентрали - говори се
за проекти за топлоцентрали на въгли-
ща и др. В региона се изграждат
мощности с оглед на настоящите и
бъдещите енергийни потребности. В
пазарна ситуация наличието на ня-
каква форма на конкуренция не е
лошо нито за сектора, нито за потре-
бителите.

 Водят се дебати дали изграж-
дането на нови ядрени мощности
няма да доведе до закриване на
действащи централи и до прене-
брегване на възобновяемите източ-
ници на енергия. Съществува ли
подобна вероятност?

- Новите атомни централи опреде-
лено не означават, че ще пренебрег-
нем останалите източници на енер-
гия. Възобновяемите енергийни из-
точници са задължителни сами по
себе си, всяка държава трябва да
строи подобни централи. Въпросът е
да се постигне правилната пропор-

ция. Ако загубим баланса и инстали-
раме прекалено много “перки”, това
означава, че ще трябва да допълва-
ме колебанията в тяхното производ-
ство с нови газови централи, които
работят с въглерод и повишават
въглеродните емисии.

 ЕК прецизира политиката си
спрямо въглеродните емисии. Това
отразява ли се върху цената на еле-
ктроенергията, произведена от
атомни централи?

- Според мен Европейската коми-
сия би трябвало да възприеме подход
на недискриминационно третиране на
енергийните отрасли, които не
излъчват въглеродни емисии. Освен
на възобновяемите източници на
енергия, трябва да се обърне внима-
ние и на атомните централи. Ако ЕК
избере да подкрепя и субсидира само
един отрасъл, например възобновяе-
мите източници на енергия, това оз-
начава несправедливо отношение,
което не е добре за икономиката като
цяло.

В Румъния 40% от консумацията
на енергия се задоволява от въглищ-
ни топлоцентрали. За съжаление го-
ляма част от тях са физически и мо-
рално остарели, което означава, че
ще са необходими сериозни инвести-
ции в тях, за да могат да отговарят на
новите изисквания за въглеродните
емисии. Може би 30% от тях ще бъдат
изведени от експлоатация. Това, кое-
то те произвеждат, не може да се
замести от възобновяеми източници
на енергия, може би само 2-3%. Зато-
ва са необходими и нови мощности,
които да покрият нуждите.

 Колко време отнема строи-
телството на една централа?

- Отнема наистина дълго време,
най-напред за подготовката на самия
проект и за подсигуряването на всич-
ки тези фактори, като намиране на
инвеститор, на финансов ресурс. Ко-
гато този проблем вече е решен,
може би 6-7 години са необходими за
самото строителство.

Интервюта на Павлета ДАВИДОВА

енергията, произведена в
двата АЕЦ-а?

- Не знам каква е ситуа-
цията с българския износ на
електроенергия, но доколко-
то ми е известно, ние не из-
насяме ток. Т.е. производст-
вото на АЕЦ “Черна вода” се
консумира от румънците.

ÅÊ íå òðÿáâà äà
äèñêðèìèíèðà
åíåðãèéíèòå
îòðàñëè, êîèòî
íå èçëú÷âàò
âúãëåðîäíè
åìèñèè ‘
‘

С
ни

м
ки

 М
ар

и
ет

а 
Т

О
М

О
В

А



www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

12 ЧЕТВЪРТЪК 17 ЯНУАРИ 2013

Общество
17

Датата

1605 - ИЗЛИЗА ПЪРВИЯТ ТОМ НА „ДОН КИ-
ХОТ ДЕ ЛА МАНЧА” ОТ МИГЕЛ ДЕ СЕРВАН-
ТЕС. Вторият е публикуван

през 1615 г. Приключенията на
испанския идалго и неговия оръ-
женосец Санчо Панса звучат ак-
туално и през ХХI в. На испански
език “кихот” се използва като
епитет за “непрактичен идеа-
лист”. Много популярен на раз-
лични езици е изразът от произ-
ведението на Сервантес “да се
бориш с вятърни мелници”. През
2005 г. книгата празнува 400-го-
дишнина, която се отбелязва подобаващо по
целия свят. Испанското правителство пусна в
обращение монета от 2 евро, на гърба на която
е изобразен Дон Кихот.

1706 - РАЖДА СЕ БЕНЖАМИН ФРАНКЛИН,
АМЕРИКАНСКИ ОБЩЕСТВЕНИК (УМИРА
1790 Г.). Учен,

изобретател и
дипломат. Играе
важна роля в
създаването на
Декларацията за
независимостта на САЩ. Сред изобретенията
му са затворената фурна, медицинският катетър,
гръмоотводът, плавниците и др.

1847 - РАЖДА СЕ НИКОЛАЙ ЖУКОВСКИ,
РУСКИ УЧЕН (УМИРА 1921 Г.).
Създател на науката аеродина-
мика, “баща на руската авиация”.
Изследва всестранно динамика-
та на птичия полет. През 1904 г.
открива закона за подемната
сила на самолетното крило, опре-
деля основните профили на кри-
лата и перките на витлата на са-
молетите, разработва вихровата теория за вит-
лото и др. Като професор в Московското висше
техническо училище създава лаборатория по ае-
родинамика и възпитава плеяда знаменити кон-
структори на самолети и двигатели, теоретици
на авиацията.

1863 - РАЖДА СЕ КОНСТАНТИН СТАНИ-
СЛАВСКИ, РУСКИ РЕЖИСЬОР И ПЕДАГОГ
(УМИРА 1938 Г.). Съвременни-

ят театър е изграден върху него-
вата теория. Основател на Мос-
ковския художествен театър, чи-
ето истинско начало е свързано с
поставянето от Станиславски на
пиесата “Чайка” от Антон Чехов.
Ръководител е на Оперната сту-
дия към Болшой театър, по-късно
Оперен театър “Константин Станиславски”.

1933 - РАЖДА СЕ ДАЛИДА, ИТАЛИАНСКА
ПЕВИЦА (УМИРА 1987
Г.). Рожденото й име е

Йоланда Джилиоти. Извест-
на е предимно като
изпълнител на френское-
зични песни. Пее в дуети с
Шарл Азнавур, Ален Делон
и др., изнася концерти в
най-големите зали във
Франция, Египет, Италия,
САЩ, Виетнам и др. Има
участия в киното. Въпреки
големите си успехи на сцената, в личния си
живот Далида преживява много трагични мо-
менти, довели до фаталния й край.

1942 - РАЖДА СЕ МОХАМЕД АЛИ, АМЕРИ-
КАНСКИ БОКСЬОР.

Рожденото му име е Ка-
сиус Клей. Олимпийски
шампион от Рим 1960 г.
Изхвърля златния си
медал в р. Охайо като
протест заради отказа-
но обслужване в ресто-
рант, защото е черно-
кож. За откриването на
Олимпийските игри в
Атланта през 1996 г.,
когато трябва да запа-
ли олимпийския огън,
получава друг златен
медал. Многократен световен шампион по бокс
за професионалисти.

1978 - УМИРА АТАНАС ДАЛЧЕВ, ПОЕТ И
ПРЕВОДАЧ (Р. 1904 Г.). Редак-

тор (1953-1956) и главен редак-
тор (1957-1965) на сп. “Пламъче”.
Автор е на сборниците с поезия
“Прозорец” (1926), “Стихотворе-
ния” (1928), “Париж” (1930), “Ан-
гелът на Шартър” (1943), “Балкон”
(1972) и др., както и на книгите
“Фрагменти” (1967), “Страници”
(1980) и др. Прави преводи на по-
езия и белетристика от френски, испански, нем-
ски и руски език.

ВЕЛИАНА
ХРИСТОВА

И децата � като кучетата

ЕВА
КОСТОВА

Кратко като песен

Глупостта, без
която не можем

ВАЛЕНТИН
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По-кратко майчинство,
но пък по-добре платено.
Така премиерът формули-
ра в пространството по-
редната социална “загри-
женост” на кабинета. Че
то досега не успяха да
преглътнат нашето по-
дълго майчинство от това
в Европа и отдавна му
търсят цаката. Не искат да
я има и тази социална
придобивка от времето на
мразената от тях Тройна
коалиция и туй то. Ще я
резнат и нея, спасява я
засега само това, че пре-
миерът говори за 2014 г.,
когато я камилата, я ка-

миларя. Обаче току-що из-
рекъл идеята Бойко Бо-
рисов, услужливи експер-
ти от неговата партия ту-
такси я “облякоха” в циф-
ри и сметки - ако стане
15 месеца майчинството
като в Европа, първите
месеци ще се плаща еди-
колко си на жените, а
след това - минимална
работна заплата. Обаче
преди това ще има мно-
го-много широко общест-
вено обсъждане, което

управляващите са готови
да започнат веднага.

В същото време оста-
ват глухи за промените, с
които Коалиция за Бълга-
рия иска да ревизира бю-
джета на ДОО, а сред тях
е и увеличението на май-
чинските. БСП били отво-
рили торбата с лъжите,
задоволи се да каже само
заместник-шефката на
социалната комисия на
НС. Без отзвук е и пред-
ложението на КБ за при-

оритетно премахване на
ДДС на детски стоки и
услуги. А, както каза ляв
депутат, “тук не трябва да
говорим за пари, а за
бъдещето на нашата
страна”. Колкото до “но-
вата” идея на премиера,
депутати от левицата
припомниха, че тя въоб-
ще не е нова - прието е
още по времето на Трой-
ната коалиция, че ако
майката се върне на ра-
бота, когато детето стане

на година и два месеца,
следващите десет месеца
тя ще получава 50% от
обезщетението върху за-
платата, т.е. 120 лв. върху
заплатата.

Проблемът днес е друг
- няма работа за младите,
тези, които раждат децата.
За това ГЕРБ мълчи. Но
утре, за да реши демо-
графските проблеми, току-
виж премиерът разпоре-
дил бременноста вече да
е 6, а не 9 месеца...

Още в първия ден от
гласуването на новия
закон за училището се
видя, че депутатите от
мнозинството изобщо не
знаят какво искат и защо
го гласуват. Само така
може да се обясни от-
казът им в основните
разпоредби на закона да

се запише, че учителят е
основен участник в обра-
зователния процес, а не
просто педагогическите
кадри; че основен прин-
цип е той да се квалифи-
цира постоянно и че об-
разованието се финанси-
ра като държавен при-
оритет. Срамно е да не
впишеш в закона тези
основни стълбове от чист
магарешки инат - ако
инатът изобщо може да
е мотив, когато става
дума за закон, който е
базов за обществото и за
нацията.

Притиснати до стена-
та от опозицията, от ГЕРБ
панически се измъкваха,
както могат, от излагащи-
те ги ситуации. Бранейки

тезата, че детската гра-
дина става задължител-
на от 4 години, те родиха
нов куп екзотични бисе-
ри. Снежана Дукова за-
яви, че ще допише в
текст по-нататък, че дет-
ската градина може да е
почасова или с индиви-
дуално обучение(!) и
така родителите щели да
си гледат децата вкъщи.
После в ГЕРБ се усетиха,
че правилата не позво-
ляват дописване на вто-
ро четене и се събраха
“ет хок” да мислят какво
да правят. Министър Иг-
натов надмина старите си
рекорди и заприказва,
каквото му падне. Роди-
телите щели да регистри-
рат децата си в община-

та и да заявят, че ще ги
гледат вкъщи. Също като
домашното куче - регис-
трираш го и заявяваш, че
ще го гледаш вкъщи.
Само че и циганетата ще
се регистрират и ще се
спасят от задължителна
забавачка. На това Игна-
тов отсече: “Рибата още
в морето... ще се мисли.”

Каква риба е в море-
то, г-н министре, като сте
турили тигана ви да ври
вече на второ четене?
Тепърва ще мислите как-
во искате да правите в
образованието? Ами, да
си го бяхте изяснили,
преди да внасяте закон,
който сега гласувате на
инат и утре ще посечете
с него училището.

Поредна идея-недонос-
че влиза в българското
училище, като този път
нейни съавтори са
данъчните и образовател-
ното министерство. Общо
100 служители на НАП
щели да проведат 2000
учебни часа на тема “данъ-

ци” сред учениците между
14 и 18 години. Нещо пове-
че - кампанията си има
вече и фенстраница във
фейсбук, което пък позво-
лява на учениците да уча-
стват в специален конкурс
на тема “Данъците, без
които не можем”. Като ка-
пак се разбира, че приход-
ната агенция планирала
да развие и проект “Данъ-
ци за младите”, въвеждай-
ки час за данъчно обуче-
ние в официалния учебен
план на средните училища.

Ало, данъчните, край-
но време е да влезете в
час! Народът правилно си
го е казал: “Залудо рабо-
ти, залудо не стой”. Оче-
видно и тук се потвържда-

ва максимата, че в Бълга-
рия мнозина се захващат
с нещо, което не им е ра-
бота. Затова и кашата във
всяка обществена сфера от
ден на ден става все по-
голяма.

Децата трябва да израс-
тват като граждани, но вме-
сто да им пълнят главите с
кампанийни глупости, по-
добре е да се наблегне на
правилния български език
с граматиката и правописа.
Иначе, както е тръгнало
задължителното обучение
да започва от 4-годишна
възраст, току-виж данъч-
ната материя слезе и към
3-годишните.

Не е ли по-опасно, че
неграмотността у нас вече

става масово явление, кое-
то обхваща дори висшис-
тите? Да не говорим, че
без елементарна икономи-
ческа, правна и етична кул-
тура едва ли би било
възможно човек да
осъзнае и тази за данъци-
те. Но какво друго може да
се очаква, след като в тази
държава налози и такси
никнат като гъби.

А явно и целта на пу-
шилката е друга - просто
трябва да се усвоят едни
пари по един проект. Зато-
ва и към “яките” награди в
конкурса са залепени пле-
яда шоумени - от Дилов-
син до Рачков, Графа, Жи-
рафа и Каффенцето. Друго-
то е част от миманса.
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ИГНАСИО РАМОНЕ 

СЛЕД като оцелях-
ме на 21 декември, 
предизвестения край 
на света, сега ни ос-

тава да предвидим, с предпаз-
ливи и по-картезиански дово-
ди, нашето непосредствено 
бъдеще, като се облегнем на 
принципите на геополитиката, 
тази дисциплина, която ни поз-
волява да разберем общата по-
литика на могъщите държави 
и да преценим основните ри-
скове и опасности. Така можем 
да предвидим действията на 
всеки потенциален противник 
като на шахматна дъска.

 
Ако в началото на тази 

година разгледаме картата на 
планетата, веднага ще забеле-
жим горещите точки. Четири 
от тях са с високо ниво на 
опасност: Европа, Латинска 
Америка, Близкият изток и 
Азия. 

 
2013 г. ще бъде най-лоша-

та от началото на кризата в 
Европейския съюз. Строгите 
ограничения, превърнали се в 
единствената религия на ЕС, и 
ударите с брадва по държавата 
на благоденствието ще про-
дължат, защото така го иска 
Германия, която за първи път 
в историята подчини Европа 
и я командва с желязна ръка. 
Берлин няма да приеме ни-
каква промяна до изборите на 
22 септември, на които Ангела 
Меркел може да бъде избрана 
за трети път.

В Испания политическото 
напрежение ще постепенно 
нараства, когато каталунско-
то правителство започне да 
разкрива как ще се допита до 
каталунците за бъдещето на 
Автономията. Този процес ще 
бъде следен много внимател-
но от баските националисти. 

 
По отношение на иконо-

миката, която е в плачевно 
състояние, от голямо зна-
чение ще бъде какво ще се 
случи в Италия на предстоя-
щите избори, вероятно през 
февруари, и каква ще бъде 
реакцията на пазарите след 
евентуална победа на Марио 
Монти (поддържан от Берлин 
и Ватикана) или на ляво-
центристите начело с Пиер 
Луиджи Берсани, на най-до-
бра позиция според проучва-

нията. Това също ще зависи 
от условията, без съмнение 
брутални, които ще наложи 
Брюксел, когато Мариано Ра-
хой поиска от него да спасява 
Испания. А да не говорим за 
протестите, които се разпро-
страняват като разлят бен-
зин, готов да срещне някоя 
запалена кибритена клечка... 
Може да избухне всяко едно 
от обществата в Южна Ев-
ропа (Гърция, Португалия, 
Италия, Испания), които не 
понасят повече непрестанни-
те удари в социалния сектор. 
Европейският съюз няма да 
излезе от тунела през 2013 г. 
и всичко може още да се вло-
ши, ако освен всичко друго 
пазарите решат да се угоят 
за сметка на Франция (както 
ги съветват неолибералите 
[1]), където на власт е много 
умереното правителство на 
социалиста Франсоа Оланд. 

 
В Латинска Америка 2013 г. 

също е изпълнена с предиз-
викателства. На първо място 
Венецуела, която от 1999 г. 
играе ролята на двигател на 
прогресивни промени в целия 
подконтинент. Неочакваното 
влошаване на здравето на Уго 
Чавес създава несигурност. Въ-
преки че Чавес се възстановява 
от новата операция, не може да 
се пренебрегне възможността 
за нови президентски избори 

през февруари. Кандидатът, 
посочен от Чавес, ще бъде 
Николас Мадуро, сегашният 
вицепрезидент (с функции и 
на министър-председател), 
солиден лидер с необходи-
мите човешки и политически 
качества, за да спечели.

 
На 17 февруари ще има 

избори и в Еквадор. Преизби-
рането на Рафаел Кореа, друг 
основен латиноамерикански 
водач, е почти сигурно. На 
10 ноември ще се проведат 
важни избори и в Хондурас, 
където на 28 юни 2009 г. беше 
свален с преврат Мануел Се-
лая. Висшият избирателен съд 
е разрешил участието в избо-
рите на партията „Свобода 
и преобразувание“ (LIBRE), 
ръководена от Селая, който 
представя като кандидатка 
за президент съпругата си 
Ксиомара Кастро. 

 
На 17 ноември важни 

избори ще има и в Чили. Там 
непопулярността на сегаш-
ния президент консерватор 
Себастиан Пинера може би 
ще допринесе за победата 
на социалистката Мишел 
Бачелет. 

 
Международната общност 

ще следи отблизо и Куба. По 
две причини. Първо, защото 
в Хавана продължават разго-

ворите между колумбийското 
правителство и въстаниците 
от ФАРК, които опитват да 
сложат край на последния 
въоръжен конфликт в Ла-
тинска Америка. И второ, 
защото се очакват решения 
от Вашингтон. На изборите 
в САЩ на 6 ноември Барак 
Обама спечели във Флорида, 
като получи 75% от гласовете 
на испаноговорящите, и нещо 
още по-важно – 53% от гла-
совете на кубинците в щата. 
Тези резултати позволяват на 
президента през последния 
си мандат да напредне много 
към премахване на икономи-
ческата и търговската блокада 
на острова.

 
Регионът, където отно-

во изглежда, че нищо не се 
променя, е Близкият изток, 
извор на размириците в све-
та. Бунтовете на „арабската 
пролет“ постигнаха сваляне-
то на местните диктатори – 
Бен Али в Тунис, Мубарак 
в Египет, Кадафи в Либия. 
Свободните избори обаче 
позволиха на реакционни 
ислямистки партии като „Мю-
сюлмански братя“ да вземат 
властта. И сега те искат, както 
става в Египет, да я задържат 
на всяка цена. Светската част 
на населението, която първа 
се разбунтува, отказва да 
приеме тази нова форма на 

авторитарност. Същият проб-
лем стои и в Тунис.

След като наблюдаваха с 
интерес поривите към свобо-
да в този регион през проле-
тта на 2011 г., европейските 
общества постепенно прес-
тават да се интересуват какво 
става там. Прекалено е слож-
но. Например, заплетената 
гражданска война в Сирия. 
Ясно е, че големите западни 
държави – САЩ, Обедине-
ното кралство и Франция, в 
съюз със Саудитска Арабия, 
Катар и Турция, поддържат 
с пари, оръжия и инструкто-
ри ислямските бунтовници 
сунити. Те продължават да 
напредват на два фронта. 
Колко време ще издържи 
правителството на Башар ал 
Асад? Изглежда, че заровете 
са хвърлени. Русия и Китай, 
които са негови дипломати-
чески съюзници, няма да да-
дат зелена светлина в ООН за 
атака на НАТО като в Либия 
през 2011 г. Но Москва и Пе-
кин смятат, че положението 
на режима в Дамаск не може 
да се преобърне във военно 
отношение и са започнали 
преговори с Вашингтон за 
изход от конфликта, който да 
запази техните интереси.

 
Срещу „шиитската ос“ – 

ливанската „Хизбула“, Сирия 
и Иран, САЩ изградиха в 
региона една „сунитска ос“ 
от Турция и Саудитска Арабия 
през Кайро, Триполи и Тунис 
до Мароко. Целта е да свалят 
Башар ал Асад и така да лишат 
Иран от големия му региона-
лен съюзник преди пролетта, 
защото на 14 юни в Иран ще 
се проведат президентските 
избори (2), на които Махмуд 
Ахмадинеджад не може да се 
представи, тъй като Консти-
туцията не разрешава повече 
от два мандата. Тоест, през 
следващото полугодие Иран 
ще бъде въвлечен в ожесточе-
ни предизборни битки между 
привържениците на твърдата 
линия спрямо Вашингтон и 
тези, които са по-благосклон-
ни към преговори.

Òàêàâà ùå áúäå 2013 ãîäèíà

(1) Вж. досието „France and 
the euro. The time-bomb at the heart 
of  Europe“, The Economist, Лондон, 
17 ноември 2012.

(2) В Иран президентът не е 
държавен глава. Държавен глава е 
Върховният водач, избиран пожизне-
но, функциите му днес изпълнява 
Али Хаменей.
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ЕДИННО училище? „Отначало не беше лес-
но да се защити такъв проект. Мнозина 
мислеха, че все още е невъзможно някои 

предмети да се преподават на всички“, спомня си 
Юка Саряла, един от дейците на реформата, който 
завърши кариерата си през 2002 г. като директор на 
Националното бюро по образованието.

През 60-те години финландската образователна 
система все още се основаваше върху селекцията 
на учениците от 11-годишна възраст. Повтарянето 
на класове, неуспехът в училище и изпадането в 
глуха линия бяха жребият на много селски или ра-
ботнически семейства, докато елитът осигуряваше 
възпроизводството си, като изпращаше децата си 
предимно в частни средни училища.

Веднага след войната проф. Ирьо Рууту, директор 
на Националното бюро по образованието от 1945 
до 1950 г., със социалистически убеждения, беше 
предложил единна обществена служба, осигуряваща 
едно и също образование за всички от 7 до 16 години. 
Но тези проекти потънаха в множащите се комитети 
за размисъл. Масовизирането на училището през 
следващото десетилетие промени ситуацията. „Най-
важните участници в промяната бяха родителите. 
Те виждаха ясно, че равенството на възможности-
те не беше осигурено“, добавя Саряла.

През 1966 г. един финландски народен фронт, 
обединяващ земеделските центристи и цялата ле-
вица, идва на власт с три големи проекта за рефор-
ми: здравеопазване, пенсиониране и образование. 
Тази коалиция с променлива геометрия, която в 
отделни периоди включва и Демократичната лига 
на финландския народ (комунисти и техни съю-
зници), управлява до 1987 г. и търпеливо изгражда 
своята образователна реформа. Големият закон за 

училището е гласуван през 1968 г. Той предвижда  
унифициране на задължителното образование в 
обществените услуги и много по-задълбочено обу-
чение на преподавателите.

За девет години, от 1972 г., новото „фундамен-
тално училище“ е изградено, като се започва от 
северните области и след това се напредва към Юга 
и Хелзинки. Превръщането на частните училища 
в общински позволява да бъдат заличени техните 
дългове. „Някои ще ви кажат, че сме се вдъхно-
вявали от Швеция и Германската демократична 
република, продължава Саряла. Но ние имахме 
свои собствени идеи и едно изискване: в малка 
северна страна като Финландия нямаме друго 
богатство освен човешкия капитал. Имаме нужда 
от всички.“

Много от учителите в средното образование се 
отнасят със съмнение или се противопоставят на 
промяната. Двата основни синдиката се разделят. 
Но когато реформата се оказва неизбежна, новото 
поколение задвижва процеса към единение. Осно-
ван през 1974 г., Единният синдикат за образовани-
ето (Opetusalan Ammattijärjestö, OAJ) обхваща днес 
96% от учителите. През 1984 г. той влезе в желязна 
схватка с правителството за нов статут на препо-
давателите и за повишение на заплащането. След 
един месец стачки исканията на синдиката бяха 
удовлетворени и той се наложи като първостепенен 
фактор. „Политическите ръководители разбраха, 
че имат нужда от учителите, за да бъде успешна 
реформата“, обяснява г-жа Ритва Семи, един от 
сто двадесет и петте членове на постоянното при-
съствие в синдиката на образованието.

Демократизацията в образованието върви 
ръка за ръка с децентрализацията на страна-

та. Националната програма (на финландски 
Opetussuunnitelma) играе водеща роля. Първата 
обемиста програма, публикувана през 1970 г., 
описва всичко, което трябва да се върши в клас. 
Втората, през 1985 г., се задоволява да определи 
целите, като всяка община съставя свой собствен 
документ относно начините за постигането им. 
След една още по-сбита трета национална про-
грама (1994 г.) всяко училище изработва собствена 
брошура, която допълва общинската програма. 
Сега е в процес на писане петата национална про-
грама. Учители, университетски преподаватели и 
родители са тясно привлечени в изработването ѝ 
на всеки етап.

ЗАД привидния сегашен консенсус консервато-
рите искат да се забрави, че много от тях 

бяха против реформата, отбелязва г-жа Семи. 
През 90-те години всичко вървеше в желаната от 
тях посока. За щастие първите резултати от 
PISA дойдоха като един вид тежест, смазваща 
идеите на консерваторите, които критикуваха 
нашите училища и се опитваха да наложат връ-
щане на частните учебни заведения и на конку-
ренцията“, уточнява Ееро Веетенен. Бивш общин-
ски отговорник на Левия съюз, този специа лизиран 
учител пише докторска дисертация за съпротивата 
на финландската система спрямо неолибералната 
вълна. Според него реформата е дала плодове 
благодарение на своята дългосрочност, на много 
широкото си обсъждане, на авторитета на учител-
ския синдикат, на важността на селото в полити-
ческия живот и на децентрализацията. Например, 
по време на голямата икономическа криза от 1991 
до 1993 г. родители и учители успяваха по-лесно 
да противодействат на бюджетните съкращения на 
общините, отколкото на правителството.

Ф. Д.

Политическа битка, водена от родителите

                                                             УЧИЛИЩА БЕЗ ОЦЕНКИ 

Ôèíëàíäèÿ òúðñè ðàâíîïîñòàâåíîñò 
През ноември родители на ученици и учители 
от Сена-Сен Дени организираха четвъртата 
Нощ на училищата в департамента. Целта бе 
да привлекат вниманието върху териториал-
ните неравенства в образованието. В това 
отношение от няколко години Финландия е 
образец заради отличните резултати, които 
показва в международните анкети-тестове, 
отчитащи усвоеното от учениците.

СПЕЦИ А Л Е Н П Р А Т Е НИК 
ФИЛИП ДЕКАН *

* Журналист.

ЗА ДА влезете в начал-
ното училище на град 
Раума, разположен на 
брега на Ботническия 

залив  във  Финландия ,  не 
преминавате нито през пор-
тал, нито през ограда, а само 
покрай  голям  паркинг  за 
велосипеди и игрални пло-
щадки. От гимнастическия 
до музикалния салон всичко 
е замислено така, че да е 
уютно за деца. За учебен час 
от четиридесет и пет минути 
учителката по английски про-
вежда пет различни занима-
ния. Още в първите секунди 
тя приковава вниманието на 
всички деца с помощта на 
топка, която се предава от 
ръка на ръка към всеки, който 
взема думата. Този похват не 
е непознат в класните стаи 
и на други страни, но при 
средно 12,4 ученици на един 
финландски учител – едно 
от най-добрите съотноше-
ния за началното училище в 

Европа – тук той е особено 
ефикасен.

В средата на август, още 
преди края на жътвата, две 
майки — Фани Солейаву и 
Фабиен Моази, за втора го-
дина придружиха децата си 
при откриването на учебната 
година. Като френски препо-
давателки на разположение, 
за да имат възможност да 
бъдат със съпрузите си, те не 
си представяха, че изборът на 
местното училище вместо на 
френското учебно заведение, 
ще преобърне подхода им 
към образованието. „Трима-
та ми синове стават свест-
ни хора, добавя Клер Ерпен, 
решена да остане далеч от 
Франция .  Тук  уважават 
тяхната различност. Те ува-
жават другите. Учителите 
умеят да ги окуражават и 
да разкриват най-доброто 
у тях.“ Дислексия, отпадане 
от училище, даровитост – 
общи ситуации, с които тези 
семейства са се сблъсквали, 

но които френската система 
трудно взема под внимание. 

За някои хора ще е трудно 
да повярват на това, което те 
описват. Училище без нервно 
напрежение, без съревнование 
между учениците, без конку-
ренция между училищата, без 
инспектори, без повтаряне на 
класове, дори без оценки през 
първите години, което дава най-
добрите резултати в света.

Тестовете по Програмата 
за международно оценяване 
на учениците (PISA) към Ор-
ганизацията за икономическо 
сътрудничество и развитие 

(ОИСР) предизвикват голяма 
тревога в Германия или в Обе-
диненото кралство, докато във 
Франция или САЩ за тях все 
още малко се говори, макар 
че тези страни не са по-добре 
класирани. Въпреки инвес-
тициите си в образованието, 
тези големи държави са някъ-
де по средата на класацията 
на ОИСР по отношение на 
способностите на петнаде-
сетгодишните за разбиране на 
писмен текст, по математика 
и природни науки (1). Ако 
оставим настрана методоло-
гическата строгост, чиято цел 
е да се отстранят културните 
своеобразия, тези оценявания 

представляват интерес с това, 
че не отразяват овладяването 
на някаква програма, а на 
съвкупност от полезни ком-
петентности за разбирането 
на света и решаването на про-
блеми в контекст, близък до 
всекидневния живот.

Тези тестове-анкети раз-
криха, че Финландия може да 
служи за модел, макар и нео-
чакван. В анкетата от 2009 г., 
която като предишните три 
(2000, 2003, 2006) включва-

(1) ОИСР, Резултати от PISA 
за 2009 г., в шест тома, изд. ОИСР, 
Париж, 2011.

ХЕЛЕНА ШЕРФБЕК (1862-1946). - „Обувки за танц“
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От най-ранна възраст

СЛЕД предучилищния или подготвителния клас, 
където се влиза на шестгодишна възраст, фин-
ландската система организира деветте години на 

задължително образование в една-единствена система, 
наречена „фундаментално училище“, от първи до девети 
клас. Три четвърти от училищата са с по под триста уче-
ници, рядкост са тези с повече от петстотин. До шести 
клас учениците имат един учител „по всичко“, който е с 
тях няколко години (средно три). След това щафетата 
се поема от учителите „по предмети“ или „специалисти“. 
Учебният ден започва в 8.00 ч. и завършва на обяд за 
най-малките и в 14.00, дори 15.00 ч., за големите.

Подпомагането на семействата започва доста преди 
училищната възраст. От най-ранни години детето се сле-
ди от здравните и социалните служби. По този начин се 
цели да се уловят евентуални затруднения при ученето, 
за да може да им се отговори, преди децата да тръгнат 
на училище. След това се включва „комитетът за бла-
гополучие на учениците“, който се събира обикновено 
всяка седмица. Учители, психолог, социален асистент, 
медицинска сестра и директор проучват заедно най-
подходящия начин на реагиране за всяка ситуация, ако 
е нужно, съвместно със семейството или след като то 
е било посетено. Само относно учебния план законът 
предвижда три нива на подпомагане. При преходни 
затруднения началният учител или преподавателят по 
даден предмет се заема сам преди или след часовете, 
като работи индивидуално с ученика. Ако трудността е 
по-сериозна, той може да се обърне към специализиран 
учител или друг вид посредник. За повтарящите се труд-
ности специализираният учител изработва оригинална 
програма и работи по нея или по време на часовете, или 
с малка група в друга класна стая. Тази постоянна помощ 
позволява да се избегне повтарянето на класа, което е 
скъпо, неефективно, обезсърчаващо и дискриминиращо 
(1). За да се отговори на неотдавнашното постъпване 
на чужденци, бяха създадени специални програми със 
засилено изучаване на финландски език. Всеки ученик 
има по два часа седмично по роден език.

В началното училище на Раума, освен редовните 
учители, още петима души участват в подпомагането на 
учениците. Двама от тях са на заплата в Агенцията по 
заетостта и един млад човек е на граждански договор. 
Към това трябва да се прибавят двама възпитатели за 
четиристотин шестдесет и един ученици, на които те 
имат задачата да помагат да бъдат по-самостоятелни 
и да се ориентират професионално. „Всички професии 
са еднакво ценени, подчертава Кристина Волмари, 
отговорник за международните връзки в Националното 
бюро по образованието. Има силно търсене на много 
професионални профили.“ Впрочем има множество 
възможни преходи между общите и професионалните 
профили, чак до магистърското ниво. Може би защото 
заплатите на квалифицираните работници са също много 
привлекателни?

Ф. Д.

(1) Във Франция шест от десет ученици повтарят поне веднъж от под-
готвителния до последния клас на гимназията.

И БЕЗ ПОВТАРЯНЕ

â îáðàçîâàíèåòî
ше шестдесет и пет страни, 
тя се явява в челната група 
на общите резултати, заед-
но с Южна Корея и няколко 
азиатски града — партньори 
на ОИСР (Шанхай, Хонконг 
и Сингапур). Финландия е 
също така страната (заедно с 
Южна Корея), чиито резулта-
ти са най-хомогенни и в която 
с ъ о т н ошени е то  между 
социално-икономическата 
среда, от която произлиза уче-
никът, и постиженията му в 
училището, се оказва най-не-
значително. Впрочем 93% от 
младите получават диплома 
за средно образование, срещу 
само 80% средно при западни-
те нации (2). Вярно е също, че 
страната се отличава с едни от 
най-слабите социални неравен-
ства сред членовете на ОИСР.

Резултатите от PISA при-
влякоха нов вид туристи. След 
едно посещение през август 
2011 г. тогавашният френски 
министър на образованието 
Люк Шател каза: „Тук видях 
редица работещи рецепти, 
които са преносими“, като 
например „голямата авто-
номност на учебните заве-
дения“ (3). Година по-късно 
британското списание Socialist 
Review приветства системата 
„без оценки“, при която „вся-
ко дете получава всекидневно 
здравословен обяд“ (4). Не-
зависимо дали произлиза от 
либералната френска десница, 
или от английския троцкизъм, 
всеки чуждестранен наблюда-
тел идва тук да потърси някое 
нововъведение, което освен 
всичко друго ще оправдае 
собствения му проект.

Íåäîâåðèå êúì îöåíêèòå

Най-често международна-
та преса не познава специфич-
ните условия на произхода на 
„модела“ (вж. статията на 
стр. 2, долу), на който са пос-
ветени  редица увлекателни 
трудове (5). При все това тук 
понятието децентрализация 
не означава областите да се 
конкурират, говоренето за 
заетостта на учителите не се 
свежда до увеличаване на ча-
совете за тяхното присъствие 
в сградата на училището, а 
въвеждането на по-умерени 
разходи не маскира желанието 
да се въведат частни спонсори. 
„Забравете PISA!, заявява 
Юка Саряла, един от деяте-
лите на училищната реформа, 
въведена през 70-те години 
на XX век. Разбира се, ние се 
гордеем с това признание за 
нашия труд. Но трябва сис-
темата ни да се разглежда 
в нейната цялост, а не да се 
клъвват отделни аспекти.“

 
Финландският успех се 

корени в политическата тра-
диция на северните страни, 
свързана повече с конкрет-
ните действия на държава-
та-закрилница, отколкото с 
някаква доктрина. Поканен на 
10 декември 2010 г. да разкрие 
педагогическата рецепта в 
едно предаване на американ-
ската телевизионна верига 
PBS, проф. Паси Салберг 
отговаря с широка усмивка: 
„Знаете ли, у нас обучението 
е безплатно за всички, от 
подготвителните класове до 
университета!“ На основата 
на такива предпоставки е 
трудно да се правят сравнения 
с американския модел…

ВЪВ Финландия не само 
обучението е безплатно. 
До 16-годишна възраст 

всички пособия са за сметка на 
общността, както и училищно-
то подпомагане и училищният 
стол, здравните разходи и 
транспорта до учебното за-
ведение. В основната си част 
финансирането идва от триста 
тридесет и шестте общини, но 
държавата хармонизира сред-
ствата. Макар да участва само 
с 1% в училищния бюджет 
на най-богатата община Еспо 
(близо до Хелзинки), тя осигу-
рява средно 33% от ресурсите 
(6), а в бедните общини и до 
60%. Правителството също 
така възпрепятства отварянето 
на частни училища. През 70-
те години те почти изчезват 
(по-малко от 2% от учащите,
срещу 17% във Франция), с из-
ключение на училищата за ал-
тернативна педагогика от типа 
на „Щайнер“ или „Френе“.

 
Тази унифицирана об-

ществена услуга не е особено 
скъпа, напротив. Спрямо съ-
щата покупателна способност 
Финландия харчи по-малко на 
ученик от начален и среден 
курс в сравнение със средните 
стойности в западните страни 
и много по-малко от САЩ или 
Обединеното кралство (7). 
Акцентът е поставен върху 

качеството на преподаването, 
броя и образованието на учи-
телите. Преподавателската 
професия е високо ценена и 
много желана, независимо от 
това, че изисква продължи-
телно образование (най-малко 
пет години в университета, 
обикновено повече) и че за-
платите следват в общи линии 
средните за западните страни 
(8): значително по-високи 
от френските в началото на 
кариерата (36% по-високи за 
началното училище и 27% – за 
средното), в края на кариерата 
те ги доближават. Само един 
от десет кандидати за работа 
в образованието постига цел-
та си. Впрочем от учителите 
се очаква толкова силна ан-
гажираност, че не е рядкост 
някои от тях да доверят на 
родителите телефонния си 
номер и електронния си адрес. 
Значителна част от образова-
нието (най-малко една година) 
е посветена на педагогиката – 
на начина, по който да бъде 
преподавано, а не на учебното 
съдържание.

 
Заместник-директорка-

та на началното училище в 
Раума, Ула Рохиола, дефинира 
мисията си по следния начин: 
„Нашият дълг е да интегри-
раме всички деца. Всяко от 
тях е важно!“ Всеки недос-

татък, всяко различие, всяка 
трудност, била тя социална, 
емоционална или учебна, 
трябва да намери отговор. 
„Ако се чувствате удобно в 
групата и учите в съответ-
ствие с вашето ниво, няма да 
имате чувството за неуспех, 
уточнява тя. Един по-бърз 
ученик може през цялото 
време на обучението си да 
живее с по-бавния си другар, 
ако всекидневно се вземат под 
внимание нуждите на всеки 
от тях.“

 
Докато международният 

модел въвежда показатели, 
свързани с постижения, про-
верки и класирания, финланд-
ските педагози защитават друг 
вид употреба на оценяването. 
То трябва да бъде способ за 
пренастройване на средства-
та и методите в служба на 
развитието на учителите и на 
децата, но никога способ за 
контрол и конкуренция. Ето 
защо оценяванията се извърш-
ват в малки участъци, а не в 
национален мащаб. Всеки знае 
собствените си резултати, но 
не и тези на другите училища. 
Редица общини заведоха дела 
срещу вестниците, които ис-
каха да публикуват класации. 
И дори когато съдилищата не 
приеха обвиненията на адми-
нистрацията, голяма част от 
пресата предпочете да запази 
мълчание.

 
„През 90-те години беше 

насърчена конкуренцията 
между училищата. Един де-
путат консерватор от Хел-
зинки дори ги прикани да 
си правят реклама. Днес се 
разбра, че това беше грешка“, 
обяснява Сусе Хухта, учител 
по финландски в Хелзинки. 
С премахването на географ-
ското разпределение на уче-
ниците търсенето (впрочем (впрочем 
твърде ограничено)твърде ограничено) на най-
реномираните училища се 
превръща в значимо явление 
в столицата, където 30% от 
децата в седми клас (на 13 
години) не посещават своето 
квартално училище. Според 
Туомас Куртила, директор на 
Лигата на родителите, това 
търсене просто следва бързото 
нарастване на неравенствата 
и общественото развитие във 
Финландия: „Нашата образо-
вателна политика рискува да 
се превърне само в една вит-
рина, докато социалните ни 
политики западат. Днешните 
успехи са изградени през 70-те 
и 80-те години. Утрешният 
успех се строи днес. Все още 
много деца не надхвърлят за-
дължителното образование. 
Оптимист съм, но трябва да 
сме нащрек пред растящите 
различия.“ „Искат от учили-
щето да отговори на всички 
проблеми на обществото – 
нещо, което то трудно може 
да направи“, допълва Петри 
Похьонен, заместник-дирек-
тор в Националното бюро по 
образованието.

 
След като дълго време 

е ръководил училище, след 
това образователната служ-
ба в съседния на Хелзин-

(2) Статистика на ОИСР за 
2010 г.

(3) „En visite en Finlande, Chatel 
prépare la rentrée et 2012“ (На по-
сещение във Финландия Шател се 
подготвя за началото на учебната 
година и за 2012 г.), Les Echos, Париж, 
19 август 2011].

(4)Terry Wrigley, „Growing up 
in Goveland: How Politicians Are 
Wrecking Schools“, Socialist Review, 
Лондон, юли-август 2012.

(5) Paul Robert, La Finlande: 
un modèle éducatif pour la France? 
Les secrets de la réussite (Финландия 
– един учебен модел за Франция? 
Тайните на успеха), изд. ESF, 2008; 
Pasi Sahlberg, Finnish Lessons: What 
Can the World Learn from Educational 
Change in Finland? (Финландските 

поуки: какво може да научи светът 
от образователната промяна във 
Финландия?), Teachers College Press, 
Ню-Йорк, 2011; Hannele Niemi, Auli 
Toom, Arto Kallioniemi, Miracle of 
Education: The Principles and Practices 
of Teaching and Learning in Finnish 
Schools (Чудото на образование-
то – принципите и практиките 
на преподаването и обучението 
във финландските училища), Sense 
Publishers, Ротердам, 2012.

(6) Данни на Националното 
бюро по образованието, независима 
агенция за контрол на програмите 
и оценка на преподаването в начал-
ното и средното училище.  

(7) ОИСР, Поглед към образо-
ванието за 2010 г.

(8) Пак там.

ки град Вантаа, Ееро Веете-
нен обобщава едно широко 
споделяно от финландските 
учители чувство: „Трябва да 
помним, че децата не са в 
училище, за да преминават 
разни тестове. Те идват , 
за да се учат да живеят, 
за да намерят собствения си 

път. Може ли животът да 
бъде измерван?“ В най-високо 
класираната според междуна-
родните рейтинги страна се 
отнасят с голямо недоверие 
към класациите.
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Във връзка с 
предстоящите 
Олимпийски игри 
Рио де Жанейро 
„умиротворява“ 
своите фавели – 
евфемизъм, маскиращ 
двусмисления характер 
на политиката, която 
се води с пушка в 
ръка.

АН ВИНЯ*

СЦЕНАТА би могла да се 
разиграе във всеки квар-
тал в града – полицейска 

кола се движи стремглаво и 
предизвиква още по-голямо 
задръстване. Но човек трябва 
да се окаже в „умиротворена“ 
фавела на Рио де Жанейро, 
за да види как млада жена се 
опитва да вразуми полицията, 
а ѝ се отвръща с крясъци, че 
е по-добре да „не настоява“, 
защото в крайна сметка „ние 
сме шефовете тук“. От 2009 г. 
жителите на фавелата Павао-
Паваозиньо казват: „Хълмът 
има нов шеф“. Трафикантите 
са отстъпили място на поли-
цията, като оръжията и властта 
просто са минали в други ръце. 
Това е най-очебийният резултат 
от програмата, започнала през 
2008 г. — „умиротворяване“ на 
фавелите. Но то не винаги е 
отрицателно.

„За подготовката на Олимпийски-
те игри през 2016 г. се следва моделът 
на Барселона, обяснява архитектът Кар-
лос Фернандо Андраде, член на Работ-
ническата партия. Това е фиксидея от 
1993 г. насам! Оттогава каталунците 
предлагат услугите си. Тяхната стра-
тегия беше градът да се възприема 
като предприятие. В тази връзка беше 
нужен график с големи събития.“ 

През 2013 г. градът ще бъде домакин 
на Световните дни на младежта, след 
срещата на върха Рио+20 през 2012 г. и 
преди Световното първенство по футбол 
през 2014 г. Луис Сезар Кейрос Рибейро, 
директор на Института за изследвания и 
градско и регионално планиране (IPPUR) 
към Обсерваторията на метрополиите, 
вижда в този процес на планирано об-
лагородяване на кварталите дълбока 
промяна в първоначалната идентичност 
на Рио, където социално отдалечените 
класи досега са живели в относителна 
географска близост. „Това подтикна към 
съжителство, изтъкано от конфликти 
и съгласие, един оригинален диалог, 
който кристализира в самбата. Про-
тивно на това, бъдещето предвещава 
град, йерархизиран според доходите. 
По тази причина дните на фавелите 
са преброени. Архитектурата може би 
ще се запази като част от екзотика-
та, но пазарът ще завладее жители-
те, потенциални потребители.“

Сред най-язвителните относно 
тази лъжлива равносметка е Зелената 
партия, която разобличава поредица 
съмнителни операции във връзка с 
Олимпийските игри, с които се насърча-
ва спекулацията. Например, решението 
да се даде преимущество на автобусния 

транспорт вместо на метрото. Така 
е защото частните предприятия, ко-
ито държат автобусите, подкрепят 
финансово политиците. Фернандо 
Габейра, начело на листата, която 
загуби на втория тур на местните 
избори през 2008 г., е категоричен: 
„Някои бяха получили вътрешна 
информация относно провежда-
нето на умиротворителни акции 
[вж. статията вдясно]. Те изпрева-
риха събитията и инвестираха 
в терени, разположени непо-
средствено до умиротворените 
зони. Рисковите фактори бяха 
изтласкани към най-бедните пе-
риферни квартали. В зона Запад 
са изградени психиатрични болни-
ци, изправителни домове и сметища. 
След умиротворяването на зона Юг 
трафикантите се преместиха в пе-
риферията.“

В резултат на това градът се раз-
раства все повече, излиза извън адми-
нистративните си граници, но заедно с 
проблемите. Въпреки своите 12 милиона 
жители, агломерацията на Рио регистри-
ра сериозен спад в гъстотата на населе-
нието – 8000 жители на квадратен кило-
метър – два пъти по-малко, отколкото 
през 1960 г.! Според Сержио Магаляес, 
директор на жилищната служба в града, 
това е Ахилесовата пета на Рио: „Разра-
стването на града превръща общест-
вените услуги в непосилна задача. За 
да бъдат общодостъпни, се изискват 
огромни структурни разходи!“

Все пак има решение на проблема 
с жилищата, който засяга над 400 000 
души, според Марсело Брага Едмундо, 
национален координатор на Централата 

на народните движения. „10% от нацио-
налния дефицит на жилища е съсредо-
точен в Рио. Решението на проблема 
не са строежите в периферията, а из-
ползването на хилядите празни сгради. 
Това е политическо решение. Кметът 
Едуардо Паес стимулира публичните 
инвестиции, които са в интерес на 
частната сфера. А Олимпийските 
игри, които можеха да бъдат от пол-
за за всички, се очертават като една 
гигантска катастрофа за народните 
слоеве, които ще платят скъпо за 
това събитие. В името на олимпийски-
те игри не се спазва законно приетият 
урбанистичен проект. По същата 
причина и данъкът IPTU [прогресивен 
данък, дължим от собствениците на ва-
кантни жилища] не се прилага.“ А това 
би било едно решение в рамките на 
закона на част от проблема с неравен-
ството по отношение на жилищата.

Ж. Д.

Към град-предприятие 

НАЧАЛОТО на септември. 
Това е своебразна тържест-
вена литургия в бразилското 
телевизионно пространство – 

всяка вечер страната следи с трепет 
перипетиите в теленовелата „Авенида 
Бразил“ (Авеню „Бразилия“), която вече 
шест месеца противопоставя тъмноко-
сата Рита на мащехата ѝ – русата Кар-
миня. Едната е израснала в периферните 
народни квартали на Рио, изоставена 
от другата, която е продала къщата на 
бащата, починал на авеню „Бразилия“, 
символ на тази страна на две нива. Зад 
тази елементарна интрига се крие една 
съвсем различна история: „Това е пси-
хологическа подготовка за част от на-
селението, средните класи от хубавите 
квартали в южната зона, които скоро 
ще трябва да се преместят в северна-
та зона“, анализира Едуардо Гранжа 

„Оставете животинското в частния сектор да ръмжи“ – такъв 
съвет отправи наскоро британският седмичник „Икономист“ към 
бразилската президентка Дилма Русев, която трябва да се справи 
със слабия икономически растеж в страната. Има една сфера, в 
която вече отеква ръмженето на инвеститорите – сферата на 
недвижимите имоти в Рио де Жанейро, сектор, стимулиран от 
подготовката на международни спортни събития.

СПЕЦИ А Л Е Н П Р А Т Е НИК 
ЖАК ДЕНИ*

РЕПРЕСИИ И ГРАДОУСТРОЙСТВЕНО ОБНОВЯВАНЕ НА ФАВЕЛИТЕ

Ðèî äå Æàíåéðî îáëè÷à 
îëèìïèéñêè îäåæäè

Котиньо, професор по комуникационни 
науки във Федералния университет в 
Рио. По тази логика един телевизионен 
обществен феномен може да крие друг, 
който не е толкова виртуален – като 
скока на цените, който превръща Рио в 
огромно „Монополи“. Та нали една от 
водещите песни в сериала се казва „Meu 
Lugar“ – моето жилище?

Водещата тема в момента в Рио е 
сдобиването с жилище. На плажа, в 
автобуса, на вечеря – само за това се го-
вори. От няколко години спекулативната 
треска малко по малко покачва цените, 
а оттам и натиска над кариоките (жите-
лите на Рио), които отделят голяма част 
от бюджета си за това перо. От януари 
2008 до юли 2012 г. цените на жилищата 
в града се увеличиха с 380%, а на наеми-
те – със 108%. Поради липса на средства 
някои хора вече обмислят дори да се пре-
местят в квартали, където никога не са 

стъпвали – фавелите, които властите по-
степенно „умиротворят“ (вж. статия-
та на стр.5) – и то все по-енергично, 
тъй като трябва да подготвят Светов-
ното първенство по футбол през 2014 г. 
и Олимпийските игри през 2016 г. – 
две събития, чийто домакин ще бъде 
Рио.

Модерни диджеи замениха 
танците в стил фънк 

Видигал – известен на всички ка-
риоки хълм, тъй като има изглед към 
океана, като продължение на богатите 
квартали „Леблон“ и „Ипанема“. На 
13 ноември 2011 г. умиротворителните 
полицейски отряди (УПО) завзеха мяс-
тото. Оттогава ситуацията се промени. 
Преди година хлапетата се разхождаха 
с едрокалибрено оръжие. Днес по 
„Естрада ду тамба“ – главна артерия и 
единствен път за достъп до този лаби-
ринт от преплетени асфалтирани преки 
пътеки и тесни разбити улички гъмжи 
от полицаи. Това не е единствената 
видима промяна: „Боклукът се събира, 
има електричество, даже има бан-
комат, с три езика... Обществените 
услуги се завръщат“, констатира ка-
питан Фабио, ръководител на местните 
УПО. А според плакатите за събаряне 
на сгради и строителни обекти се очер-
тават и други сътресения в тази треска 
за строителна експанзия.

В асоциацията на жителите на квар-
тала се приветства възстановяването 
на реда. Но председателят Себастиао 
Алелуя говори за други опасности: 
„Попадаме в нова реалност, понеже 
инвеститорите вече проявяват апе-
тит към нашите терени. Оказва се 
натиск върху недвижимите имоти, а 
спекулацията се превърна в действи-
телност. Това е само началото: прис-

* Журналист.

* Журналист.
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LE MONDE DIPLOMATIQUE
Превод Лилия Герджикова

„Os donos do morro“ (Госпо-
дарите на хълма) е заглавието, 
което екипът от Института за 
анализ на насилието, ръководен 
от социолога Игнасио Кано, 
е избрал за своето изследване 
(публикувано през май 2012 г.) 
относно умиротворяването в 
Рио (1). Проучванията показват, 
че макар и непълен и несъ-
вършен, механизмът показва 
безспорни резултати в сферата 
на сигурността. „В първите 
тринадесет умиротворени 
фавели в Рио насилствената 
смърт е намаляла със 70%, а 
смъртността вследствие на 
полицейската намеса вече е 
почти нулева“, обяснява социо-
логът. Кано, който отдавна кри-
тикува насилието, упражнявано 
от силите на реда, не може да 
бъде обвинен в идолопоклон-
ничество към обществената 
сигурност. Докладът му не 
спестява полицейските грешки 
и съмнителния избор на стра-
тегията: „Много по-разумно би 
било да се умиротворят първо 
фавелите, в които насилието 
е най-изразено. А се оказва, че 
изборът е бил продиктуван от 
големите спортни събития, 
а не от действителното рав-
нище на престъпността.“ 
Полковник Робсон Родригес 
от военната полиция в Рио, 
един от мозъците на проекта 
за умиротворяване, призна-
ва: „Именно Олимпийските 
игри (предвидени за 2016 г.) 
обуславят нашия избор. Бих 
казал дори, че без спортното 

събитие никога нямаше да се 
стигне до тази политика.“

Умиротворяването се за-
ражда от това, което в Рио на-
ричат „особена конюнктура“. 
През 2009 г. градът спечели ор-
ганизирането на Олимпийските 
игри и за първи път бившият 
президент Луис Инасио Лула да 
Силва (от лявата Работническа 
партия), губернаторът на щата 
Сержио Кабрал и кметът на 
Рио Едуардо Паес (и двамата 
от дясноцентристката Партия 
на бразилското демократическо 
движение) сключват политиче-
ски съюз. Вече от дълго време 
борбата срещу криминалните 
групировки в Рио не дава почти 
никакъв резултат, ако не се брои 
все по-високият брой загина-
ли, особено сред чернокожите 
младежи. Затова малка група 
полицаи е била изпратена в Бос-
тън през 2005 г., за да анализира 
операцията Cease fi re (Прими-
рие), проведена в бедните квар-
тали, населени главно с черно-
кожи. Идеята е да се създаде 
квартален полицейски отряд, 
противно на принципа „нуле-
ва толерантност“, защитаван 
от кмета на Ню Йорк Рудолф 
Джулиани между 1994 и 2001 г. 
В Бостън и Рио полицията съ-
средоточава усилията си срещу 
оръжията и отказва да се бори 
срещу трафика на наркотици. 
В Бразилия задачата се оказва 
по-трудна, защото трябва също 
така да се възстанови достъпът 
до територии, където полиция-

та се осмеляваше да влезе само 
от време на време, и то винаги 
с изблик на насилие.

Първата операция се про-
вежда през 2008 г. – с подкре-
пата на рекламната агенция 
„Кабрал“, която популяризи-
ра термина „умиротворява-
не“ (неупотребяван в Бостън). 
Оттогава са останали някои 
символи – елитната полиция 
на Батальоните за специални 
операции (BOPE) – станала 
известна с филма Tropa de elite 
(Елитен отряд, 2007 г.), един 
от най-големите търговски 
успехи на бразилски кино – 
забива знамето си насред тези 
територии. Добър начин за опо-
вестяване на „нов собственик“. 
Новопридобитата територия се 
прочиства внимателно, което 
може да продължи и година 
в някои големи комплекси от 
фавели, преди да се установи 
умиротворителен полицейски 
отряд (УПО). За да се избег-
не насилието, операциите се 
съобщават предварително, за да 
може трафикантите и оръжията 
да изчезнат. По този начин по-
вечето умиротворителни акции 
са протекли, без да се изстреля 
нито един куршум.

СЛЕД като се установи 
умиротворителният по-
лицейски отряд, започва 

втора фаза. Тогава се намесва 
социалният УПО – „съществен 
елемент, без който политика-
та на сигурност не може да 

има успех“, подчертава пол-
ковник Родригес. Целта е да 
има обществени услуги и да се 
построят съоръжения, за да се 
стимулира местната икономика. 
„На хартия проектът е чуде-
сен, но в действителност има 
малко средства и никаква демо-
крация“, оплаква се урбанистът 
Нейва Виейра да Куня. 

Отправят се упреци, че гра-
дът е построил скъпи лиф тове 
по хълмовете, докато жителите 
искат най-напред болници и 
водоснабдяване и канализация. 
От друга страна, жителите 
нямат право на глас, когато гра-
дът грубо ги изселва понякога 
с измислени претек сти, като 
например, че живеят в рискови 
зони. „Всички фавели могат 
да бъдат смятани за рискови. 
В действителност градът се 
отървава от жителите си, 
които живеят по хълмовете, 
за да се създадат панорамни 
гледки над Рио. Не се интере-
суват от фак та, че хората 
от край време живеят там, 
като в Санта Марта, първия 
умиротворен квартал“, добавя 
урбанистът. Във фавелата Про-
виденсия, над пристанището, 
жителите са изселени, за да 
се освободи място за турис-
тически проект във връзка с 
Олимпийските игри. За тези 
хора умиротворяването има 
доста горчив вкус. 

На други места вече се 
забелязват някои социални и 

икономически промени. Спо-
ред Кано това е едно от най-
положителните последствия от 
умиротворяването: „Забелязва
се действително намаляване 
на заклеймяването на фавели-
те. Вече не се налагат жите-
лите им да лъжат за адреса 
си, когато търсят работа.“ 
И най-после получават законна 
работа. Достатъчно ли е това, 
за да се държат младите далеч 
от наркотиците? „Трафикът 
не е само въпрос на пари, а и 
на власт. Като отнеха оръ-
жията, умиротворителните 
акции разрушиха бастионите 
и трафикът загуби голяма 
част от очарованието си“,
смята Рубен Сезар, директор 
на неправителствената орга-
низация „Вива Рио“, който от 
двадесет години се занимава 
с фавелите. Очарование, как-
вото полицията все още няма, 
най-вече когато смята, че е на 
завладян терен, което понякога 
е така, и възпроизвежда същата 
форма на авторитарен социа-
лен контрол, срещу който се 
предполага, че се бори.

(1) Laboratório de Análise da 
Violência, „Os donos do morro“: uma 
avaliação exploratória do impacto das 
unidades de polícia pacificadora (UPP) 
no Rio de Janeiro (Научен център за 
анализ на насилието, „Господарите 
на хълма“: примерна оценка на въз-
действието на умиротворителните 
полицейски отряди в Рио де Жанейро), 
Федерален университет на Рио де 
Жанейро, 2012.

Ñèëîâî „óìèðîòâîðÿâàíå“

тигат бразилци и най-вече чужденци, 
подтикнати от европейската криза и 
привлечени от потенциала на нашите 
квартали. Мезонет в долната част 
на Видигал преди година струваше 
50 000 реала [около 18 000 евро], днес 
се продава за 250 000 реала!“ Проуч-
ване на фондацията „Жетулио Варгас“ 
показва, че увеличението на наемите е 
с 6,8% по-голямо, отколкото в другите 

квартали на Рио, още през първата го-
дина от умиротворяването.

Видигал е последната мода, каквато 
беше и хълмът Санта Тереза в началото 
на управлението на Лула (2003-2011 г.) – 
народен квартал, където живеят ар-
тисти от цял свят, свръхохраняеми 
вили, къщи на хотелски принцип, га-
рантиращи трайно качество и шикозни 

ресторанти. По-малко от година след 
умиротворяването момчета и момичета 
от добри семейства вече идват за забав-
ления и разврат във фавелата, където 
по-рано не стъпваха.  Там организират 
вечерите си, наречени „Luv“. Думата, 
която идва от английската дума за лю-
бов – „love“, подсказва програмата на 
тези среднощни срещи по клубовете:  
модни диджеи карат да вибрират тези 
препълнени по този случай помеще-
ния и всички се блъскат на вратата, 
за да влязат. Това няма нищо общо с 
баловете в стил фънк от времето преди 
умиротворяването, на които златната 
младеж не се осмеляваше да припари. 
Днес е обратното, входът се плаща 
до 80 реала, около 30 евро (т.е. 1/7 от 
минималната месечна заплата) и е не-
подходящ за по-тънките порфейли.

Постановчикът Гути Фрага, ди-
ректор на асоциацията „Nós do Morro“ 
(буквално „Ние от хълма“), която той 
установява на хълма през 1986 г., за 
да приложи своя проект за интеграция 
чрез културата, също е бил свидетел 
на годините, в които са съжителствали 
кварталът, разпознаваем по улиците 
си и законните жилища и признат като 
такъв от общината, и фавелата – зона 
„извън кадастъра“, чиито червени пло-
чи постепенно са завзели зеленината 
на хълма. Фавелата Прая де Пинту до 
„Леблон“ е била опожарена през 1969 г., 
за да бъдат изгонени около 20 хиляди 
бедняци, които живеели там, настане-
ни в комплекси от социални жилища 
като зловещия Божи Град (Cidade de 
Deus). 

Заплахата се върна във Видигал 
и Троянският ѝ кон се нарича уми-
ротворяване. Фрага сочи френския 
ресторант, който трябва да отвори 
скоро врати: „За местните хора ли ще 
бъде?“ Има проект за хотел пет звезди. 

„Ще приема ли за гости хора от
Североизток“ (беден район, от който
произлизат повечето жители на Види-
гал)? А младежкият хан, разположен
на върха и стопанисван от австриец,
„предназначен ли е за хората от Але-
мао [голяма фавела на повече от час
път], които искат да отидат на плаж 
през уикенда?“ Както казва един поли-
цейски капитан, „Видигал се превърна
в туристическа атракция, където
европейците идват, за да направят
снимки.“ Или в действителност да ин-
вестират в този терен, който се котира
все по-добре... 

Когато най-богатият мъж в 
страната финансира пряко 
полицията

„В Рио повече от два милиона души
живеят в над 900 бедняшки квартала:
това е добра сделка за човек, готов за
приключения, който има възможност
да предвиди структурните промени в
град в процес на промяна“, отбелязва
Луис Сезар Кейрос Рибейро, директор
на Института за изследвания и градско
и регионално планиране (IPPUR) към
Обсерваторията на метрополиите.
Неговият университетски изследова-
телски център е проявил интерес към
предизвикателствата на поземлената
собственост в Рио, типичен казус за
цяла една страна, в която мнозина,
богати и бедни, са се настанили някъде
без законно основание, чрез заграбване
(богаташ насилствено си присвоява
терен) или чрез окупиране (бедните
масово завземат дадено пространство).
„Бразилия е днешната „bola da vez“
[решаваща точка в мач]. Спекулацията
с недвижимите имоти, която преко-
сява света, от Югоизточна Азия до
Испания, днес се установява тук. 

Фавелите гъмжат от полицаи от умиротворителните отряди (UPP)
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Икономиката, която изглежда 

стабилна в сравнение с бурята, оп-
устошаваща Европа, привлича все 
повече инвеститори, тъй като пазарът 
на недвижими имоти все още е евтин.  
„От 2005 г., продължава Кейрос 
Рибейро, това мъртво вълнение се 
уповава на туризма и предстоящите 
мегасъбития като Световното пър-
венство и Олимпийските игри. В тази 
класическа ситуация на спекулация с 
имоти контролът на територията 
е гаранция за капитала. Следова-
телно трябва да се регламентира и 
регулира окупирането на терените.“ 
Кое е основното предизвикателство? 
„Да се позволи на пазара да получи 
достъп до тези неформални зони и 
така да се установи правна основа за 
недвижимата собственост.“ С други 
думи, да се модернизира страната, за 
да се позволи на инвеститорите да се 
обогатяват. 

Ето защо, за да насърчат бъдещи 
сделки, властите са създали програма 
за поземлено регулиране във фавелите, 
които кадастърът напълно пренебрег-
ваше след закона от 1937 г. (отменен 
през 1984 г., без обаче да се изясни 
положението с терените). Седмични-
кът Вежа (1) от 4 юли 2012 г. радостно 
съобщава, че „в радиус от 500 метра 
около умиротворителния полицейски 
отряд (УПО)във Видигал цените са се 
увеличили с 28% повече, отколкото в 
останалата част от града.“ Карио-
ките от Б класа (2), макар и заможни, 
все по-трудно могат да се заселят в 
съседния квартал „Леблон“. 

„Бедняшките квартали дълго вре-
ме бяха считани за временни. Смята-
ше се, че с развитието ще изчезнат. 
Но тъй като развитието се забави, 
правителството решаваше ту да ги 
премахне, ту да ги остави тук-там.“ 
Сержио Магаляис, директор на жи-

лищната служба в града в периода 
1993-2000 г. и настоящ председател на 
Архитектурния институт, беше ини-
циатор на програмата „Фавела-Квар-
тал“, цитирана често за пример, която 
обхвана 155 фавели. „През 1993 г. 
три-четири поколения бяха израс-
нали по тези места. Ситуацията 
не можеше да се счита за преходна. 
Трябваше да се признаят фактите и 
фавелите да се превърнат в истински 
квартали.“ 

След като между 1962 и 1974 г. 
публичната власт подпомогна пресел-
ванията към периферията (тогава над 
140 000 жители бяха изселени и 80 фа-
вели в Рио бяха сринати), тя най-после 
реши да осигури бъдеще за жителите 
на място, без да ги изселва, като се 
съобразява с историята и с мнението 
им. Междуамериканската банка за 
развитие отдели за целта 600 млн. до-
лара, към които се добавиха 250 млн. 
от федералното правителство и една 
парична помощ от града.

Двадесет години след този първи 
опит за реорганизация, последван от 
други програми като „Кварталчето“, 
„Обитавай законно“ и „Нови алтерна-
тиви“, разни асоциации и частни лица 
направиха постъпки за получаване на 
официални документи за собственост. 
Официално били издадени над 200 и 
се очакват хиляди други. Колко точ-
но? Никой не знае, понеже никой не 
знае колко хора живеят там. Двадесет, 
четиридесет, шестдесет хиляди? Да-
нните се разминават. Някой си Рок е 
сред тези хора от 1976 г. Роден в Бая, 
той се радва на нарастващия интерес 
на „грингосите“ (чужденците от „Се-
вер“), източник на приходи: една съ-
седка увеличила петкратно стартовия 
си капитал. Затова той е категоричен, 
че няма да продаде къщата си от две 
стаи, построена със собствените му 
ръце през 1995 г. 70-годишният човек 

подчертава правото си върху земята – 
усеща се чувството му за принадлеж-
ност към дадена общност, а то няма 
цена. „Навремето получих квитан-
ция от асоциацията на жителите. 
Днес чакам официален документ за 
собственост. Това ще донесе малко 
пари на децата ми, когато умра, но не 
искам да напускам квартала си, тук е 
моят живот.“

Това регламентиране е също сино-
ним на идеологическа интеграция на 
тези разпокъсани зони, управлявани 
някога от други закони за недвижима 
собственост, изградени от самите 
жители. Социологът Жайлсон де 
Соза и Силва, мозъкът на Обсерва-
торията на фавелите, открива в това 
„основание за облагородяване на 
квартала“. „Мнозина са изкушени да 
продадат имотите си, които вече 
имат истинска стойност. Смятам, 
че последното нещо, което трябва да 
се даде на жителите на фавелите, е 
документ за собственост.“ Според 
него притежанието на официален до-
кумент дава възможност за продажба 
на имота и следователно да играе по 
свирката на „пазара“. „Ейке Батиста, 
най-богатият човек в Бразилия, кой-
то инвестира безвъзмездно милиони в 
оборудването на УПО, е собственик 
на големи фирми за недвижими имо-
ти. Той има интерес да финансира 
тази политика, от която ще получава 
дивиденти по-късно, като си присвои 
част от тези територии. Според 
Соза и Силва решението е другаде, 
извън спекулативната логика...

Столицата на боса новабоса нова  
да се превърне 
в търговска витрина

Не такава е гледната точка на кмета 
Едуардо Паес, който беше преизбран 
още на първия тур на 7 октомври 2012 г. 
с близо 65% от гласовете. Плебисцит 
за този центрист, който освен от под-

крепата на Работническата партия, се 
възползва от гласовете на фавелите, и 
с една равносметката от предишния му 
мандат изцяло в негова полза. Той ще 
остане в история като кмет на умирот-
воряването и инициатор на големите 
градски строежи, сред които образцо-
вия проект „Чудесно пристанище“, це-
лящ да превърне целия пристанищен 
квартал, недалеч от стария център, 
където дълго време не беше препоръ-
чително да се ходи нощем, в огром-
на търговска и туристическа зона с 
ремонтирани жилища и ателиета на 
художници. Следващият му мандат 
ще завърши бляскаво с Олимпийските 
игри, благодарение на които бившата 
столица ще излезе отново на преден 
план на международната сцена, след 
като беше детронирана от динамична-
та икономика на Сао Паоло. 

Център за услуги и важно морско 
пристанище, по-специално за петрол, 
за света Рио повече от всеки друг град 
е въплъщение на бразилската идентич-
ност. Това виждане бе потвърдено от 
класацията от юли 2012 г. на ЮНЕ-
СКО, която включи „великолепния 
град“ в световното културно наслед-
ство. „Рио ще се превърне в търговска 
витрина на бразилския маркетинг, 
обяснява Кейрос Рибейро. Ще бъде 
визитната картичка на страната.“ 
През 2011 г. на изхода от летището бе 
издигната голяма шумоизолираща сте-
на, която скрива мизерията по авеню 
„Бразилия“.

(1) Вж. Carla Luciana Silva, „Veja“, le 
magazine qui compte au Brésil“ („Вежа“, влия-
телното списание в Бразилия), Le Monde 
diplomatique, декември 2012.

(2) Бразилската статистика разделя 
обществото на пет класи: А (с доходи, над-
вишаващи 30 пъти минималната заплата), Б 
(от 15 до 30 пъти), В (от 6 до 15 пъти), Г 
(от 2 до 6 пъти) и Д (до 2 пъти).

ЖАК ДЕНИ

РЕПРЕСИИ И ГРАДОУСТРОЙСТВЕНО ОБНОВЯВАНЕ НА ФАВЕЛИТЕ

Ðèî äå Æàíåéðî îáëè÷à îëèìïèéñêè îäåæäè

Светата 
троица

ДАЛИ след „германския модел“ на ниски заплати е ред на „италиан-
ския модел“ на гъвкавост? Споразумението за „увеличаване на 
производителността и конкурентоспособността“, подписано 

на 21 ноември миналата година от синдикатите и работодателите с 
благословията на министър-председателя Марио Монти, разтърсва 
социалните взаимоотношения в Италия. Предприятията вече ще бъдат 
фискално насърчавани да сключват вътрешни споразумения, които ще 
имат по-голяма тежест от колективните договори (обикновено по-бла-
гоприятни за трудещите се), най-вече в областта на възнагражденията 
и организацията на труда. Още през юли миналата година един закон, 
гласуван по инициатива на Марио Монти, улесни уволненията. 

Тъй като дълго време се застоя на границата между властта и 
парите (комисар по конкуренцията, консултант на „Голдман Сакс“, 
член на Тристранната комисия, на Билдербергската група, на коми-
сията „Атали“), „техникът“ Марио Монти очарова търговската преса. 
И ето че спечели Голямата награда за икономика за 2012 г., връчена 
му от Жан-Клод Трише, председател на журито. Уводната статия на 
всекидневника Лез Еко  от 27 ноември подчертава „изключително го-
лемия идеологически плурализъм“ на лауреатите: „През 2010 г., при 
първото издание на отличието, Голямата награда, присъждана от 
Лез Еко, Радио Класик и кантората „Фрешфийлдс“, беше връчена в 
Париж на германския министър на финансите Волфганг Шойбле. 
(…) През 2011 г. Мишел Пебро я получи за кариерата си начело на 
банката БНП „Париба“, както и за приноса си за разискванията по 
държавния дълг.“ Строги икономии, ликвидности, а сега и гъвкавост 
– своеобразна Света Троица.  

П. Р.

LE MONDE DIPLOMATIQUE
Превод Лилия Герджикова

LE MONDE DIPLOMATIQUE
Превод Павлина Колева
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През ноември 2012 г. съдия Брайън Левисън оповести своя 

доклад за културата, практиката и етиката на пресата в 
Обединеното кралство. С това той приключи едно разследване, 
поръчано от британското правителство след разкритието за 
нелегалните телефонни подслушвания от страна на седмичника 
„News of the World“ и продължило девет месеца.

Съдия Левисън предложи създаването на орган за регулация 
на пресата извън професията и предизвика оживени дебати 
– такъв механизъм предполага действително възможност за 
противоречия между свободата на органите на пресата и об-
ществения интерес. Препоръките на съдията се основават на 
сводка за отклоненията и нарушенията на големите британ-
ски медии, както и за системата на подмолни споразумения, 
която възпрепятства предходните усилия за регламентация 
на сектора. Ето няколко откъса.

ПРАКТИКИТЕ, посочени от комисаря по 
информацията (1) (...), разкриват, че голяма 
част от пресата се е компрометирала поради 

широко тиражиране на новини с частен характер, 
без да се интересува ни най-малко от обществения 
интерес (...) Тези разкрития не подтикнаха нито 
едно издание да изследва собствените си практики 
или да проучи тези на своите конкуренти. Нито 
един вестник не си е и помислял да провери дали 
журналистите му са спазвали законодателството, 
което закриля частния живот на хората. В най-до-
брия случай пресата е забранявала прибягването 
до детективи за събиране на информация – някои 
заглавия поизчакаха, преди да се решат на това, 
а други просто го сметнаха за ненужно. И когато 
комисарят по информацията потърси подкрепата 
на правителството и парламента за утежняване на 
глобите, които санкционират нарушенията на зако-
на, той се натъкна на преградния огън на медийното 
лоби (както и на Комисията за жалби от пресата 
[2]), и по този начин се компрометира идеята, че 
един вестник може да бъде наказан за нарушения 
на закона в индустриални мащаби. 

(1) Британски независим орган, натоварен с прилагане-
то на законите, отговарящ за сектора на информацията и 
защита на данните.

(2) Комисията за жалби от пресата е орган за саморе-
гулация на професията, създаден през 1953 г.

НЯКОИ твърдят, че ако вестник 
News of the World (Световни 
новини) е проявил известна 

непочтеност, за да се сдобие с инфор-
мация (1), не може въз основа на това 
неговите събратя да бъдат обвинява-
ни, че са изменили на задълженията 
си към закона и етиката. Пред купи-
щата примери, които сочат тъкмо об-
ратното, същите тези хора възразяват, 
че става дума за отклонения, които 
не отразяват ни най-малко културата, 
нравите и етиката на професията като 
цяло. Аз напълно отхвърлям този 
анализ. Разбира се, по-голямата част 
от статиите в пресата се отнасят до 
теми, които не засягат личния живот, 
не са клеветнически и естествено 
почтеността на авторите им не е под 
въпрос. Когато случаят е такъв, те са 
написани с висока (понякога дори из-
ключително висока) професионална 
взискателност. Но не можем да пре-
небрегнем многобройните писания, 
лишени от всякакво деонтологично 
съображение, и според мен няма ни-
какво съмнение, че тези статии отра-

зяват една култура (или по-скоро една 
субкултура), закотвена в определени 
среди. (...)

Да вземем например телефонни-
те подслушвания. Тъй като се водят 
съдебни разследвания, не може да 
навлизаме в детайлите, нито да спо-
менаваме свидетелства, сочещи, че 
тези практики не са присъщи един-
ствено за отделен издател. Ще се 
ограничим да отбележим, че редица 
директори на вестници са обменяли 
охотно помежду си информация, за 
която няма как да не са знаели, че 
идва от незаконни телефонни под-
слушвания, украсявайки я с много-
значителни шеги – от рода на тези, 
които се разменят между посветени. 
Съгласен съм, че подобно поведение 
не ги прави виновни. Но то показва 
най-малкото, че нахлуването в лич-
ния живот на хората не ги притес-
нява изобщо и дори не им хрумва 
да се тревожат, че подобна практика 
може да намери благосклонен прием 
в собствените им редакции (...)

Грешките и неточностите съпътст-
ват всяка редакция в този сектор, чието 
естествено функциониране налага 
един изключително ускорен ритъм. Но 
когато дадена тема се окаже благот-
ворна за продажбите и публиката иска 
още, съблюдаването на фактическата 
истина често е възприемано като преч-
ка, а тенденциозните представяния и 
преувеличенията надхвърлят далеч 
допустимите граници на свободния 
коментар. В една индустрия, която 
се перчи, че информира гражданина, 
дезинформацията би трябвало да бъде 
разглеждана като бич. Когато тя води 
до невярно представяне на определена 
социална група, до скрити конфликти 
на интереси или до разпространението 
на ирационални страхове по повод 
на науката, общественият интерес е 
очевидно застрашен. (...)

Освен това пресата страда от силна 
тенденция да гледа с пренебрежение 
на онзи, който се осмели да се оплаче 
от нея. За човек, засегнат от лъжлива 
информация, това да получи извине-

ния, опровержение в печата или право 
на отговор често отнема неимоверно 
много време. Дори когато една молба 
не може да бъде пренебрегната, рабо-
тата на драго сърце се проточва във 
времето, като се разисква мястото, кое-
то следва да ѝ бъде отредено. Успоред-
но с това някои вестници подхващат 
стратегия на репресии, състояща се в 
това да удавят жалващия се в море от 
лични нападки. Предвид големия брой 
читатели на тези вестници, подобен 
обстрел може да има изключително 
вредни последици. Ето защо наклеве-
тените хора често отказват да реагират, 
не защото им е трудно да докажат пра-
вотата си, а защото нямат сила да под-
хванат една дълга битка с несигурен 
резултат или пък защото се страхуват 
от последствията за приятелите или за 
семействата си.

(1) Вж. Жан-Клод Сержан, „Защо им-
перията „Мърдок“ се освобождава от едно 
твърде натежало бижу“, Монд дипломатик в 
Дума, 20 октомври 2011.

КОГАТО пресата действа, както трябва, и 
то в интерес на обществото, тя е един от 
стълбовете на демокрацията (1). „Щом 

пресата е свободна и всеки човек може да чете, 
всичко е наред“ – гласи прочутата сентенция на 
Томас Джеферсън (2). Съгласно този постулат 
пресата получи значителни привилегии, които 
винаги съм защитавал – като адвокат и като съдия. 
Тези привилегии са съпроводени обаче със специ-
фични задължения към публиката – съблюдаване 
на истината, спазване на закона и отчитане на 
правата и свободите на всеки човек. Общо взето 
от пресата се изисква да зачита принципите, за 
чийто пазител се е самопровъзгласила (повечето от 
които присъстват между другото в етичния кодекс 
на издателите).

 
В същото време доказателствата, събрани от 

анкетната комисия, сочат по безспорен начин, че 
през последното десетилетие – считано дори за 
по-некомпрометирано от предходните – тези от-
говорности са били многократно пренебрегвани, 
в ущърб на общественото доверие. Доста често 
търсенето на сензационна информация е тласкало 
някои професионални слоеве да се държат така, 
сякаш етичният кодекс, който самата професия 
си изработи, не съществува. Тези нарушения са 
породили сериозни проблеми, като в някои случаи 

дори са съсипали живота на невинни хора, чиито 
права и свободи са били потъпкани. Не става дума 
само за знаменитости, но и за обикновени хора, 
въвлечени в събития (действително трагични в 
повечето случаи), чиито последствия са били зна-
чително утежнени от недостойното поведение на 
пресата. (...)

[Пресата] е основен елемент на нацио-
налната ни култура. Това обаче не означава, че 
тя не подлежи на критика, нито че цената на 
нейната свобода трябва да бъде заплатена от 
тези, които тя несправедливо тормози и които 
не разполагат със средства, за да получат обез-
щетение. В никоя професионална, промишлена 
или търговска организация не биха допусна-
ли безупречното поведение на едни да служи 
като извинение за безобразното поведение на 
други. Пресата несъмнено първа би заклей-
мила подобни посегателства и би защитила с 
все сила гражданите, които са тяхна жертва. 
В крайна сметка нейната функция е именно тази: 
да търси сметка на всички, които са на власт.

(1) Пълният текст на доклада може да бъде прочетен 
на адрес: www.levesoninquiry.org.uk.

(2) Третият президент на САЩ (от 1801 до 1809 г.). 
Всички бележки са на редакцията.

Ïðåäèñëîâèå Êîíòåêñò

Ïðåñà è ÷èòàòåëè

Съдия Брайън Левисън оповестява своя доклад 
за културата, практиката и етиката на пресата в 

Обединеното кралство
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При това положение на 
известна нестабилност в Иран 
Израел ще е готов да предпри-
еме евентуална атака срещу 
персийските атомни съоръже-
ния (3). В Еврейската държава 
общите избори на 22 януари 
сигурно ще завършат с побе-
да на ултраконсервативната 
коалиция, която ще подкрепи 
премиера Бенямин Нетаняху, 
привърженик на това да се 
бомбардира Иран колкото се 
може по-бързо.

 
Тази атака не може да се 

проведе без военната подкрепа 
на САЩ. Ще приеме ли това 
Вашингтон? Малко е вероят-
но. Барак Обама, който влиза 
в длъжност на 21 януари, 
се чувства по-сигурен след 
преизбирането си. Той знае, 
че огромното мнозинство от 
общественото мнение в САЩ 
(4) не желае повече войни. 
Дрънкането на оръжия в Аф-
ганистан продължава. В Сирия 
оръдията не затихват. Може 
да се отвори друг фронт в 
Мали. Новият външен минис-
тър Джон Кери има сложната 
мисия да укроти израелския 
съюзник.

Близкият изток става все 
по-малко стратегически за 
САЩ, тъй като зависимостта 
им от петрола в този регион 
намалява. Революцията в го-
ривата, най-вече по отношение 

на шистовия газ и петрол, 
сигурно ще засили динами-
ката в страната и ще ѝ даде 
по-голяма енергийна авто-
номност. Според доклад на 
Международната агенция по 
енергетика към 2020 г. САЩ 
може би ще станат най-голе-
мият производител на петрол 
и газ в света (5). Този факт би 
имал сериозни последствия в 
стратегическо отношение.

 
Междувременно Обама 

гледа към Азия, приоритет-
на зона, откакто Вашингтон 
взе стратегическото решение 
да преориентира външната 
си политика. САЩ се опит-
ват да спрат експанзията на 
Китай, като го обграждат с 
военни бази и се облягат на 
традицион ните си приятели – 
Япония, Южна Корея, Тайван. 
Многозначителен е фактът, че 
първото посещение на Обама 
след преизбирането му на 
6 ноември беше в Мианмар 
(Бирма), Камбоджа и Тайланд, 
три държави от Асоциацията 
на страните от Югоизточна 
Азия (АСЕАН). Тази организа-
ция обединява съюзниците на 
Вашингтон в региона и мно-
зинството от членовете ѝ имат 
морски граници с Китай.

 
Моретата покрай брегове-

те на Китай са се превърнали 
в зони с потенциална заплаха 
за въоръжен конфликт в Тихия 
океан. Напрежението между 

Пекин и Токио за суверени-
тета на островите Сенкаку 
(Дяоюй – на китайски) може 
да нарасне след изборната по-
беда на Либералнодемократи-
ческата партия, чийто лидер и 
министър-председател Шинзо 
Абе е националистически 
ястреб, известен със своите 
критики към Китай. Изостря 
се и спорът с Виетнам за 
островите Спратли, особе-
но след като виетнамските 
власти обявиха официално 
през юни, че островите са 
виетнамски.

В МОМЕНТА на съставянето на 
анкетната комисия ръководите-
лите на трите големи английски 

партии (1) склониха да признаят, че от 
няколко години политиците вършат 
грях поради своята „твърде голяма 
близост“ с журналистическите среди. 
Ето защо комисията трябваше да се 
занимае с множество въпроси. В каква 
степен това съучастие е въздействало 
върху съвременната журналистиче-
ска практика? Дали то не е причина 
политическите ръководители да не се 
възползват от други, предходни въз-
можности, за да напомнят на пресата 
нейните задължения? (...)

Документите, събрани от анкетната 
комисия, сочат без сянка на съмнение, 
че през последните 30-35 години, а 
вероятно и повече, политическите 
формации, които се изредиха на власт 
или бяха в опозиция, са установили с 
пресата кръвосмесителни връзки, кои-
то съвсем не отговарят на обществения 
интерес. Тази обвързаност е мобили-
зирала време, внимание и ресурси, 
които е трябвало да бъдат инвестирани 
в управлението на обществените дела. 
Тя свидетелства за непоклатима воля 
за контрол на потока от информация, 
с цел да се спечели благосклонността 
на един или друг вестник, което е 
изисквало много повече средства и 
по-голяма настоятелност от тази, коя-

то би могла да бъде разглеждана като 
прост пристрастен (но в крайна сметка 
законен) опит за въздействие върху 
демократичния дебат. (...)

В определени случаи политически-
те ръководители сами са се поставили 
в позиция, която позволява всякакъв 
вид натиск от непрозрачни интереси. 
Няма механизъм, който да им търси 
отговорност за този тип неблагоразу-
мие (по принцип именно на пресата 
се пада задачата да им търси сметка). 
Това поражда в обществото чувството, 
че те влизат в противоречие със своята 
роля на ръководители на обществените 
дела. През последните години имаше 
поводи да се засегне този въпрос, но 
те бяха пропуснати и безпокойството 
на обществото, че в пресата липсват 
скрупули, остана без отговор. (...)

Политическите ръководители 
се оказват в деликатна ситуация по 
отношение на медийното лобиране. 
Пресата знае как да подходи не само 
за да бъдат чути собствените ѝ интере-
си, но и за да укрепи или да разруши 
репутацията на някой политически ръ-
ководител. Акционерите, директорите 
и главните редактори на британските 
вестници са усвоили в най-добрите 
училища как се упражнява изкусно 
лобиране в мрежата от лични и про-
фесионални приятелства. В сравнение 
с тях народните избраници се оказват 

още по-податливи и поради факта, че 
потребностите на модерния политиче-
ски маркетинг ги тласкат да показват 
„автентичността“ на личния си живот 
(...). 

РАМКАТА, в която може да се уп-
ражнява лобизмът, не са всекиднев-

ните отношения между журналистика 
и политика, а връзките на властимащи-
те с групите, облагодетелствани от ре-
шенията им. Става дума за тесен кръг, 
съставен от малък брой правителстве-
ни представители, от шепа вътрешни 
или външни съперници, които се 
стремят да ги изместят, и от едно ядро 
от собственици и ръководители на ин-
формационни средства, които държат 
лостовете на пресата. В това кълбо от 
кръстосани интереси границата между 
правилния ход на обществените дела и 
неофициалната политика на взаимни 
услуги е изключително трудна за уста-
новяване. Да не се чудим тогава защо 
нарастват подозренията, които тегнат 
върху прозрачността и достойнствата 
на тази система.

(1) Дейвид Камерън и Никълъс Клег 
(ръководители съответно на консерватив-
ната и на либералната партия, на власт в 
коалиция, сформирана през май 2010 г.), както 
и Едуард Милибанд, ръководител на Лейбъ-
ристката партия.

Ïðåñà è âëàñò

Òàêàâà ùå áúäå 2013 ãîäèíà
Китай модернизира с уско-

рени темпове военноморския 
си флот. На 25 септември 
пусна на вода първия си са-
молетоносач — „Ляонин“, с 
намерението да оказва натиск 
върху съседните държави. 
Пекин понася все по-трудно 
военното присъствие на САЩ 

в Азия. Между двата гиганта 
постепенно се установява едно 
опасно „стратегическо недове-
рие“ (6), което без съмнение 
ще бележи международната 
политика на XXI век. 

(3) Вж . Игнасио Рамоне , 
„Година, пълна с опасности“, Монд 
дипломатик в Дума, 16 февруари 
2012.

(4) The New York Times, Ню 
Йорк, 12 ноември 2012.

(5) Вж. доклада World Energy 

Outlook 2012, Париж, 12 ноември 2012.
(6) Вж. Wang Jisi y Kenneth 

G. Lieberthal, „Adressing U.S.-China 
Strategic Distrust“, Brookings Institution, 
30 март 2012.  http://www.brookings.
edu/research/papers/2012/03/30-us-
china-lieberthal.

(От  стр.7)
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Разговор
Пепа Павлова:

Учителят е в хармония
единствено с децата
Талантливите ни българчета
заминават в страни, където ги
ценят, казва преподавателката
по физика и астрономия в Природо-
математическата гимназия във Враца

Êà÷åñòâåíî îáðàçîâàíèå èìà
ñàìî òàì, êúäåòî èìà äîáðè
ïðîôåñèîíàëèñòè - ìàêàð è ïèøåùè
ñ òåáåøèð âúðõó ÷åðíà äúñêà

‘
‘

Интервю на
Светла ВАСИЛЕВА

 Подписали сте отворе-
ното писмо на Ивелина Мом-
чева от САЩ до българските
институции в подкрепа на
НАО “Рожен” и финансиране-
то на науката. Защо го на-
правихте?

- Писмото ми го изпрати
едно от многото талантливи
деца, с които съм имала
възможността да работя. Казва
се Валя Янчовска и в момента
се занимава с музика. Важен
за мен беше и фактът, че мла-
дите физици бяха изключител-
но активни в борбата за спра-
ведливо разпределение на
средствата от Фонда “Научни
изследвания” на МОМН, един
от тях е мой бивш ученик.

 Вие преподавате физи-
ка и астрономия в Природо-
математическата гимназия
във Враца от 20 години. Как
ще коментирате промените
в Закона за предучилищното
и училищното образование,
които приравняват матема-
тическите гимназии към
обикновените училища?

- Първо искам да отбележа
нещо много важно според мен.
Този законопроект е прочетен
от много малко от колегите и
въобще не е обсъждан, поне
при нас. Това е така, защото
много дълго време се дискути-
раха отделни членове от него
и в крайна сметка в момента аз
поне не знам кой вариант се
очаква да се гласува. Ще ко-
ментирам варианта, който е
публикуван на официалната
страница на Народното Събра-
ние. Според него профилира-
ните гимназии нямат право на
прием след IV клас, което пред-
полага те да станат СОУ, ако
искат да запазят  този прием.
Според чл.30, ал.5 от закона
тези училища имат право да се
наричат “математически”,  ако
след това извършват обучение
само в профил “математичес-
ки”.

Промяната на статута и на-
именованието на общинските
училища като гимназията, в
която работя, става с решение
на общинския съвет, РИО на
МОМН и кмета. Това означава,
че е важно каква е стратегията
за развитие на образованието
в конкретната община. По мое-
то скромно мнение, за нашия
малък град това е невъзможно
да се приложи, тъй като в на-
шата гимназия се предлага
профилирано обучение и по
природни науки. Дебатът реал-
но е за това дали да останем
профилирана гимназия и да
продължим традициите на ус-
пехи в тази посока, или да ста-
нем СОУ, за да има работа за
повече хора. Но аз си задавам
много често въпроса: какво да
обсъждаме, като няма нищо
официално? Изключително
важно е да се знае какво точно
ще съдържат Държавните об-
разователни стандарти за уче-
бен план, профилирана подго-
товка и т.н.

 Вашите ученици мина-
лата година завоюваха вто-
ро и трето място на състе-
занията по физика в национа-
лен мащаб. Какво се случва с
тези деца след завършване на
гимназията?

- Ученици от ПМГ “Акад.
Иван Ценов” - Враца,  участва-
ха в Националното състезание
по физика във Вършец. В него
взеха участие 269 ученика от
цялата страна. Малък град като
нашия в най-бедния регион на
Европа успя да завоюва общо
11 награди. На вашия въпрос
отговорът е ясен - тези, които
преди тях бяха на такива челни
места, са вече студенти в чуж-
бина.

 Имат ли шанс талант-
ливите деца на България -
като условия за обучение,
като отношение на общест-
вото, като подкрепа от пра-
вителството?

- Талантът има шанс там,
където е оценен и са положе-
ни някакви усилия от страна на
обществото и на държавата да
бъде открит и развит. Мисля,че
няма трезвомислещ човек, кой-
то да вярва, че това се случва
в България. Работата с талант-
ливите деца изисква високо
ниво на подготовка на тези
учители, които се занимават с
тях. Техните преподаватели би
трябвало да са включени в кур-
сове за поддържане на квали-
фикацията - нещо, за което не
се говори въобще. Финансира-
нето на учениците за участие в
състезания и олимпиади вина-

ги е било проблем, защото
парите от бюджета на учили-
щето никога не стигат за тези
неща.

 Как мислите, докога ще
продължи процесът на “изти-
чане на мозъци” от страната
и кое е онова, което ще го
спре или поне намали темпо-
то му?

- Ако погледнем по-оптими-
стично на този процес, бихме
могли да кажем, че това е “ре-
ализиране на мозъци”. Те оти-
ват там, където се ценят, и това
няма да спре, докато при нас
те са смятани за “луди звездо-
бройци”, които въпреки всичко
са останали в България. Тези,
които се опитаха на направят
нещо в България, останаха ра-
зочаровани. Ако се запитаме
колко от учениците, които пе-
челят медали на международ-
ните олимпиади по математи-
ка, физика, химия, биология, ас-
трономия и информатика са
останали в България, може би
ще разберем тъжната истина:
нищо не може да спре младите
хора да се занимават с наука,
но не и в България.

 Заинтересовани ли са
учителите (и финансово в
това число) да работят с
талантливи деца?

- Смятам, че младите хора
са наистина талантливи и мо-
жещи. През последните 20 го-
дини съм имала шанса да ра-
ботя с много такива. Ученици
от нашата гимназия са участ-
вали в международни олимпи-

ади по физика, химия, матема-
тическа лингвистика и матема-
тика. Учителите работят само и
единствено в името на децата.
Мотивацията ни идва само от
факта, че децата ти вярват и
очакват да им помогнеш да се
развият и да успеят да покажат
наученото в конкуренция с най-
силните в страната в тяхната
област.

От 2009 г. има национална
програма “С грижа за всеки
ученик” - модул “Осигуряване
на обучение на талантливи
ученици за участие в национал-
ни олимпиади”, която осигуря-
ва, макар и много малко,  фи-
нансови средства за допълни-
телно обучение - но само при
условие, че през миналата
учебна година има ученици,
достигнали до националния
кръг на олимпиадата по съот-
ветния предмет. Работата с та-
лантливите ученици за подго-
товка за участие в национал-
ните състезания и олимпиада
изисква много усилия от учите-
лите и в повечето случаи се
опитваме да не си задаваме
въпроса за финансовото изме-
рение на тези усилия.

 За какво не стигат па-
рите в българското образо-
вание?

- Системата на делегирани-
те бюджети дава възможност
на директорите да управляват
средствата на училищата. Голе-
мите училища като нашата
гимназия разполагат с немал-
ко финансови средства и при

добро управление те може да
стигнат за всичко, без, разбира
се, за увеличение на заплати-
те на учителите.

Качествено образование
според мен има само там, къде-
то има добри професионалис-
ти, та макар и пишещи с тебе-
шир върху черна дъска. Лъска-
вата материална база и интер-
активните дъски не са мерило
за това дали учениците знаят
повече. Никакви средства не се
отделят за поощряване на раз-
витието на учителите и оценя-
ването на постигнатото от тях.
Системата повече деца - пове-
че пари не доведе по повиша-
ване на възнаграждението на
учителите, нито до повишава-
не на качеството. И така сме в
един порочен кръг.

 Какви са другите про-
блеми пред образователната
система (освен че е недофи-
нансирана) според вас?

- Тази система е най-комен-
тирана, най-реформирана и е
приоритет само на думи. Нама-
лява раждаемоста в България,
което означава закриване на
училища. По-голямата част от
младите хора напускат държа-
вата ни и реализират своите
знания извън България, и за
съжаление нямат намерение
да се върнат. Реформите - доб-
ри или лоши - все пак трябва
да се започнат и това не се
случва. Ние, които работим в
тази система, сме в постоянен
стрес, защото от нас се изисква
все повече и повече, без да

има допълнително заплащане.
Малко са вече и колегите, кои-
то са мотивирани да работят на
високо ниво, защото това не ти
носи нищо. Няма я връзката на
МОМН с учителите, които се
предполага, че трябва да ра-
ботят за изпълнение на страте-
гията за развитие на образова-
нието. Няма я така желаната от
нас прозрачност за всичко,
случващо се в системата. И спо-
ред новия закон отново няма
мандатност на директорите.
Проблемите се оказват много,
а решенията - малко.

 Вие сте учител. Какво
се случи с вашата професия
през последните години?

- За обществото учителите
са хората, които имат много
ваканция, свободно време и -
дотук. Нашата работа зависи от
много институции и от много
хора. Контролът се извършва
всекидневно от тези, които обу-
чаваме, от техните родители, от
тези, които ни ръководят, от ин-
ституциите за закрила на дете-
то, РИО на МОМН и т.н. по ре-
дицата. От моята практика мога
да кажа, че единствено с деца-
та сме в хармония, по една про-
ста причина, че и двете страни
разбираме, че трябва да се
учим и да търсим заедно пътя,
за да постигнем най-добрите
резултати.

Основен проблем в нашата
професия според мен е малки-
ят брой млади учители, които
се решават да започнат на това
поприще. Това е напълно раз-
бираемо при условие, че до
момента те започват със стар-
това заплата от 450 лв. Съглас-
на съм и с твърденията, че да
си учител е призвание, но за
съжаление високите резултати
и издигането на имиджа на
училището не хранят нашите
собствени деца. И в новия про-
ектозакон за предучилищно и
училищно образование се от-
деля голямо внимание на ква-
лификацията на учителите, но
големият въпрос е как се фи-
нансира тя.

На 17 февруари 2012 г.
беше представен от г-н Игна-
тов проект на стойност 75 млн.
лева за квалификация на педа-
гогическите специалисти. Ло-
гично е да се запитаме близо
година след това какво става с
тези пари? До този момент,
поне от това, което е публично,
все още не е започнало реал-
но обучение, при това според
инструкцията към проекта ве-
роятността да попаднат в това
обучение хора на моята възраст
е много малка. През 2009 г.
имах шанса да се включа в обу-
чителна програма за учители
по физика в CERN, най-голе-
мия научен проект в Европа.
Там има център за обучение
на учители от цяла Европа, ко-
ето показва вниманието на
научната общност към тези,
които подготвят децата за на-
ука. Питам се при нас как е -
няма условия за наука и затова
няма смисъл от развитието на
учителите. Едно сравнение, ко-
ето чух в CERN, ме впечатли
много. Ще го споделя и с ваши-
те читатели: “Представете си
физиката като един недости-
жим връх, който детето трябва
да покори. Предполага се, че
ти - учителят, трябва да го на-
караш да се качи на него”. Спо-
ред г-н Сторн, ръководителя на
тази програма, учителят е ва-
жен, защото “той играе ролята
на хеликоптера, който качва
учениците там, където много
трудно се стига”. Смятам, че в
моята практика съм успяла да
покажа на голяма част от уче-
ниците си, че върховете могат
да се покорят, въпреки всичко
и въпреки всички.
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Искам
думата

Читателят преди всичко

iskamdumata@duma.bg

Б
Мийко МИЙКОВ,
икономист-финансист,
Велико Търново

Броени дни остават до
провеждане на референду-
ма в страната. Всекиднев-
но във в. ДУМА се отпечат-
ва “Позиция АЕЦ “Белене”.

Поради важността за
България за изграждането
на атомната централа по-
дробно са посочени резул-
татите за българската ико-
номика. Не може всеки
един българин, гласувайки
на референдума, да не
оцени какви ще бъдат ре-
зултатите от изграждането
на АЕЦ “Белене”:

 Създаване на работ-

Нашата молба е да публикувате това писмо,
изразяващо мъката и болката ни от следното:

1. Преди повече от две години Дянков заяви
-  ако не увеличаваме пенсиите, данъците и
всички социални поощрения, ние ще спестим
годишно около 1,3 милиарда лева??? Това се
налагало задължително, но не помисли, че това
огорчи и отчужди повечето от пенсионерите и
социално слабите в страната ни.

Питаме след три години - Къде са тези почти
4 милиарда лева?

- Лъже и краде без следа! Къде Вие е мо-
ралът, господин Дянков?

2. Другият зам. министър-председател г-н
Цветанов при показните арести заяви: “Ние сме
оттренирали поведението си при тези арести
по няколко пъти.” Нима така, пред невръстни
деца, се правят такива гледки и с кой акъл?
Влизат с взлом в частни жилища посреднощ,

Поради ниски доходи част
от софиянци не ползват някои
от радиаторите в апартаменти-
те си. Настоявам незабавно да
се пристъпи към запечатване
(пломбиране) на неизползва-
ните отоплителни тела, което
да позволи на собствениците
им да не поставят измервател-
ни уреди върху тях и да не ги
отстраняват физически от
сградната инсталация. Това ще
осигури възможност в бъдеще
радиаторите да бъдат използ-
вани отново след заплащане
на определена такса или евен-
туално да се приспособят за
отопление с газ. Няма проблем
пломбирането да се извършва
и сега, след започване на
отоплителния сезон.

Радиаторите са неприкос-
новена частна собственост
съгласно чл. 17(3) от конститу-
цията. Пак според нея личният
живот и жилището на гражда-
нина са неприкосновени - чл.
32(1) и чл. 33(1). Отоплителни-
те тела не са обща част (чл. 38
от Закона за собствеността), а

ìΔËÚËÂ Ë ÒÚ‡‰‡ÌËÂî
- ”Á‡ÍÓÌÂÌÓ ÓÚ Õ‡Ó‰ÌÓÚÓ Ò˙·‡ÌËÂ...

ì ‡Ì‰Ë‰‡Ú Á‡ ı‡Ï‡Ï‡î
- ƒÌÂÒ ÌÂ Ò‡ Â‰ËÌ Ë ‰‚‡Ï‡...

ì≈ÔÓÔÂˇ Ì‡ Á‡·‡‚ÂÌËÚÂî
- ÕËÍÓÈ ÌÂ ÏËÎÂÂ Á‡ Ó„‡·ÂÌËÚÂ...

ì¡˙Î„‡Ë ÓÚ ÒÚ‡Ó ‚ÂÏÂî
- ¬ÒÂÍË ËÒÍ‡ ‰Ë‚Ë‰ÂÌÚË ‰‡ ‚ÁÂÏÂ...

ìœ‡ÁË ¡ÓÊÂ ÒÎˇÔÓ ‰‡ ÔÓ„ÎÂ‰ÌÂî
- ŒÚ ÚÓÁË Ò‚ˇÚ ÏË„ÓÏ ˘Â ÔÓ·Â„ÌÂ...

ì–‡ÁÌË ıÓ‡ - ‡ÁÌË Ë‰Â‡ÎËî
- ŒÌÂÏÂÎË, Ú‡ ÓÚ ‚Î‡ÒÚ ÔÂˇÎË...

ìƒˇ‰Ó …ÓˆÓ „ÎÂ‰‡î
- ÕÓ‚‡ ËÁ·ÓÌ‡ ÔÓ·Â‰‡...

ìÕÂÏËÎË-ÌÂ‰‡„Ëî
- ÀË¯ÂÌË ÓÚ ‰˙Ê‡‚ÌË Ó·Î‡„Ë...

Ефектите от строителството на АЕЦ
„Белене” ще бъдат както икономически,
така и социални, а България ще направи
заявка за високотехнологична държава

ни места за 10 000 души.
 Участие на наши,

български, фирми в проце-
са на изграждането.

 Двете атомни цент-
рали са равностойни
така, както производстве-
ната цена на тока от АЕЦ
“Козлодуй” е винаги око-
ло два пъти по-ниска от
пазарната за страната,
така и производствената
цена на тока от АЕЦ “Бе-
лене” ще бъде два пъти
по-ниска от бъдещата
пазарна цена през целия
срок на експлоатация.

 Ясно е, че без АЕЦ
“Белене” цената на тока
ще расте неконтролиру-
емо.

 Без изграждането на
АЕЦ “Белене” вероятност-
та крайната цена на тока
да нараства в пъти, а не в
проценти не е за прене-
брегване.

 С изграждането на
нова АЕЦ ще се създаде
възможност България да
има своя национална ико-
номика и водещо място в
енергетиката в региона.

 Нека не се забравят
събраните над 700 000
подписа за провеждане на
референдума и изгражда-
не на АЕЦ “Белене”.

Властващите гербад-
жии веднага промениха
поставения въпрос. Освен
това продължават да се

правят опити да не се про-
вежда референдумът.
Нека не се забравя опре-
делянето на подаваните
гласове - 4 500 000. Освен
това всекидневно по ра-
дио, телевизия и др., из-
ползвайки правото на вла-
стване, се отправя апел
“Да не се гласува с “да”,
изтъквайки куп глупости:

- Според специалисти-
те цената на АЕЦ “Беле-

не” е 4 милиарда евро и
според тях това е една от
най-ниските възможни
цени, особено като се
сравни с цените, на които
и да са други европейски
държави, които строят сво-
ите мощности.

- Изграждането на цен-
тралата под шапката на
Български енергиен хол-
динг ЕАД дава възможност
за реализиране не само на

икономически, но и на со-
циален ефект от производ-
ството на електроенергия
с ниска себестойност.

В крайна сметка се
обръщам към всички вас:
“Гласувайте с “ДА”, за да
се изгради АЕЦ “Белене”
за достигане достъпна
цена на електроенергия-
та и за развитието на
България като високотех-
нологична държава.

Първото нещо, с което се прочу, и вероятно то ще си остане
и последно в положителен смисъл от властта на ГЕРБ, е стро-
ежът на магистрали.

Разбира се, цялата тази дейност, широко рекламирана от
медиите с личното участие на премиера, с набиващо се в
очите помпозно откриване на всяка ... пътна артерия, е крещя-
ща демонстрация от вида - “вижте какво правим ние,  управ-
ляващите”!

Действително в интерес на истината положителното, което
се прави в този период на управлението на ГЕРБ, е само
строежът на нови пътища, но въпросът тук е за чия сметка е
това разточително пилеене на средства?

Отговорът е един - за сметка здравето и продължителност-
та на живота на 2,2 млн. пенсионери, на които им се обещава
повишение на пенсиите с има-няма 9% едва от 1 април 2013
г., а дотогава Бог да прости гладните и умрели възрастни хора
и безработни българи.

По този начин управляващите са намерили начин да нама-
лят разходите за пенсии през студената и гладна зима. Гени-
ално за действен геноцид. Евала и за тази им рационализация.
Остава само живите пенсионери за благодарност да подкре-
пят герберите на изборите, което ще бъде поредният вариант
на българска глупост, за което няма никой да ни е виновен.

Георги АСЕНОВ, Лом

Отворено писмо от група жители на Перник
малтретират, обиждат мирни граждани. Нима
някъде в света е възможно да се влиза в частен
дом? Да се арестува без вина с недоказано
обвинение? Той е преценил, че са престъпни-
ци? И после... няма оставки. Защо?

3. Що е то “парламентарен контрол”?
Задава въпрос депутат, излиза министър да

отговаря, но той не отговаря, а произнася аги-
тационна реч. Кога, г-жо Цачева, след отговор,
на който и да било министър Вие накрая го
попитахте с коя част от речта си (особено Цв.
Цветанов) отговаря на зададения въпрос от
депутата?

Поне веднъж го направете!
Правете контрол, а не празни приказки!

Иван Борисов ИВАНОВ, Перник,
и още 12 негови съграждани, подписали
се под отвореното писмо

Предложение

Да пломбираме
неработещите радиатори

са семейно имущество, с което
могат да се “разпореждат само
живеещите в имота съпрузи” и
никой друг, камо ли който и да
било търговец. Радиаторите са
движима вещ и собственикът
може да ги свали, когато по-
желае, когато му се наложи
(например за ремонт) или в
период на прекратено топло-
подаване в абонаментната
станция. По същия начин в
апартаментите си собственици-
те могат да се разпореждат с
наличните инсталации, без да
засягат сигурността им и без
да нарушават общите интере-
си на живеещите в сградата.

Пломбирането на отопли-
телните тела е еквивалентно на
спирането на притока на топ-
лоенергия в радиаторите от
вентилите. Предимството е, че
ще се усложни кражбата на топ-
лоенергия и “семействата няма
да бъдат изнудвани без нужда
да се разделят с част от своите
финанси”. Пломбирането е вече
проверена работила система в
недалечното минало.

Отказът от пломбиране на
отоплителните тела от страна
на “Топлофикация” може да се
обясни единствено с желание-
то на търговеца да прибере от
гражданите няколко десетки
милиона от продажба на уре-
ди, които, както предишните не
вършат никаква работа. Тези
уреди не мерят право пропор-
ционално (т.е. мерят произвол-
но според документите на про-
давача) и по техните показа-
ния собствениците не могат да
определят какво количество
топлоенергия реално се е от-
делило от радиаторите в поме-
щенията.

Истината е, че “Топлофика-
ция”, както всеки друг търго-
вец, трябва да спази чл. 186 от
ЗЗД и да се погрижи да поеме
“разходите по измерването”.

Стоян ГРОЗДАНОВ, София

Всекидневие

С магистрали, но гладни

ìƒÓ ◊ËÍ‡„Ó Ë Ì‡Á‡‰î
- ÕˇÏ‡ ‚˙˘‡ÌÂ, ·‡Ú!...

ì≈ÔË˜ÂÒÍË ÔÂÒÌËî
- ◊‡Î„‡‰ÊËÈÒÍËÚÂ Ò‡ ÔÓ-ËÁ‚ÂÒÚÌË...

ì¿ÍÓ ÏÓÊÂı‡ ‰‡ „Ó‚ÓˇÚî
- «‡ ‰ÂÔÛÚ‡ÚË ˘ˇı‡ ‰‡ ÒÂ ·ÓˇÚ...

ìΔÂÚ‚‡ˇÚî
- ƒÌÂÒ Ò ÔÓÎËÚË˜ÂÒÍ‡ ‡·ÓÚ‡
„Ó ÚÓ‚‡ˇÚ...

ì¬Â˜Ì‡Ú‡ Ë Ò‚ˇÚ‡Ú‡î
- «‡ÔÎ‡Ú‡Ú‡...

ì—ÂÏÂÈÒÚ‚ÓÚÓ Ì‡ Ú˙Í‡˜ËÚÂî
- –‡ÁÓËı‡ „Ë ÔÂÍÛÔ‚‡˜ËÚÂ...

Иван ПЛАЧКОВ,
с. Песнопой, Пловдивско

ЛАфоризми

КРАТКИ АНОТАЦИИ РЪБАТИ
НА ТВОРБИ ПОЗНАТИ

С „да” на референдума,
за да има и „да”
на изборите

С „да” на референдума,
за да има и „да”
на изборите

С „да” на референдума,
за да има и „да”
на изборите

С „да” на референдума,
за да има и „да”
на изборите

С „да” на референдума,
за да има и „да”
на изборите

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА
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Позиция Мисия Брюксел

Á‡ ìœ‡ÈÌÂî, Ì‡È-„ÓÎˇÏ‡Ú‡ ÏÛ-
ÁËÍ‡ÎÌ‡ ÙËÏ‡ Û Ì‡Ò. “ˇ Â Ú‡ÁË,
ÍÓˇÚÓ ‡ÁÔÓÒÚ‡Ìˇ‚‡ ˜‡Î„‡Ú‡.
≈‚ÓÔ‡ËÚÂ Ò‡ ÔÓ Â„ËÓÌ‡ÎÌËÚÂ
ÙÓÌ‰Ó‚Â Ì‡ ≈— Ë ÔÓ-ÍÓÌÍÂÚÌÓ
ÔÓ ÓÔÂ‡ÚË‚Ì‡ ÔÓ„‡Ï‡ ì ÓÌÍÛ-
ÂÌÚÓÒÔÓÒÓ·ÌÓÒÚî.

¡ÂÁÓ·‡ÁËÂÚÓ ·Â Á‡·ÂÎˇÁ‡ÌÓ
ÓÚ Ì‡·Î˛‰‡ÚÂÎÌË „‡Ê‰‡ÌË ‚
Ò‡ÈÚ‡, ÍÓÈÚÓ ÓÒË„Ûˇ‚‡ ÔÓÁ‡˜-
ÌÓÒÚ Á‡ Â‚ÓÔÂÈÒÍÓÚÓ ÙËÌ‡ÌÒË‡ÌÂ ‚ ¡˙Î„‡Ëˇ http://
bit.ly/W6lWpg . ¬ ÂÁÛÎÚ‡Ú ÓÚ ÚÓ‚‡ ÒÓˆË‡ÎÌËÚÂ ÏÂ‰ËË Û
Ì‡Ò ·ÛÍ‚‡ÎÌÓ ÒÂ ‚ÁË‚Ëı‡. “ÓÎÍÓ‚‡ ÎË Â ÎÛ‰ ≈—, ˜Â ‰‡
ı‡˜Ë Ô‡ËÚÂ Ì‡ ‰‡Ì˙ÍÓÔÎ‡ÚˆËÚÂ ÔÓ ÚÓÁË Ì‡˜ËÌ ÔÓ ‚Â-
ÏÂ Ì‡ ÍËÁ‡?

«‡‰‡‰Óı Ò˙˘ËÚÂ ‚˙ÔÓÒË Ì‡ ÿËËÌ ”ËÎ˙, „Ó‚ÓË-
ÚÂÎÍ‡Ú‡ Ì‡ ÍÓÏËÒ‡ˇ ÔÓ Â„ËÓÌ‡ÎÌ‡Ú‡ ÔÓÎËÚËÍ‡ …Óı‡-
ÌÂÒ ’‡Ì. ÿËËÌ ÓÚÒÍÓÓ Â Ì‡ ÚÓÁË ÔÓÒÚ, ÔÂ‰Ë ÚÓ‚‡
·Â¯Â Â‰Ì‡ ÓÚ Á‚ÂÁ‰ËÚÂ Ì‡ ÚÂÎÂ‚ËÁËˇ ¡Ë¡Ë—Ë. ¡ÎÂÒÚˇ˘‡
ÊÛÌ‡ÎËÒÚÍ‡, Ò Ó„ÓÏÌÓ ÔÓÁÌ‡‚‡ÌÂ Ì‡ Ò‚ÂÚ‡. ÕÓ ÌÂ ÁÌ‡-
Â¯Â Í‡Í‚Ó Â ˜‡Î„‡.

≈ÚÓ Í‡Í‚Ó È Í‡Á‡ı: ÚÓ‚‡ Â Ò‡‚ÌËÚÂÎÌÓ ÌÓ‚ ÏÛÁËÍ‡-
ÎÂÌ Ê‡Ì, ÔÓÔÛÎˇÂÌ ‚ ¡˙Î„‡Ëˇ, Ò ÓËÂÌÚ‡ÎÒÍÓ Á‚Û˜Â-
ÌÂ, ÂÍÎ‡ÏË‡˘ ÓÒÓ·ÂÌ Ì‡˜ËÌ Ì‡ ÊË‚ÓÚ ˜ÂÁ ÒËÎÌÓ
ÂÍÒÔÎËˆËÚÂÌ ÒÂÍÒÛ‡ÎÂÌ ÔÓ‰ÚÂÍÒÚ Ì‡ ÚÂÍÒÚÓ‚ÂÚÂ Ë ‚Ë‰ÂÓ-
ÍÎËÔÓ‚ÂÚÂ, Ë ˜ËÈÚÓ ËÁÔ˙ÎÌËÚÂÎÍË ËÁ„ÎÂÊ‰‡Ú Í‡ÚÓ ÔÓ-
ÌÓÁ‚ÂÁ‰Ë. “ÂıÂÌ ÓÚÎË˜ËÚÂÎÂÌ ·ÂÎÂ„ Ò‡ ·˛ÒÚÓ‚ÂÚÂ Ò˙Ò
ÒËÎËÍÓÌ. »Ï‡ ÎË ‚˙ÁÍ‡ ÏÂÊ‰Û ÒËÎËÍÓÌ Ë ÍÓÌÍÛÂÌÚÓ-
ÒÔÓÒÓ·ÌÓÒÚ? »Ï‡, ÌˇÍÓÈ ÒÂ ·Â˘Â ÔÓ¯Â„Û‚‡Î ‚ ÚÛËÚ˙ -
ÒË˜Í‡Ú‡ ìÍÓÌî.

ÿËËÌ Â‡„Ë‡ ÔÓÙÂÒËÓÌ‡ÎÌÓ Ë Í‡Á‡: “ˇ·‚‡ ‰‡
ÔÓ‚Âˇ, Ó·‡˜Â ÚÓ‚‡, ÍÓÂÚÓ ÏÓ„‡ ‰‡ Í‡Ê‡ ‚Â‰Ì‡„‡, Â ˜Â
‡ÍÓ ÚÓÁË ÔÓÂÍÚ Â ·ËÎ Ó‰Ó·ÂÌ, ÚÓ‚‡ Â, Á‡˘ÓÚÓ ·˙Î„‡-
ÒÍÓÚÓ Ô‡‚ËÚÂÎÒÚ‚Ó „Ó Â ÔÂ‰ÎÓÊËÎÓ. Œ·ˇÒÌË ÏË, ˜Â
ÓÎˇÚ‡ Ì‡ ÍÓÏËÒËˇÚ‡ Â ‰‡ ÒÂ Û‚ÂË, ˜Â ‰ÓÍÛÏÂÌÚËÚÂ, Ò
ÍÓËÚÓ ÒÂ Í‡Ì‰Ë‰‡ÚÒÚ‚‡, Ò‡ ÓÍÂÈ, ËÌ‡˜Â Á‡ ÍÓÌÍÂÚÌËÚÂ
ÔÂ‰ÎÓÊÂÌËˇ ÓÚ„Ó‚‡ˇ ·˙Î„‡ÒÍÓÚÓ Ô‡‚ËÚÂÎÒÚ‚Ó.

≈ÚÓ Í‡Í ‡·ÓÚË ÍÓÏËÒËˇÚ‡: ÒÎÂ‰ ˜‡Ò ÔÓÎÛ˜Ëı
ÔÓÚ‚˙Ê‰ÂÌËÂ, ˜Â Úˇ Ó˘Â ÌÂ Â Ó‰Ó·ËÎ‡ ÙËÌ‡ÌÒË‡ÌÂ-
ÚÓ, ÌÓ ˜Â ìÓÚ„Ó‚ÓÌÓÒÚÚ‡ Á‡ ÚÓÁË ÒÔÂˆËÙË˜ÂÌ ÔÓÂÍÚ ÒÂ
ÌÓÒË ÓÚ ·˙Î„‡ÒÍÓÚÓ ÃËÌËÒÚÂÒÚ‚Ó Ì‡ ËÍÓÌÓÏËÍ‡Ú‡î.

ìÕÓ ÒÎÂ‰ ÓÔ‡ÒÂÌËˇÚ‡, ËÁ‡ÁÂÌË ÓÚ ÌˇÍÓË ÒÂ‰Ë, Ë
Á‡˘ÓÚÓ ÍÓÏËÒËˇÚ‡ ‚ÁÂÏ‡ ÏÌÓ„Ó Ì‡ÒÂËÓÁÌÓ Á‡˘ËÚ‡Ú‡
Ì‡ Ô‡ËÚÂ Ì‡ ‰‡Ì˙ÍÓÔÎ‡ÚˆËÚÂ, ÒÎÛÊ·ËÚÂ Ì‡ ≈‚ÓÔÂÈÒÍ‡-
Ú‡ ÍÓÏËÒËˇ ‰ÌÂÒ ÔÓËÒÍ‡ı‡ ÓÚ ·˙Î„‡ÒÍËÚÂ ‚Î‡ÒÚË ‰‡
Á‡ÔÓ˜Ì‡Ú ‡ÁÒÎÂ‰‚‡ÌÂ, Á‡ ‰‡ ÒÂ ÛÒÚ‡ÌÓ‚Ë ‰ÓÍÓÎÍÓ Ò‡
·ËÎË ÒÔ‡ÁÂÌË Ô‡‚ËÎ‡Ú‡ Ì‡ ÒıÂÏ‡Ú‡ Á‡ ·ÂÁ‚˙ÁÏÂÁ‰Ì‡
ÔÓÏÓ˘. ¿ÍÓ ËÏ‡ ÓÒÌÓ‚‡ÌËˇ Á‡ ·ÂÁÔÓÍÓÈÒÚ‚Ó, ˘Â ÔÓËÒ-
Í‡ÏÂ ÓÚ Ì‡ˆËÓÌ‡ÎÌËÚÂ ‚Î‡ÒÚË ‰‡ ‡Á„ÎÂ‰‡Ú ÔÓ·ÎÂÏ‡
ÔÓ-‰˙Î·ÓÍÓî, ÒÂ Í‡Á‚‡ ‚ ËÁˇ‚ÎÂÌËÂÚÓ.

—ıÂÏ‡Ú‡ ‡ÁÍË Ë ‰Û„Ó. œÓÂÍÚ˙Ú ÔÂ‰‚ËÊ‰‡ ìÌ‡ˆË-
ÓÌ‡ÎÌÓ ÙËÌ‡ÌÒË‡ÌÂî ‚ ‡ÁÏÂ ÓÚ 287 735 Î‚. ÔÓ ÔÓ-
ÂÍÚ‡, Í‡Í‚ËÚÓ Ò‡ Ô‡‚ËÎ‡Ú‡ Á‡ Ò˙ÙËÌ‡ÌÒË‡ÌÂ. “ÓÂÒÚ
·˙Î„‡ÒÍ‡Ú‡ ‰˙Ê‡‚‡, ·˙Î„‡ÒÍËˇÚ ‰‡Ì˙ÍÓÔÎ‡ÚÂˆ Ò˙ÙË-
Ì‡ÌÒË‡ œ‡ÈÌÂ. » ÌÂ Ò‡ÏÓ œ‡ÈÌÂ. “‡Ï Ò‡ Ë Ë ÙËÏË-
ÚÂ, ÍÓËÚÓ ÔÓ‰ÛˆË‡Ú ì ÓÏËˆËÚÂî, ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË-
‡î, ìÃÂÊ‰ËÌÌ‡ ÒÚ‡ÌˆËˇî Ì‡ »‚‡Ì Ë ¿Ì‰ÂÈ, ÔÓ‰ÛˆÂÌ-
ÚËÚÂ Ì‡ ì√ÓÂ˘Óî Ë ìŒÚÂ˜ÂÒÚ‚ÂÌ ÙÓÌÚî... ŸÓÏ Ô‡‚Ë-
ÚÂÎÒÚ‚ÓÚÓ Ô‡‚Ë Ú‡ÍË‚‡ ÔÓ‰‡˙ˆË Ì‡ ÔÓ„‡ÏË Ò „ÓÎˇÏ‡
‡Û‰ËÚÓËˇ, ÌÂ Ó˜‡Í‚‡ ÎË ÌÂ˘Ó ‚ Á‡ÏˇÌ‡?

‘ËÌ‡ÌÒË‡ ÎË ÒÂ ÔÂ‰ËÁ·ÓÌ‡Ú‡ Í‡ÏÔ‡ÌËˇ Û Ì‡Ò Ò
Â‚ÓÔÂÈÒÍË Ô‡Ë? œ‡‚ËÚÂÎÒÚ‚ÓÚÓ ˘Â ‡Á‰‡‰Â 13 ÏÎÌ.
Ë 964 ıËÎ. Î‚. Ì‡ ËÁ·‡ÌË ÓÚ ÌÂ„Ó ÏÂ‰ËË Ú‡ÁË „Ó‰ËÌ‡ Á‡
ÔÓÔÛÎˇËÁË‡ÌÂ Ì‡ ÒÂ‰ÂÏ ÓÚ ÓÔÂ‡ÚË‚ÌËÚÂ ÔÓ„‡ÏË Ì‡
≈—, ‚ÍÎ˛˜ËÚÂÎÌÓ Ë ‚Â˜Â ÒÔÓÏÂÌ‡Ú‡Ú‡ ÍÓÌÍÛÂÌÚÓÒÔÓ-
ÒÓ·ÌÓÒÚ. Ã‡Í‡ ˜Â ÊË‚Âˇ ‚ ¡˛ÍÒÂÎ, ÔÚË˜ÂÌˆ‡ ÏË ‡Á-
Í‡Á‚‡Ú, ˜Â „Î‡‚ÌËÚÂ Â‰‡ÍÚÓË Ì‡ ÏÂ‰ËË, ÔÓÎÛ˜ËÎË Ú‡-
ÍÓ‚‡ ÙËÌ‡ÌÒË‡ÌÂ, ˜ÂÚ‡Ú ‚ÒË˜ÍÓ ÔÂ‰Ë ÔÂ˜‡Ú Ë ÌÂ ‰Ó-
ÔÛÒÍ‡Ú ‰‡ ËÁÎÂÁÂ ÌËÚÓ Â‰, ÌËÚÓ ·‡ÈÚ ËÌÙÓÏ‡ˆËˇ,
ÍËÚË˜ÂÌ Í˙Ï Ô‡‚ËÚÂÎÒÚ‚ÓÚÓ, ‚ Ò‚ÓËÚÂ ËÁ‰‡ÌËˇ.

«Ì‡Â ÎË ¡˛ÍÒÂÎ, ˜Â ‚Î‡ÒÚÚ‡ Û Ì‡Ò ÔÎ‡˘‡ ÔË‡‡ ÒË
Ò Â‚ÓÙÓÌ‰Ó‚Â? ÃÓÊÂ ÎË ¡˛ÍÒÂÎ ‰‡ ‡Á·ÂÂ, ˜Â Ô‡-
‚ËÚÂÎÒÚ‚ÓÚÓ Ô‡‚Ë ÔÓÏÓˆËˇ Ì‡ ˜‡Î„‡Ú‡ ÌÂ ÒÎÛ˜‡ÈÌÓ?
«‡ Ì‡Ò, ·˙Î„‡ËÚÂ, Â ‡Á·Ë‡ÂÏÓ, ˜Â Ï˙ÊÍËˇÚ ÒÚÂÂÓÚËÔ
‚ ˜‡Î„‡ ÍÛÎÚÛ‡Ú‡ Â ‚‰˙ıÌÓ‚ÂÌ ÓÚ ÚËÔ‡Ê‡ Ì‡ ·˙Î„‡ÒÍËˇ
ÔÂÏËÂ ¡ÓÈÍÓ ¡ÓËÒÓ‚. » ˜Â ˜‡Î„‡ ÍÛÎÚÛ‡Ú‡ ÒÂ ‡‰‚‡
Ì‡ ÁÌ‡˜ËÚÂÎÂÌ ÛÒÔÂı Û Ì‡Ò, ÍÓÈÚÓ ‰Ó „ÓÎˇÏ‡ ÒÚÂÔÂÌ ÒÂ
ÔËÔÓÍË‚‡ Ò ÚÓÁË Ì‡ ¡ÓËÒÓ‚. ÕÂ ÒÚ‡‚‡ ÎË ÍÓÏËÒËˇÚ‡
Ò˙Û˜‡ÒÚÌËÍ ‚ Â‰ÌÓ ÔÂÒÚ˙ÔÎÂÌËÂ Ò Â‚ÓÔ‡Ë?

¬ ÒÎÛ˜‡ˇ Á‡ ÏËÎËÓÌ‡ Á‡ œ‡ÈÌÂ ÍÓÏËÒËˇÚ‡ ‚Ò˙˘ÌÓÒÚ
ÒÂ Á‡ÒÚ‡ıÓ‚‡ ‚ Â‰ÌÓ ËÁÂ˜ÂÌËÂ: ìÕËÂ ÒÏÂ Ì‡ˇÒÌÓ, ˜Â
‚˙ÔÓÒÌËˇÚ ÓÔÂ‡ÚÓ ˜ÂÒÚÓ ËÁÎ˙˜‚‡ ÓÔÂ‰ÂÎÂÌ ÚËÔ
·˙Î„‡ÒÍ‡ ÔÓÔÙÓÎÍ ÏÛÁËÍ‡. ÕÂ ÌË Â ËÁ‚ÂÒÚÌÓ ÚÓ‚‡ ‰‡ Â
‚ Ì‡Û¯ÂÌËÂ Ì‡ Ô‡‚ËÎ‡Ú‡ Á‡ Ó·˘ÂÒÚ‚ÂÌÓ ÔËÎË˜ËÂ ‚
¡˙Î„‡Ëˇ.  ‡ÚÓ ÒÂ ËÏ‡ ÔÂ‰‚Ë‰, ˜Â „ÓÎˇÏ‡ ˜‡ÒÚ ÓÚ
·˙Î„‡ÒÍÓÚÓ Ì‡ÒÂÎÂÌËÂ Â ÙÂÌ Ì‡ ÚÓÁË ‚Ë‰ ÏÛÁËÍ‡, ÌËÂ
ÒÂ ‚˙Á‰˙Ê‡ÏÂ ‰‡ ÔÓ‰ÌÂÒÂÏ ÏÓ‡ÎÌ‡ ÓˆÂÌÍ‡î.

¿·ÒÓÎ˛ÚÌÓ Ò˙Ï Ò˙„Î‡ÒÂÌ.  ÓÏËÒËˇÚ‡ ÒÂ ‚˙Á‰˙Ê‡ ‰‡
ÔÓ‰ÌÂÒÂ ÏÓ‡ÎÌ‡ ÓˆÂÌÍ‡ Á‡ ˜‡Î„‡Ú‡ Ë Á‡ ˜‡Î„‡-Ô‡‚Ë-
ÚÂÎÒÚ‚ÓÚÓ Ì‡ ¡ÓÈÍÓ ¡ÓËÒÓ‚. ¿ÍÓ ÚÓ ÌË ı‡ÂÒ‚‡, ÌÂÍ‡
‰˙˙˙˙Î„Ó ÌË ÛÔ‡‚Îˇ‚‡. —‡ÏÓ ˜Â ¡˙Î„‡Ëˇ Á‡ÔÓ˜‚‡ ‰‡
ÔÂ‰ËÁ‚ËÍ‚‡ ÔÓ„ÌÛÒ‡ ‰Ó ÒÚÂÔÂÌ, ‰Ó ÍÓˇÚÓ ˜ÎÂÌÒÚ‚ÓÚÓ È
‚ ≈— ‚Â˜Â Â Ò‡ÏÓ ÙÓÏ‡ÎÌÓ, ‰ÓÍ‡ÚÓ ÒÎÂ‰‚‡˘‡Ú‡ ÂÙÓ-
Ï‡ Ì‡ ≈‚ÓÒ˙˛Á‡ ÌÂ ÌË ËÁÍÎ˛˜Ë. “Ó„‡‚‡ ˘Â ÔÓÎÛ˜ËÏ
Ò‚Ó·Ó‰‡Ú‡ ‰‡ ‡Á‚Ë‚‡ÏÂ ˜‡Î„‡ ÍÛÎÚÛ‡Ú‡ ‰Ó ÌÓ‚Ë ‚ËÒÓ-
ÚË. «‡Â‰ÌÓ Ò ˆË‚ËÎËÁ‡ˆËˇÚ‡, ÍÓˇÚÓ ÔÓ‚Â˜Â ÌË ÛÈ‰ËÒ‚‡.
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един фашизоид
И омразата трябва да се подчини на определена култура,
за да не се падне под равнището на онзи, срещу когото е насочена
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ВЪЛКАНОВ,
Почетен
председател
на ЦС на
Българския
антифашистки
съюз

О
т известно време по на-
шите телевизии можем
да видим един твърде
активно изявяващ се
господин. Господинът,

именуем Антон Тодоров, се пред-
ставя като политолог. Доколкото
зная, политологията е социална
наука, която изследва политичес-
ките явления и процеси, анализи-
ра ги и върху основата на получе-
ните данни прави съответни про-
гнози и препоръки. Нейният
смисъл е да улесни общественото
развитие, което само по себе си е
достатъчно сложно.

Но телевизионните спектакли
на г-н Тодоров трудно могат да се
съгласуват с това понятие за поли-
тологията. Този господин с непри-
крито сладострастие се отдава на
съвършено друга  дейност. Като
истински социален клошар той се
рови в различни архиви от мина-
лото, за да открие тук и там някой
документ, уличаващ в най-тежки
грехове един или друг гражданин.
Най-тежките грехове са, разбира
се, дейността в Държавна сигур-
ност, службата в Българската на-
родна армия, работата в структу-
рите на БКП и ДКМС. Когато от-
крие такъв  документ, господинът
радостно пляска с ръчички и на-
дава победни викове. Но архивите
не всякога му предлагат това, кое-
то му е потребно. Тогава  госпо-
динът, за да поддържа интереса
към себе си, започва да извлича
от главата си различни продукти
на своята злоумишленост.

Ще докажа твърдението си.
На 25 февруари 2011 г. госпо-

динът дава интервю пред г-жа
Светломира Димитрова от БЛИЦ
по повод политическото поведение
на г-жа Меглена Кунева. На въпро-
са дали г-жа Кунева “не минава на
страната на съпруга си”, който  про-
изхождал от висшия комунистиче-
ски елит (съпругът й Андрей
Пръмов е син на Иван Пръмов,
някога секретар на ЦС на БКП),
господинът бодро отговаря, изри-
чайки най-малкото две лъжи:

 “За лявата подкрепа освен ко-
мандата към левите партайгеносе-
та ще работи и припознаването в
нея на свързващо звено между тъй
близкия до сърцето им тоталита-
рен режим и днешния ден. Малко
се знае, че преди 10 ноември Мег-
лена Кунева е била освен радио-
журналист по екологични теми
също и дясна ръка като юрист в
казионния Комитет за правата на
човека”.

Дотук първата лъжа. Г-жа Ку-
нева бе наистина   член на “кази-
онния” Комитет по правата на чо-
века, но никога не е била нито
дясна, нито лява ръка в този коми-
тет. Нейното присъствие там изоб-
що не се забелязваше.

Продължавам текста, за да ви
занимая с една  доста по-занима-
телна лъжа:

 “На бившия секретар на ЦК на
БКП и завеждащ отдел “Междуна-
родни връзки” на БКП Константин
Теллалов, който заедно с Велко
Вълканов бяха остриетата на То-

дор Живков и Държавна сигурност
в пропагандното осигуряване и от-
полиране на международните по-
следици от “възродителния процес”
и престъпленията на режима през
последните години на съществува-
нето му.”

Почти да ми стане симпати-
чен този г-н Тодоров. Няма как
да не се полаская от мисълта, че
съм бил “острието на Тодор Жив-
ков и Държавна сигурност”, из-
ползвано за “осигуряването и от-
полирането на международните
последици от “възродителния
процес” и престъпленията на ре-
жима през последните години от
съществуването му.

Да, ама не, както би казал онзи,
с чупещия се кръст. Не съм бил
нито член на БКП, нито сътрудник
на ДС, поради което е нямало как
да бъда някому някакво острие. На-
против, като член на Комитета по
правата на човека оказвах актив-

на политическа (че дори и финан-
сова) подкрепа на хората от Ру-
сенския комитет. На пленарно за-
седание на Комитета открито се
обявих и против промяната в име-
ната на българските мюсюлмани
като недопустимо посегателство
върху вътрешното аз на личността.
Но както трябва да се очаква от
един социален клошар, г-н Тодо-
ров се интересува не от фактите
на обективната действителност, а
от това, което може да изрови от
заседнали тук и там бумаги, много
от които не всякога казват истина-
та. Истината, политолозе, често е
далеч повече от къс канцеларска
хартия.

Но въпросното интервю в опре-
делена насока  е твърде показа-
телно. По достоверността на ин-
формацията, която се съдържа в
него, можем да съдим доколко до-
стоверна може да е и всяка друга
информация, предлагана от
обсъждания господин.

Като казвам това, аз при-
стъпвам към случая, който предиз-
вика тези мои бележки.

Тези дни попаднах на едно
предаване на г-жа  М. Димитрова
(от “Канал 3”), в което А. Тодоров
размаха някакъв документ, улича-
ващ съветника на президента
Плевнелиев генерал майор о.р. д-
р Стоимен Стоименов в смъртния
грях, че някога е бил служител в
БНА. Не познавам този генерал,
но от интернет можах да разбера,
че това е един достоен и грамо-
тен български офицер, служил
през годините в защита на на-
ционалните интереси на българ-
ската държава. Грехът на ген. Сто-
именов се превръща в грях на
самия президент. Как е могъл
Плевнелиев да включи в щаба си
човек от тоталитарното минало!?

Господин политологът явно не
се досеща (за това трябва опре-
делена интелигентност), че офи-
цер (генерал), способен да даде
разумни съвети на президента
Плевнелиев, може да се намери
именно измежду хората от мина-
лото. Там са хората, минали през
висши образователни школи, на-
трупали опит във военното дело,
запознати с механизмите на ра-
зузнаването и пр. и пр.

Г-жа  Димитрова покани ге-
нерал Стоименов да отговори на
отправените към него обвинения.
Генералът отговори сдържано и
смислено, като обаче си позво-
ли да посочи някои не съвсем
благопристойни обстоятелства от
семейното житие-битие на А. То-
доров. И тогава политологът по-
бесня. Изпаднал в неистов гняв,
той заяви, че обявява война на
този мръсен комуняга и накрая
щял да го съсипе - цитирам по

памет ду-
мите му, но
смисълът е
точен. Във
всеки слу-
чай думите
“мръсен ко-
м у н я г а ”
бяха повто-
рени някол-
ко пъти.

Извине-
те, но ще си
позволя да
кажа, че
това е пове-
дение на
отявлен фа-
шизоид (за
да не кажа
на мръсен
ф а ш а г а ) .

Комунистите са хора като хората,
което означава, че между тях мо-
жем да открием и такива, които са
недостойни за високото звание. Но
да наричаш “мръсен комуняга” ня-
кого само защото е бил или още е
комунист, означава  да застанеш
на най-долното стъпало на поли-
тическата риторика. Това е рито-
риката на нацистите, на фашистки-
те главорези, на хора, чиято ду-
шевност е обрасла с нравствена
мръсотия. И няма как да не се за-
питам дали този опротивял ми “по-
литолог” не смята за “мръсни кому-
няги” Никола Вапцаров, Фредерик
Жолио-Кюри, Бертолд Брехт и
много други личности от този най-
висок ранг в човешката стълбица.

Както виждаме, г-н Тодоров
умее да мрази. Но той не разби-
ра, че и омразата трябва да се
подчини на определена култура,
за да не се падне под равнището
на онзи, срещу когото тя е насо-
чена. Такава култура политологът
Тодоров очевидно не притежава.

Интересно е, че А. Тодоров
проявява твърде избирателно от-
ношение към бившите членове на
БКП и на Държавна сигурност. За
него например г-н Велизар Енчев,
при когото той често се явява,
съвсем не е “мръсен комуняга”,
макар че той, г-н Енчев, бе и член
на БКП, и офицер от ДС. Отново
виждаме различни по степен про-
яви  на политически морал.

Странно е, че демокрацията
е в състояние да търпи такъв тип
“демократи” като въпросния гос-
подин Тодоров. Такива като не-
го трябва да се приемат ка-
то оскърбление за всяка дейст-
вителна демокрация. И пора-
ди това именно няма как да не
се запитам ние дали наисти-
на сме демокрация.
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олямо чудене падна
преди дни кой съба-
ря и изтръгва пред-
пазните топки, сло-
жени на Ларгото и

Станалите известни като “топките на Барозу” сферични
антипаркинг съоръжения, са част от обществена поръчка,
обявена от Министерството на културата за обект “Античен
културно-комуникационен комплекс “Сердика” и са монтира-
ни от “Главболгарстрой” АД. ДУМА зададе почти аналогични
въпроси към министерството и към фирмата изпълнител
относно антипаркинг сферите.
Това са отговорите на пресцентъра на Министерството на
културата:
- Средствата за обществената поръчка за обект “Античен
културно-комуникационен комплекс “Сердика” са европей-
ски. Какъв е процентът на българското участие?
- Българската страна съфинансира всички оперативни про-
грами с 15% национално участие.
- Монтираните към момента сферични ограничители на
паркиране от около две седмици се пръскат като снаряди.
Вътре са пълни с някаква бяла прахообразна субстанция.
Имате ли обяснение защо се случва това?
- Антипаркинг съоръженията са поставени с цел ограничава-
не паркирането в забранените за паркиране зони. Същите са
в непосредствена близост до платното за движение на МПС,
това създава реална опасност при удар на МПС и снегопо-
чистващи машини с тях същите да бъдат повредени, както в
случая се е получило.
- Какъв е гаранционният срок на тези изделия?
- 12 години.
- Каква е цената за един брой и общо за поставените по
договора с Министерството на културата?
- Един брой е 75,90 лв.
На изпратените на 8 януари и повторени на 10 януари въп-
роси до “Главболгарстрой” АД към момента на приключване
на броя на ДУМА, няма  отговор. Информацията, която ис-
кахме да получим от фирмата изпълнител, се отнася до про-
изводителя на сферичните антипаркинг съоръжения, едни-
ничната им цена и гаранционния срок. Множество оферти в
интернет за подобни изделия са на цени 5 пъти по-ниски от
оферираните от “Главболгарстрой” АД на Министерството на
културата и провокира проверката ни. Мълчанието на фирма-
та изпълнител на обществената поръчка поражда съмнения
за завишени, при това в пъти, цени и за монтирани изделия
със съмнително качество. Ще продължим да следим какво
се случва с антипаркинг сферите, тъй като обществените
поръчки се обявяват и приключват, парите се усвояват,
а ангажиментите по договора остават за цели 12 години.

ПОГУБЕНИ МИЛИОНИ
Велиана
ХРИСТОВА

Снимки Мариета ТОМОВА

ОТГОВОРИ,
ПОРАЖДАЩИ
ВЪПРОСИ
Светла ВАСИЛЕВА

ропейски съюз”...
Всъщност, най-голямата

гордост на Бойко Борисов -
магистралите и строителст-
вото, са направо като герб
на прахосничеството и на
лошокачественото управле-
ние. “Топките на Барозу” са
само поредният пример. По-
следният е от тия дни - орга-
низацията “Граждани за Со-
фия” направи  протест зара-
ди нефелния ремонт на
кръстовището на булеварди-
те “България” и “Акад. Иван
Гешов”. Ремонтът завърши с
традиционно откриване в
края на 2012 г. - от Борисов
и кмета Фандъкова. Надява-
ме се управляващата сила да
наложи мораториум на глу-

павите проекти за много пари,
които се опитват да реализи-
рат, заявиха от “Граждани за
София”.

 Те не просто се опитват,
но и ги реализират.

В графата глупост

само бегло споменавам зло-
получния автобус 114, пуснат
уж да извозва хората от кв.
Дружба-2 до метрото на “Ца-
риградско шосе”. Маршутът на
този автобус явно е правен от
човек, който никога не е виж-
дал инфраструктурата на квар-
тала и никога не е стъпвал в
него. Затова и прескъпата ме-
тростанция си стои ненужна на
недостъпното си място. Иначе,
този автобус струва пари на
общината. Ако тръгнем да пре-
смятаме що средства са потро-
шени за абсурдни проекти и
за некачествено из-
пълнено строителство
в последните три годи-
ни, свят ще ни се за-
вие. “Перлата” на пре-
миера - магистрала
“Тракия”, май държи
първото място по тро-
шене на пари бадева.
Първо асфалтът на лот
2 се накъдри и начупи
заради некачествения
материал, ползван от
фирмата “Трейс”, та се
наложи да се налива
втори път - също като участъ-
ка от Нова Загора до Ямбол
(който се строи от гръцката
“Актор”). Сетне се оказа, че и
лот 4 ще се преправя - три
километра път били положени
на неправилно ниво. А МВР и
икономическата полиция пък
съобщиха за подкупи и пла-
щане на по 100 лв. - т.нар.
данък “спокойствие” с цел кон-
тролни органи да не проверя-
ват камионите с инертни мате-
риали за магистралата.

Напоследък парите за
пътища са най-вече от евро-
пейските програми - “Транс-

порт”, “Регионално развитие”.
Българинът все още няма ман-
талитет, че европейските пари
са толкова негови, колкото и
тези в българската хазна - те
не падат от небето, а се съби-
рат от всички данъкоплатци в
ЕС, затова не може да се пи-
леят как да е. А по принцип,
враговете на качественото
строителство са главно два -
късите срокове за изпълнение
(еди кога си ще се реже лен-
тичката) и поголовната прак-
тика в обществените поръчки
да се предпочита кандидат,
чиято оферта е за най-малко
пари.

Евтиното, както
знаем, излиза скъпо

Лотовете 2,3 и 4 на “Тра-
кия” например бяха договоре-

ни за 350 млн. евро
(80 % от ЕС, 20 % - от
България). ГЕРБ зани-
жи цената до 247 млн.
евро и се главиха за
изпълнители фирми,
предлагащи ниски
цени и съмнителни
оферти. С ниските
цени се хвалеше още
Росен Плевнелиев в
битността си на ми-
нистър. Бойко Борисов
пък обещаваше “Тра-
кия” да е готова до

лятото на 2012 г. А поне от
лятото на 2011 г. той бе пре-
дупреден, че магистралата се
строи некачествено. Поправя-
нето на лошото проектиране
пък - като например пропус-
кането на тръбопроводите на
11 села при проектирането на
“Тракия”, влече оскъпяване и
нови пари.

Дори да си представим вир-
туално, че далавери в поръчки-
те няма, че едни “свои” хора
не гушат парите от хазната и
от Европа, споменатите два
фактора предопределят неус-
пеха на пътното строителство

у нас. Пестенето на материали
(да е по-евтино) означава нагъ-
нати магистрали и търкалящи
се “топки на Барозу”. Защото в
гонитбата за най-ниска цена
понякога за изпълнители се
определят фирми, които нито
имат капацитет, нито квалифи-
кация за изпълнение на съот-
ветния обект.

Резултатите ги виждаме. В
началото на 2011 г. използва-
не на некачествени материа-
ли и грешки в проектирането

бяха установени
от прокуратурата

и по магистрала “Люлин”. Тя
бе пусната, въпреки опаснос-
тите по нея. Да не говорим, че
няма отговор на въпроса
защо, след като е дълга едва
19 км, тя струва 185 млн. евро.

Няма и година след открива-
нето на магистрала “Марица”
в отсечката Хаманли - Люби-
мец пътят се нагъна като хар-
моника и зейнаха дупки. За
същинското море по Южната
дъга на Околовръстния път в
София да не напомням. Или
пък за абсурдното нареждане
на Борисов археолозите по
магистрала “Струма” да рабо-
тят на калорифери през зима-
та и “да се махат по-бързо”,
щото се гонят срокове! Също-
то е и в общините. Пътят За-
фирово-Главиница в Силист-
ренско например, който Бори-
сов откри помпозно преди
местните избори, след поло-

вин година се
оказа раздран и
и з т ъ р б у ш е н
като след тек-
тоничен раз-
лом. В края на
2012 г. некаче-
ствен се оказа
ремонтът на
пътя от Първо-
май към Кола-
рово, Самуило-

во и други петрички села -
дупки и изкърпване на височи-
на 2-3 см препъваха шофьори-
те и трошаха колите. Примери-
те не са един и два, причините
са същите - бързане и ниско-
качествени материали на нис-
ки цени. А като цъфнат лошите
резултати, националният стро-
ителен контрол (ДНСК) налага
глоби на фирмите. И какво от
това? Лошото строителство си
остава опасно, парите са по-
трошени, пък и ЕС може да ни
спре средства.

Така че зад фанфарите,
под лентичките и гръмките
хвалби има голяма “пътна дуп-
ка”, от която всъщност не пе-
челят гражданите на Бълга-
рия. В момента властта в Со-
фия се готви да вземе едни
14,3 млн. евро, обещава пълна
и бляскава реконструкция на
парка при НДК...

Г
на други места в София, за да
маркират неразрешен достъп
за коли. Народът сполучливо
ги нарече “Топките на Баро-
зу”, понеже тези съоръжения
бяха поставени набързо по
лятно време, когато председа-
телят на ЕК дойде за открива-
нето на Ларгото и на нова ме-

тростанция в “Лозенец”. Тога-
ва топките бяха добре лаки-
рани отгоре в черно. Преди
Нова година и след нея обаче
предпазните сфери се натър-
каляха по тротоарите, разце-
пени и потрошени, а медиите
започнаха да гадаят кой ван-
дал ги е откъртил и съборил.
Премиерът Борисов даде своя
версия - невнимателни шофь-
ори се плъзгали по леда и
бутали топките.

А всъщност никой не е бу-
тал, нито трошил атрибутите,
поставени да оплакнат очите
на Барозу. Достатъчно е чо-
век да огледа добре една пад-
нала топка, за да разбере, че
тя се е пръснала... сама, веро-
ятно поради разширяването от
влагата и студа на некачест-
вения материал (бял прах ли,
гипсова смес ли), с който е
напълнена под камуфлажната
обвивка. Като разгледа човек
и все още крепящите се нейни
посестрими наоколо, вижда
колко от тях вече са се спука-
ли и е въпрос на дни и техни-
те черупки да се разцепят на
две и да се търкулнат наоко-
ло, като да са измътили отвъ-
тре пиленца. “Пиленцата” оба-
че са ни доста солени, поне-
же са част от поредния про-
ект, в който са налети

едни хубави
поредни милиони

Поръчител е Министерство-
то на културата, изпълнител -
фирма “Главболгарстрой”. А
кметът? Кметът гледа безпо-
мощно останките от своеоб-
разните пътни бериери и вди-
га рамене: ще ги сменим. Убе-
дете се сами, разгледайте топ-
ките край станцията на метро-
то при хотел “Хемус” и музея
“Земята и хората”, където Ба-
розу видя чудесата на българ-
ското строителство. След това,
за съжаление, не дойде отно-
во. Станцията се нарича “Ев-
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ЖУРНАЛИСТИЧЕСКИ ЕКИП

АДМИНИСТРАЦИЯ

В Е С Т Н И К  „ Д У М А ”  Е  Н А С Л Е Д Н И К
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„ Р А Б О Т Н И К Ъ ” ,
„ Р А Б О Т Н И Ч Е С К И  В Е С Т Н И К ”
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ИЗПОЛЗВАНИ СА И ЕМИСИИТЕ НА БТА, "ФОКУС",
БГНЕС, БНР, ФРАНС ПРЕС, ИНТЕРНЕТ И ДР.
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а места в Западна България, централните райони
на Дунавската равнина и Рило-Родопската област
ще превали дъжд, в планините над 1200 м - сняг.
Днес облачността над страната ще е променлива,

често значителна. В източната половина от страната пре-
ди обяд ще духа предимно умерен вятър от запад, юго-
запад. В западните райони на Дунавската равнина ще е
почти тихо и на места ще има мъгла. Минималните темпе-
ратури в по-голямата част от страната ще са между 0o и
5o, максималните между 5o и 10o, а в югоизточните райони
до 12-13o. В западната част на Дунавската равнина, къде-
то ще остане мъгливо, минималните температури ще са
1р-0р, а максималните 4o-5o.Атмосферното налягане оста-
ва значително по-ниско от средното за януари. В плани-
ните ще духа бурен югозападен вятър. Ще има значител-
на облачност. В Рило-Родопската област и западните
райони на Стара планина след обяд ще превали дъжд,
над 1200 метра - сняг. Максимална температура на висо-
чина 1200 метра около 4o, на 2000 метра минус 2o. Над
Черноморието облачността ще е променлива. Умереният
вятър от запад, югозапад след обяд ще отслабне. Макси-
мални температури 10o-12o. Температура на морската вода
5р-6р, вълнение на морето 2-3 бала.

Н Изгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи за

EUR
1.95583

USD
1.47310

GBP
2.35614

CHF
1.58521

ВАЛУТНИ КУРСОВЕ
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“≈À≈÷
œ‡ÁÂÚÂ ÒÂ ÓÚ ÌÂ‰Ó-
·ÓÊÂÎ‡ÚÂÎË, ÍÓËÚÓ
˘Â ‚Ë ÓÔÎÂÚ‡Ú ‚
ËÌÚË„Ë. ¿ÍÓ ÌÂ ÒÂ

Œ¬≈Õ
— Û‰Ó‚ÓÎÒÚ‚ËÂ ˘Â
ÒÂ ÓÚ‰‡‰ÂÚÂ Ì‡
ÔÂ‰ÔÓ˜ËÚ‡ÌË ÓÚ
‚‡Ò Á‡ÌËÏ‡ÌË .̌ ◊Â-

21 Ï‡Ú - 20 ‡ÔËÎ

21 ‡ÔËÎ - 21 Ï‡È

¡À»«Õ¿÷»
¬˙Á‰˙Ê‡ÈÚÂ ÒÂ ‰‡
Ô‡‚ËÚÂ ÓˆÂÌÍ‡ Ì‡
‚ÒÂÍË. ¿ÍÓ ÌÂ˘Ó ‚Ë
·ÂÁÔÓÍÓË, ÒÂ Ò˙ÒÂ-

22 Ï‡È - 21 ˛ÌË

–¿ 
ÕÂ Á‡ÎËÚ‡ÈÚÂ ‚
ÎÓ¯Ë Ì‡ÒÚÓÂÌËˇ.
–‡Á˜ËÚ‡ÈÚÂ Ì‡ ÔË-
Ò˙ÒÚ‚ËÂÚÓ Ì‡ ·ÎËÁ-

22 ˛ÌË - 23 ˛ÎË

À⁄¬
—‡ÏÓ˜Û‚ÒÚ‚ËÂÚÓ ‚Ë
‡ÒÚÂ Ì‡Â‰ Ò ÔÓ‚Ë-
¯‡‚‡˘ËÚÂ ‚Ë ÒÂ
ÒÓ·ÒÚ‚ÂÌË ÍËÚÂËË,

23 ˛ÎË - 23 ‡‚„ÛÒÚ

ƒ≈¬¿
œÓ-˜ÂÒÚÓ Ì‡Ò˙˜‡-
‚‡ÈÚÂ Á‡Ó·ËÍ‡Îˇ˘Ë-
ÚÂ ‚Ë ‰‡ ‡Á‚Ë‚‡Ú
‰Ó·ËÚÂ ÒË Í‡˜ÂÒÚ-

24 ‡‚„ÛÒÚ - 23 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë

¬≈«Õ»
¿ÍÓ ÒÚÂ ÔÓÒÎÂ‰Ó‚‡-
ÚÂÎÌË ‚ ‰ÂÈÒÚ‚Ë Ú̌‡
ÒË, ˘Â ÔÓÒÚË„ÌÂÚÂ
ÔÓ-·˙ÁÓ ˆÂÎËÚÂ ÒË.

24 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë - 23 ÓÍÚÓÏ‚Ë

— Œ–œ»ŒÕ
œËÂÏ‡ÈÚÂ ÍÓÏÔÓ-
ÏËÒËÚÂ. œËÓ‰‡Ú‡
˘Â ‚Ë Á‡ÂÊ‰‡ Ò
ÂÌÂ„Ëˇ, ÔÓ-˜ÂÒÚÓ

24 ÓÍÚÓÏ‚Ë - 22 ÌÓÂÏ‚Ë

—“–≈À≈÷
ŒÚ‰‡‰ÂÌË Ì‡ ÎË˜ÌË
Á‡ÌËÏ‡ÌË ,̌ ̆ Â  ÔÎ‡-
ÌË‡ÚÂ ·˙‰Â˘ËÚÂ ÒË
Ì‡˜ËÌ‡ÌËˇ. »ÌÚÂ-

23 ÌÓÂÏ‚Ë - 21 ‰ÂÍÂÏ‚Ë

22 ‰ÂÍÂÏ‚Ë - 20 ˇÌÛ‡Ë

21 ˇÌÛ‡Ë - 19 ÙÂ‚Û‡Ë

–»¡»
ÃÓÊÂÚÂ ‰‡ ÔÎ‡ÌË-
‡ÚÂ ÓÚÒÂ„‡ ÔÓ„‡-
Ï‡Ú‡ ÒË Á‡ ÒÎÂ‰‚‡-
˘ËÚÂ ‰ÌË. ƒËÂÚË -̃

20 ÙÂ‚Û‡Ë - 20 Ï‡Ú

ÒÚÓ ÚÂÁË ‚Ë ÒÚ‡ÌÌÓÒÚË ·Û‰ Ú̌
ÌÂ‰ÓÛÏÂÌËÂ Û ·ÎËÁÍËÚÂ ‚Ë.

ÍËÚÂ. ¬ÒË˜ÍÓ, Á‡ÔÓ˜Ì‡ÚÓ ‰ÌÂÒ, ˘Â
Á‡‚˙¯Ë Ò ÛÒÔÂı.

ÌÓ ÒË ‰‡ÈÚÂ ÒÏÂÚÍ‡ ‰‡ÎË ÌÂ ÒÂ
ÓÚ‰‡ÎÂ˜‡‚‡ÚÂ ÓÚ Ó·Í˙ÊÂÌËÂÚÓ.

¬ÓÎ Ú̌‡ ‚Ë ‰‡ ÛÒÔÂÂÚÂ ˘Â ‚Ë
ËÁ‚Â‰Â ‰Ó ÊÂÎ‡ÌËÚÂ ‚˙ıÓ‚Â.

Ó·˘Û‚‡ÈÚÂ Ò ÌÂ ,̌ ‰ÓË Ë ÒÂ‰ÏË-
ˆ‡Ú‡ ‰‡ ÒÂ ÓÍ‡ÊÂ Ì‡ÚÓ‚‡ÂÌ‡.

‰ÓÚÓ˜ÂÚÂ ‚˙ıÛ ÔÓ·ÎÂÏ‡, ·ÂÁ ‰‡
ÒË „Ó ËÁÍ‡‚‡ÚÂ Ì‡ ÓÍÓÎÌËÚÂ.

‚‡. ŸÂ ÓÒÚ‡ÌÂÚÂ ÔË Ú̌ÌÓ ËÁÌÂ-
Ì‡‰‡ÌË ÓÚ ‰ÂÎÓ‚Ó ÔÂ‰ÎÓÊÂÌËÂ.

ÂÒ Ú̇ ‚Ë Í˙Ï ‰ÛıÓ‚ÌÓÚÓ Â ‰Ó·‡
Á‡ˇ‚Í‡ Á‡ ·˙‰Â˘Ë ÛÒÔÂıË.

ÌË Ú̌ ÂÊËÏ, Ì‡ ÍÓÈÚÓ ÒÚÂ ÒÂ
ÔÓ‰ÎÓÊËÎË.

¬ŒƒŒÀ≈…
ŸÂ ·˙‰ÂÚÂ Á‡Ó·Ë-
ÍÓÎÂÌË ÓÚ ıÓ‡, Ò
ÍÓËÚÓ ˘Â ÔËÒÚ̇ ÔË-
ÚÂ Í˙Ï Á‡ÌËÏ‡ÌËÂ,

ÍÓÂÚÓ Â ÓÚ Â‰Ì‡Í˙‚ ËÌÚÂÂÒ Á‡
‚ÒË˜ÍË ‚Ë.

06.30 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡
- ËÌÙÓÏ‡ˆËÓ-
ÌÂÌ ·ÎÓÍ

07.30 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ
2013

09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
09.10 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡ ‚ ·Ë·ÎËÓÚÂ-

Í‡Ú‡
10.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
10.10 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ
11.00 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ Ò Ã‡Ëˇ-

Ï‡„‡ÁËÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.20 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013:  ÎËÔÓ‚Â
12.25 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
12.30 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË
13.00 ŒÚÍËÚÓ Ò ¬‡Îˇ ¿ı˜ËÂ‚‡/Ô/
14.15 —ÂÌ “ÓÔÂ - Ú‚ ÙËÎÏ
15.50 ◊‡ÒÚÂÌ ÒÎÛ˜‡È
16.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
16.10 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
16.15 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013:  ÎËÔÓ‚Â
16.20 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡ ¬‡˜-

ÍÓ‚‡ /ÚÓÍ¯ÓÛ/
17.05 ƒ˙ÁÓÒÚ Ë Í‡ÒÓÚ‡ - Ú‚

ÙËÎÏ /3109 ÂÔËÁÓ‰/
17.30 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ -

ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ
18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.15 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013: ’ÓÌËÍË
18.20 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡- ÂÍÓ Û·-

ËÍ‡ Ì‡ ìœÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Òî
18.25 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013:  ÎËÔÓ‚Â
18.30 “Â„ÎÂÌÂ ÚË‡ÊËÚÂ Ì‡ “Œ“Œ

2 Ë ¬ÚÓË “Œ“Œ ¯‡ÌÒ
18.45 ΔÂ·ËˇÚ - 7-ÒÂËÂÌ Ú‚ ÙËÎÏ
19.40 ÀÂÍ‡ ÌÓ˘, ‰Âˆ‡!
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.40 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013
20.45 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
20.55 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ 2013:  ÎËÔÓ‚Â
21.00 ÃÓÏ˜ÂÚ‡Ú‡ ÓÚ ìÃÂ‰ËÒ˙Ìî

‡‚ÂÌ˛ - Ú‚ ÙËÎÏ
22.00 ¬ËÊ ¡Ë¡Ë—Ë: ì¬ÂÎËÍËÚÂ

‚Î˛·ÂÌË Ì‡ ’’ ‚ÂÍ
22.30 »ÍÓÌÓÏË˜ÂÒÍË ÌÓ‚ËÌË

06.45 ì“‡ÁË ÒÛÚ-
ËÌî - ËÌ-
ÙÓÏ‡ˆË-
ÓÌÌÓ ÔÂ-
‰‡‚‡ÌÂ Ò

‚Ó‰Â˘Ë ¿ÌÌ‡ ÷ÓÎÓ‚‡ Ë
¬ËÍÚÓ ÕËÍÓÎ‡Â‚

09.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î - ÚÓÍ¯ÓÛ
11.30 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î -

ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ
12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡

ÂÏËÒËˇ
12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ìΔÂÌÒÍÓ ˆ‡ÒÚ‚Óî - ÒÂË-

‡Î, ÂÔ. 71
15.00 ìÕˇÍÓÈ ÚÂ Ì‡·Î˛‰‡‚‡î-

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 112
16.00 ì¿ÏÂËÍ‡ÌÒÍ‡ Ì‡ÒÎÂ‰ÌËˆ‡î

- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 20
17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ìÀËˆÂ ‚ ÎËˆÂî - ÔÛ·ÎËˆËÒ-

ÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò ‚Ó‰Â˘Ë
÷‚ÂÚ‡ÌÍ‡ –ËÁÓ‚‡ Ë ƒËÏËÚ˙
÷ÓÌÂ‚

18.30 ìÀ˛·Ó‚ ËÁ‚˙Ì Á‡ÍÓÌ‡î -
ÒÂË‡Î, ÂÔ. 83

19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ‡ÎÌ‡
ÂÏËÒËˇ

20.00 ì¬ÂÏÂÚÓ ÎÂÚËî - ÒÂË‡Î,
ÂÔ. 73

21.00 ìŒ„ÎÂ‰‡ÎÂÌ Ò‚ˇÚî - ÒÂË‡Î,
ÂÔ. 5

22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡ ÂÏË-
ÒËˇ

22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî - ‚Â˜Â-
ÌÓ ÚÓÍ¯ÓÛ

23.30 ìœÓ ÒÂ‰‡Ú‡î - ÒÂË‡Î, Ò.
2, ÂÔ. 8

00.00 ìƒÌÂ‚ÌËˆËÚÂ Ì‡ ‚‡ÏÔË‡î -
ÒÂË‡Î, Ò. 1, ÂÔ. 8

00.50 ìŒÙËÒ˙Úî- ÒÂË‡Î, Ò. 5, ÂÔ.
17, 18

01.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î /Ô./
03.10 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ /Ô./

06.30 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî - ÒÛÚ-
Â¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬

09.30 ìÕ‡ Í‡ÙÂî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
12.00 ìÃ‡ÎÍË ÊÂÌËî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ, 3 ÒÂÁÓÌ
13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ìÃÎÂ˜ÌËˇÚ Ô˙Úî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ
15.00 ìƒÓÍÚÓ  ÛËÌ ÀÂ˜ËÚÂÎÍ‡Ú‡î

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
16.00 ì◊‡Ò˙Ú Ì‡ ÃËÎÂÌ ÷‚ÂÚÍÓ‚î

- ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬
17.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡î -

Ú‚ ¯ÓÛ, 2 ÒÂÁÓÌ
18.00 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ‚Ë-

ÁËÓÌÌ‡ Ë„‡
19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌÚ-

‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ
20.00 ìŒÚÏ˙˘ÂÌËÂÚÓî - ÒÂËÂÌ

ÙËÎÏ
21.00 ìŒÚ ÏÂÒÚÓÔÂÒÚ˙ÔÎÂÌËÂÚÓî

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 12 ÒÂÁÓÌ
22.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -

Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
22.30 œÂÒÚ˙ÔÌË Ì‡ÏÂÂÌËˇ: œÓ-

‚Â‰ÂÌ˜ÂÒÍË ‡Ì‡ÎËÁ- ÒÂË-
ÂÌ ÙËÎÏ

23.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
23.45 ìŸÂÚËî - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 3

ÒÂÁÓÌ
00.45 ìÃ‡„ÌËÚËÍÓî - Ú‚ Ë„‡
02.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡î -

Ú‚ ¯ÓÛ, 2 ÒÂÁÓÌ /Ô/
02.45 ìƒÓÎËÌ‡Ú‡ Ì‡ ÒÎ˙ÌˆÂÚÓî -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
03.45 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ /Ô/
04.00 ìƒÓÍÚÓ  ÛËÌ ÀÂ˜ËÚÂÎÍ‡Ú‡î

- ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ /Ô/

 Œ«»–Œ√
–ÂÁÛÎÚ‡ÚËÚÂ ‚Ë ‚
‡·ÓÚ‡Ú‡ ÌˇÏ‡ ‰‡
ÒÂ Á‡·‡‚ Ú̌. ÕÂ ÒÂ
ÍÓÎÂ·‡ÈÚÂ ‰‡ Ì‡-

Ô‡‚ËÚÂ ÌÂÓ·ıÓ‰ËÏÓÚÓ, Á‡ ‰‡
ÔÓ‰Ó·ËÚÂ ÊË‚ÓÚ‡ Ì‡ ÒÍ˙Ô ˜Ó‚ÂÍ.

07.00 ÕÓ‚ËÌË
07.05 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî
10.00 ÕÓ‚ËÌË
10.15 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî

ÓÔËÚ‚‡ÚÂ ‰‡ ÒÚÂ ì¬ ˜‡Òî Ò ‚ÒË˜ÍË
ÒÎÛıÓ‚Â, ˘Â ÒÚÂ ÔÓ-ÒÔÓÍÓÈÌË.

10.40 ì ÓÌÚÓÎÌ‡ ÔÓÍÛÔÍ‡î
11.05 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚ÌÓî
12.05 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
13.00 ÕÓ‚ËÌË
13.15 —ÂË‡Î: ì¬ ÒÚ‡Ì‡Ú‡ Ì‡

‚˙ÎˆËÚÂî
14.10 ì ÂÔÍÓ Á‰‡‚Âî Ò √ÂÌ‡-

‰ËÈ Ã‡Î‡ıÓ‚
15.00 Œ˘Â ÌÓ‚ËÌË
15.20 ì¬ÂÏÂ Á‡ Ó·ˇ‰!î
16.00 ÕÓ‚ËÌË
16.10 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯. ƒ‡ ÔÓ-

ÒÚË¯î
16.40 ì»ÒÍ‡Ï ‰‡ ÁÌ‡Ïî
17.05 ì≈‚ÚËÌÓ Ë ıÛ·‡‚Óî Ò

ƒ‡Ëˇ ƒÓÌˆÓ‚‡
17.40 œÂÏËÂ‡. ìÕÂ ÒË Ò‡Ïî
18.10 —ÂË‡Î: ìÕÂ‡‚ÂÌ ·‡Íî
19.00 ÕÓ‚ËÌË
19.40 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯. ƒ‡ ÔÓ-

ÒÚË¯î
20.10 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏî
21.00 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
22.00 ¬ÂÏÂ
22.30 —ÂË‡Î: ì¿Ì„ÂÎ ‚ Ò˙ˆÂÚÓî
00.25 ÕÓ˘ÌË ÌÓ‚ËÌË
00.40 ì ˙ÒÌÓ ÌÓ˘ÂÏî
01.25 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
02.20 ìÕÂ ÒË Ò‡Ïî
02.45 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
03.40 —ÂË‡Î: ìÕÂ‡‚ÂÌ ·‡Íî
04.40 ì ÓÌÚÓÎÌ‡ ÔÓÍÛÔÍ‡î
05.05 —ÂË‡Î: ì¿Ì„ÂÎ ‚ Ò˙ˆÂ-

ÚÓî
06.00 ÕÓ‚ËÌË
06.05 —ÂË‡Î: ì¿Ì„ÂÎ ‚ Ò˙ˆÂÚÓî

�����

����������

�����
���������������

����������
����������
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Култура
очаквайте

Орлин Стефанов
и великите
комбинатори

Авторският моноспектакъл
на Орлин Стефанов “Великите
комбинатори Ста-лин и О-ста-
п” ще бъде представен на 23
януари от 18 ч. в зала “Вяра” на
Столичната библиотека. Вхо-
дът е свободен.

Димитър Христов
нареди актови
графики

На 18 януари в Художестве-
на галерия - Добрич се открива
първата за годината експози-
ция. Проектът на добричкия
художник Димитър Христов е
озаглавен “Скицник” и съдържа
над 100 актови графики - фор-
мат 50х70 см, рисувани с
въглен, от които в залата са
представени 29. Идеята на
автора е след изложбата да
събере и подвърже  всички
рисунки в общо издание, с ко-
ето финализира проекта си.
“Скицникът” може да се види и
във виртуалното пространст-
во в уеб сайта http:/ /
sketch.54ka.org. Димитър Хрис-
тов е роден през 1978 г. във
Варна. Завършва Национална-
та художествена академия,
специалност рекламен дизайн.
Има участия в изложби в Бълга-
рия и чужбина. Автор е на
фотоалбум антология “Коне-
те”, издаден през 2011-а. От-
личен е от редица български и
международни конкурси в об-
ластта на фотографията, гра-
фичния и уеб дизайн.

„Вокс Попули”
представя
„Невидими 1”

Студио за документален
театър “Вокс Попули” предста-
вя спектакъла “Невидими 1” на
18 януари от 19 ч. в Центъра
за култура и дебати “Червена-
та къща”. Режисьорка е Неда
Соколовска. Сценография - Де-
ница Аргиропулос, хореография
Garage Collective. Играят Юли-
ян Боянов, Йонко Димитров,
Любомир Любенов и Деница
Петкова, със специалното уча-
стие на Велислав Велчев. “Не-
видими 1” е първо представле-
ние от тематичната пореди-
ца “Невидими”, която изследва
маргинални, малцинствени и
пренебрегнати обществени
групи и техните проблеми. “Не-
видими 1” се фокусира върху
хората с физически уврежда-
ния и прави изследване на
темите за изолацията, движе-
нието и силата на духа. Уни-
калният “вербатим” метод
дава възможност на актьори-
те максимално достоверно да
представят разказите на ре-
алните хора, а на публиката -
да усети енергията на прото-
типите и да бъде ангажирана
на по-дълбоко емоционално рав-
нище. Входът е 8/6 лв.

Изложбата „Големите за малките”
на Албино Питти в София
Изложбата „Големите за малките”
на Албино Питти в София
Изложбата „Големите за малките”
на Албино Питти в София
Изложбата „Големите за малките”
на Албино Питти в София
Изложбата „Големите за малките”
на Албино Питти в София

Бившият императорски
дворец във Виена Хоф-
бург ще отвори врати
днес за гостите на 112-ия
бал на сладкарите, съоб-
щи БГНЕС.
За настроението ще се
грижи Балният оркестър
“Щойбл”, а в една от
залите ще звучат карибски
ритми. Специални гости са
артистите от Фолкстеатер,
които ще изпълнят “вечно
зелените” песни на една от
първите бой групи в света
- “Комидиън Хармонистс”.
Секстетът е сформиран
през 1927 г. в Берлин, а
през 1928 г. водещ тенор
на групата става Аспарух
Лешников, известен в Гер-
мания като Ари Лешников.
Гастролите на тази забеле-
жителна група от талантли-
ви млади хора с ярко
присъствие предизвикват
фурор по сцените на
Германия, Англия, Фран-
ция, Холандия, Америка.
Над 280-те им песни са
издадени в стотици хиля-
ден тираж, а сред почита-
телите на “Комидиън
Хармонистс” са американ-
ският президент Франклин
Рузвелт и норвежкият крал
Олаф V. След идването на
власт на Хитлер през 1935
г. секстетът е принуден да
прекрати дейността си, а
Лешников се връща в
България.
Темата на тазгодишния
бал е “Карнавалът във
Венеция” и тя трябва да
бъде отразена в украсата
на тортите, които участват
в конкурса за най-добър
сладкар. Всички торти ще
бъдат изложени в залите,
а жури ще обяви имената
на победителите. Всяка
година виенските сладка-
ри приготвят 3000 торти за
“най-сладкото” парти,
които  се разиграват на
томбола по време на бала.

Íèêîëàé Ïåòåâ
îáðà îâàöèèòå
Премиера на най-новата книга на известния писател
и председател на СБП „17 есета против този свят” в зала 7 на НДК

Николай Петев по време на
своята премиера в НДК

лагодаря ви, че сте тук и че
сме заедно! Благодаря ви, че
ви има! Благодаря ви за чест-
ното приятелство! Благодаря
ви, че ми спасихте живота! - с

Снимка Мариета ТОМОВА

изповед, заредена с въпроси - с отговор
и без отговор - за бъдещето на Бълга-
рия... Съдбовна, българска и неизтощима
е вярата на Николай Петев, неговата тра-
гична истина за продадена, страдаща и
оцеляваща България!” - подчерта извест-
ната поетеса. За сборника “17 есета про-
тив този свят” говори и писателят Веселин
Стоянов. “Тази книга е въпрос за всичко.
Тези въпроси на Николай са послания към
живота и звездите. Ние разбираме, че в
живота има врата, но тази врата невинаги
е с изход” - заключи философски талант-
ливият публицист, есеист и автор на ДУМА.
Емоционално и затрогващо за драматич-
ната съдба на писателя, сполетян от зло-
вещата болест, говори поетесата Елка Ня-
голова, която рецитира посветено на него
свое стихотворение.

Янаки Стоилов приветства писателя за
новата му книга и прочете поздравителен
адрес от лидера на БСП и президент на
ПЕС - Сергей Станишев.

По време на вечерта Николай Петев
прочете есетата “Първият трамвай”, “Защо
да се срамуваме всички?”, “Двата тротоа-
ра на България” и “Пътят” от новата си
книга, за които бе аплодиран от залата, а
певецът Ники Атанасов изпълни песен на
Владимир Висоцки като поздрав към пи-
сателя и публиката.

 За новата книга на писателя говори
поетесата Лиляна Стефанова, която я
определи като “тревожна изповед и мета-
фора. Лична, честна, открита, безстрашна

Б
тези вълнуващи думи Николай Петев се
обърна към дошлите за премиерата на най-
новата му книга “17 есета против този свят”
в зала 7 на НДК, която бе препълнена до
краен предел от писатели и поети, почи-
татели на словото и негови приятели.

Защо съм против света? - обърна се
Петев риторично към присъстващите на
вечерта. - Защото  не ми харесва; защото
не обича човека; защото българинът е
унизен; защото не раждаме деца; защото
подменяме духовните ценности с матери-
ални; защото ни кара да обичаме Русия
нелегално; защото брои само богатите за
хора, а бедните за население; защото под-
меня приятелствата с предателства; за-
щото се опитва да вкара в душите ни
цинични лозунги; защото сблъсква рели-
гиите; защото ни залива с нищета; защото
иска да убие надеждата ни - изрече пи-
сателят едва ли не на един дъх мотивите
за написването на новата си книга, след
което се обърна към дошлите на неговата
премиера с думите: “Този свят трябва да
се промени!”, с което обра овациите на
публиката.

АСПАРУХ
ЛЕШНИКОВ
ЗВУЧИ
ВЪВ ВИЕНА

„ДНЕВНИКЪТ НА ДРАКУЛА”
през фотообектива
на Костадин Чернев

алет “Арабеск” кани всички свои
почитатели и приятели на танцовото
изкуство на спектакъла “Дневникът
на Дракула”, който ще се играе
днес в Музикалния театър. Новатор-
ска продукция и зрелищен спек-
такъл - това създаде екипът начело
с хореографката Мила Искренова,
научи ДУМА от Мая Михайлова.
Спектакъл за секса, властта и
страха от смъртта със специалното
участие на актьорите Деян Донков и
Биляна Петринска.
Текст Милена Фучеджиева, сцено-
графия - Нина Пашова, музика -
Емилиян Гацов-Елби, използвани са
и произведения на барокови компо-
зитори, мултимедия Никола Налбан-
тов. “Дневникът на Дракула” смесва
текст, символи (един от тях - ключът
като атрибут на тайната, тайнството
и затвореното пространство) и танц.
Затова освен танцьори, които гово-
рят, има и актьори, които танцуват.
Освен танцова издръжливост и
синхрон, Деян Донков демонстрира
и учудващо умели партньорства в
дует. Биляна Петринска също добре
се вписва в екипа на “Арабеск”,
отбелязват от трупата.
Ето как фотографът Костадин
Чернев видя спектакълa “Дневникът
на Дракула” през своя обектив.

Б
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Образец на обява за откриване на процедура
за определяне на изпълнител

По т.I (5) от Заповед № Р - 79/30.03.2011 г.

О Б Я В А
за

ОТКРИВАНЕ НА ПРОЦЕДУРА
ЗА ОПРЕДЕЛЯНЕ НА ИЗПЪЛНИТЕЛ

На основание чл.14, ал. 2 във връзка с чл.7, т.1 от Постановление
№55 на МС от 2007 г. за условията и реда за определяне на
изпълнител от страна на бенефициенти на договорена безвъзмездна
финансова помощ от Структурните фондове и Кохезионния фонд на
Европейския съюз, Съвместната оперативна програма за трансгранич-
но сътрудничество “Черно море 2007 - 2013 г.” и от Финансовия
механизъм на Европейското икономическо пространство,

“ЛАКИ 131” ООД
със седалище в гр. Пловдив и адрес на управление: ул. Димитър
Талев №21, район Южен, адрес за кореспонденция: гр. Пловдив,
ул. Асеновградско шосе №1, Южна промишлена зона, тел.: 032/
68 83 83, факс: 032/685 197, интернет адрес: www.laki131.com,
лице за контакт: Богдана Живкова Рускова, на длъжност: упра-
вител, тел.: 032/68 83 83, в качеството си на бенефициент по
Договор за безвъзмездна финансова помощ №BG161PO003-2.1.13-
0354-C0001 обявява процедура за определяне на изпълнител -
открит избор с обект: “Доставка, монтаж и въвеждане в експло-
атация на оборудване”, както следва:

 Обособена позиция 1 - Машина за леене на алуминиеви
отливки със студена камера - 1 брой;

 Обособена позиция 2 - Робот за наливане на студения
метал /автоматичен черпак/ - 1 брой;

 Обособена позиция 3 - Робот за пръскане на водоразтво-
рима леарска обмазка - 1 брой;

 Обособена позиция 4 - Робот - ръка за отнемане на отлетия
детайл -1 брой;

 Обособена позиция 5 - Апарат за спектрален анализ - 1 брой.
Пояснителният документ и документацията за провежданата

процедура могат да се получат на адрес: гр. Пловдив, ул. Асенов-
градско шосе №1, Южна промишлена зона, всеки работен ден от
10,00 ч. до 15,00 ч.

Пояснителният документ е публикуван и на следните интернет
адреси:

 http://www.opcompetitiveness.bg, http://www.sme.government.bg/
 http://www.eufunds.bg
 www.laki131.com.

Оферти се подават на адрес: гр. Пловдив, ул. Асеновградско
шосе №1, Южна промишлена зона, до 15:00 ч. на 04.02.2013 г.

Този документ е създаден по проект №BG161PO003-2.1.13-0354-C0001-
„Модернизация на малка гъвкава леярна за производство на

висококачествени детайли от цветни метали”.
Бенефициент: „Лаки 131” ООД. Операция 2.1.1: „Технологично

обновление в предприятията”.
Документът е създаден с финансовата подкрепа на Оператив-

на програма „Развитие на конкурентоспособността на
българската икономика” 2007-2013, съфинансирана от
Европейския съюз чрез Европейския фонд за регионално развитие.

Цялата отговорност за съдържанието на документа се носи от „Лаки 131”
ООД и при никакви обстоятелства

не може да се приема, че този документ отразява официалното становище
на Европейския съюз и Договарящия орган.

ЕВРОПЕЙСКИ
СЪЮЗ
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е за първи път
пиша за поетични
книги на акад. арх.
Богоя Сапунджи-

“Прах във вятъра” е шестата
художествена книга на Златимир
Коларов. Тя е издание на “Сие-
ла” и ще бъде представена
премиерно на 31 януари от 18.30
ч. в Софийската градска художе-
ствена галерия, ул. “Гурко” 1.
Книгата съдържа 15 истории за
стаеното в душите, което предо-
пределя живота ни до края, за
изживяното, но неосъзнато, за

Предания и съвременност
Боян АНГЕЛОВ

Да откриеш поет
в прозаичната сивота
„Насрещен вятър” - нова стихосбирка от Цветан Начев

краткия си, но много съдържа-
телен предговор към книгата
на Цветан Начев “Насрещен
вятър”  поетът Иля Велчев
пише: “Да откриеш Поет сред

Матей ШОПКИН Има нещо мило и прекрасно в
това - въпреки че някъде някои “из-
гарят Храма”, въпреки че “Гола или в
дрипа,/душата се надипля”, въпреки
болки и съмнения да извикаш в сти-
хотворението “Душа под душа:
“Душа, умри под душа!... / Или... не
изтрезнявай. Или в безсънна полу-
нощ да прошепнеш: “Нуждая се от
някаква победа... “Или тих и нежен
да отрониш върху белия лист:

Обичам те! Без видима причина.
И може да изглежда даже смешно...
Обичам те... защото теб те има.
И сигурно защото Бог ни срещна.
Дай Боже всекиму такава среща...

Като човек, който не е равноду-
шен към съдбата на Родината, в тези
трудни и бездуховни времена, с осо-
бен трепет приветствам Цветан На-
чев за трите му стихотворения - “Три-
цвет”, “Родина - 1999” и “Вместо кам-
бана”, в което има такава строфа:

Сънувам как бездарните дула
прицелват се в стиха и на Вапцаров.
Сън - дупка от куршум върху чела,
спасили те от смърт, Българийо.

Без да изпадам в излишен екс-
таз, искам да кажа, че това са едни
от най-силните и най-трогателни сти-
хотворения на родолюбива темати-
ка, които съм чел през последните
години. Всъщност през последните
години рядко съм чел и такава вели-
колепна книга като “Насрещен
вятър”...

И накрая - благодарение на изда-
телство “Захарий Стоянов”, на Иван
Гранитски и на Иля Велчев, аз открих
нов и талантлив Поет с главна буква,
наречен Цветан Начев. Нека го поз-
дравим!

И нека му пожелаем “На добър
час” към нови творчески победи, през
нови земни и небесни и... попътни ве-
трове!

Цветан
Начев

не е изтъкан от паяжина-
та на сантименталните
спомени, а е жив и пре-
нася читателя във виде-
нията на творец, чиято
дарба с лекота премина-
ва от образа в словото и
от словото - в графичния
детайл. Полученото три-
единство на форма, сло-
во и образ разгръща
творческото вдъхновение
на автора, който използ-
ва родовете изкуство за
обогатяване на съвре-
менната национална кул-
тура.

Всеки, който познава
отблизо Богоя Сапунджи-
ев, би потвърдил, че бе-
седите с него са празник
за духа. Те разширяват
кръгозора ни и доказват,
че животът не е само
забързан ритъм и борба
с противодействията.
Преди всичко животът ни
е вяра в приятелството и
човечността. В редица от
стиховете си Б. Сапунд-
жиев утвърждава увере-

ността, че младостта
дава надежда на ста-
ростта, която намира уте-
ха в постигнатите дела.
“Ореолът на Панагюри-
ще” е книга и за болката

от прощаването с най-
обичани и близки хора.
Смъртта на баща и май-
ка, гибелта на брата-ге-
рой Ралчо Сапунджиев,
смъртта на другия брат -
Георги, и на съпругата
Стоименка са непреодо-
лими загуби, способни да
изпепелят всяко човешко
сърце. Ала творецът се
отличава от обикновения
човек със способността
си да създава от мъката
прекрасно творчество.

Сред запомнящите се
образи в книгата е и ве-
личието на средногор-
ския връх Бунай, който
има особено място в па-
нагюрския ландшафт - не
само с висотата си, но и
с преданията, които се
спускат към човешките
души като пролетна река.
Всичко това превръща
“Ореолът на Панагюри-
ще” в искрено и честно
преклонение пред сред-
ногорския край, пред ис-
торията и жителите му.

ЗЛАТИМИР КОЛАРОВ
ИЗДАДЕ ШЕСТАТА СИ
ХУДОЖЕСТВЕНА КНИГА

В
прозата в метафоричния й смисъл е като
да откриеш звездица в нощното небе.
Непозната и вълнуваща. И да я срещ-
неш със звездицата в сърцето си. Да
срещнеш душа с душа. Да намериш при-
ятел, посока и нещо от себе си. Такава
е и поезията на Цветан Начев. Който не
познава досегашните му стихове, ще из-
пита радостта на откриването...”

Аз съм от тези, които не познават
досегашните стихове на Цветан Начев.
Но с душа, положена на длан, искам да
кажа, че срещата ми с поетичната му
книга пробуди у мен и дълбока радост,
и творческа гордост, и съкровена убеде-
ност, че както е раждала през вековете,
така и днес България продължава да
ражда талантливи и достойни чеда. Сред
са и поетите на България - истинските,
талантливите и всеотдайните радетели
на българското поетическо слово.

В случая Цветан Начев е такъв: ка-
тегоричен в живота, категоричен в по-
езията си, сътворена в изящен класи-
чески стих. И верен на високите повели
на душата си:

Злобна прокоба и светла повеля -
обич, която предимно боли.
Винаги нещичко с теб ни разделя,
никога нищо не ни раздели...

Имам чувството, че тази обич, към
която се обръща поетът, е свята и необ-
ходима обич към човека, към живота,
към поезията, към правдата и красота-
та. Разбира се - и към любимата жена,
пред която прави поетичен “Поклон”:

на внуците ни приказки реди,
а аз ще те обичам, мила Жени,
защото със ЛЮБОВ ме победи.

пропуснатото и пропиляното, за
радостта от загубата и болката от
радостта, за изначалните въпроси
“Какво?”, “Защо?” и “Как?”,
чиито отговори тъкат съдбите ни,
но трудно ги намираме, за хар-
монията на видимия и невидимия
свят, за силата, която ни вее из
Вселената като прах във вятъра...
Автор на предговора е писателят
Деян Енев.

Н
ев, но сега пред мен е
том с негови избрани
творби, онасловен “Оре-
олът на Панагюрище”
(изд. “Богианна”). Мога
категорично да заявя, че
книгата основателно за-
щитава своето заглавие,
защото дори стиховете,
които нямат за конкретен
адресат средногорския
град и жителите му, са
свързани неотменимо с
нейната вътрешна логи-
ка. Поетът Богоя Сапунд-
жиев е озарил своя ду-
шевен взор със светлина-
та на времето, в което жи-
веят и живите, и вече оти-
шлите си от света. Лирич-
ният свят на поета е
изпълнен с природни
прелести и исторически
победи, с революции и
съкровени вълнения. Той



28 о четете скоро

Жив     т
В РИТЪМА НА
ЗАБАВЛЕНИЕТО
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Възрастна жена, опитвайки
се да яде в суши бар с клечки,
оплете три пуловера...

АНДРЕЙ АНДРЕЕВ,
поет, преводач
ЙОРДАНКА ИВАНОВА,
учредителка на клуба
“Приятели на ДУМА”
в София, БСП Надежда
КАМЕН МИХОВ, юрист,
председател на УС на Асоциацията
на прокурорите в България
Проф. д-р МИРА КОЖУХАРОВА,
национален консултант
по епидемиология
РАДКА ПЕТРОВА, началник
“Връзки с обществеността
и медийна политика”
на Министерство на културата
ЦВЕТКО ЦВЕТКОВ,
политик от БСП
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Св. преподобни Анто-

ний Велики († 356) (Антоновден)

Св. Антоний Велики бил дете на за-
можни и благочестиви родители, които
починали, когато той бил на 20 години.
Преподобният Антоний раздал своето иму-
щество. С остатъка от наследството пове-
рил сестра си на девически дом и започ-
нал подвижнически живот. Заселил се в
изсечена в скалите египетска гробница,
където го посетили първите изкушения:
съжалението за света, за оставеното бо-
гатство, за любимата сестра. След това
дошло жилото на плътта - най-силното
оръжие на дявола против юношите. Но
мисълта за Христа и за вечните мъки
подкрепяли Антоний и Господ му помагал
да побеждава врага на човешкото спасе-
ние. Юношата засилил да крайност суро-
востта на своето въздържание. Антоний
минал от другата страна на реката Нил и
живял 20 години на планината при пълно
усамотение и мълчание в изоставена по-
стройка, като зазидал входа за влизане и
излизане. След 12-годишен подвиг препо-
добният постигнал душевен мир. Като
побеждавал природата си и почти свърхчо-
вешко подвижничество, св. Антоний бил
удостоен с дара на чудотворство и на
прозорливост. Но като лекувал болни и
прогонвал бесове, той винаги внушавал
на излекуваните да въздават благодар-
ност не на Антоний, а само на Бога. Нему
била открита във видение следсмъртната
борба на душата с демоните, които пре-
пречвали пътя на душата към небето.
Своите умножени дарове св. Антоний
щедро отдавал на Църквата. Преподобни
Антоний Велики преживял до 105-годишна
възраст, като запазил телесното си здра-
ве и сила. Почувствал близостта на своя
край, той завещал да го погребат тайно,
за да не узнаят людете за неговия гроб.
Небесна радост озарила лицето му, когато
дал последно благословение на двамата
ученици, останали докрай при него.
Св. Антоний починал на 17 януари 356 г.
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Учени от Луганския национа-

лен университет “Тарас Шевчен-
ко” разработиха шоколадови бон-
бони - мечта. Консумацията им не
само не води до увеличаване на
теглото, но с тяхна помощ се из-
гарят мазнините. Освен че имат
положителен ефект върху кило-
грамите, според разработчиците
бонбоните повишават умствената
и физическата работоспособност,
ефективността и издръжливостта,
помагат да се увеличи емоционал-
ната стабилност, а също и да се
подобри общият тонус.

За направата на бонбоните се
използват шоколад, ядки, сушени
кайсии, стафиди и “специален
функционален състав”. Именно в
него е ключът към успеха на про-
дукта, но той естествено се пази в
тайна.

Привилегията и удоволствието
първи да изпробват бонбоните

Необичаен подарък - руло
тоалетна хартия, опаковано с
червена панделка, получи
представителят на България в
ООН Стефан Тафров. Това се
случи на филмова прожекция,
посветена на жертвите на
комунизма, в консулството на
страната ни в Ню Йорк.

Особеният дар на г-н Таф-
ров бе тържествено поднесен
в знак на “благодарност” от
Йона Тукусер - млада худож-
ничка с български произход,
родена в бесарабските земи.
Поводът за проявата бе от-
казът на представителя ни в
престижната международна
организация да подкрепи
проекта “Светлина-Клетка”,
представен от Фондация за
изобразителен синтез, в кой-
то участва Йона Тукусер. Про-
ектът е свързан с българското

$50 млн. за портрет
на музата на Пикасо
$50 млн. за портрет
на музата на Пикасо
$50 млн. за портрет
на музата на Пикасо
$50 млн. за портрет
на музата на Пикасо
$50 млн. за портрет
на музата на Пикасо

×óæäè ãîñòè èäâàò çà
äðúì åíä áåéñ ïàðòè
Синонимът за басс музика у нас H.M.S.U. празнува 14-ия
си рожден ден на 19 януари в зала 7 на НДК

ачалото на годи-
ната по традиция
започва с голямо
парти по случай
рождения ден на

Силвия ШОПОВА зирани събития надхвърля
300, а у нас са поканили по-
вече от 200 артисти от све-
товния и балкански музика-
лен елит.

Сред международните
гости в тазгодишното издание
са избраният за “Най-добро
МС на 2012” - МС DRS, и един
от феномените на сцената
SpectraSoul. Феновете ще се
насладят на дългоочаквания
реванш от Audio. Компания на
тримата британци ще прави

холандецът Limewax. Той ще
прекара цяла седмица в
страната ни, за да подготви
съвместния си албум с българ-
ската басс машина Cooh. Фе-
новете на H.M.S.U. първи ще
чуят колаборацията, дни пре-
ди родният талант да замине
за австралийско турне. Очак-
ва се Targy, acidtrip, Ogonek,
Mocks и Konspirator да под-
греят подобаващо, както ви-
наги, обстановката с празнич-
на селекция.

Любопитна е локацията
на партито - зала 7 на НДК,
която ще бъде преобразена
с качествен звук, осветле-
ние, LED екрани, достъпни
барове и много други екстри.
Главният вход ще отвори вра-
ти в 22 ч.

Билети могат да бъдат за-
купени в мрежата на
eventim.bg на цена от 20 лв. и
за 25 лв. в деня на събитието
и на място. Повече информа-
ция има на www.hmsu.org.

Пееща четка за зъби
“Сай”, вдъхновена от

южнокорейския
изпълнител на
мегахита
“Гангнам

стайл”, се предлага от амери-
канската компания “Brush
Buddies”. Артикулът е най-
новият продукт от серията,

включваща разработки, които
окуражават децата и тий-
нейджърите да поддържат на
по-високо ниво устната си
хигиена под звуците на
хитове на Лейди Гага и
Джъстин Бийбър.

От компанията твърдят, че такива четки
стимулират подрастващите да почистват
зъбите си 76% по-дълго от обичайното, въпре-
ки че в някои случаи това се равнява на две
секунди повече. Цената от 14,99 долара е
оправдана за продукт, който не само прави
поддържането на добра устна хигиена забав-
но, но и спестява средства на родителите за
скъпи стоматологични услуги.

С търсачка, позволяваща да
се намира по-ефективно съ-
държание в социалната мрежа,
ще се сдобие фейсбук, съобщи
нейният ръководител Марк
Зукърбърг. За разлика от тради-
ционните търсачки като Гугъл,
представената от фейсбук функ-
ция, наречена Граф сърч, няма
да позволява търсенето на ин-
формация в цялата мрежа, посо-
чи Зукърбърг. Той заяви, че но-
вата функция ще бъде “съобра-

лтън Джон и Дейвид
Фърниш съобщиха, че
новороденото им дете
се казва Илайджа Джо-
узеф Даниел Фърниш-

Виден американски дерматолог уверява, че ботоксът може
да избави жените не само от бръчките им, но и от проблемите
в личните отношения и брака, съобщи The Times of India. Тай-
ната е в това, че заедно с несъвършенствата на възрастта
токсинът премахва и проявите на гняв и намалява симптомите
на депресия.

Лекарят бил осенен от идеята, след като негова пациентка
първоначално дошла при него с цел да се раздели с бръчките.
Резултатът от терапията обаче имал и друг неочакван ефект:
съпругът й престанал да разбира кога тя е сърдита. По думите
на пациентката това значително подобрило отношенията им.

Работата е там, че ос-
вен за прикриването на
бръчките ботоксът спомага
и за визуалното намалява-
не на проявата на отрица-
телните емоции, както и ос-
тротата на преживяванията.
Според специалиста емоци-
оналното състояние е пря-
ко свързано с изражението
на лицето. От тъжните мис-
ли човек се мръщи повече,
а ботоксът парализира до
някаква степен лицевите
мускули. И така: ако човек
не може да се мръщи, то
той не може и да се сърди!

„ГАНГНАМ СТАЙЛ”
ВЕЧЕ ЗВУЧИ И ОТ
ЧЕТКИТЕ ЗА ЗЪБИ

Бонбони за отслабване
създадоха в Украйна

имаха спортистите. Това е изклю-
чително важно за разработчици-
те и затова те са направили три
модификации - “Импулс”, “Енергия
за спорт” и “Драйв”, всяка от кои-
то е предназначена за конкретен
спорт. Бонбоните вече са тества-
ни от университетския отбор по
хандбал и от олимпийците на Ук-
райна. Резултатите показват по-
добрение на общото състояние,
на реакциите при стрес и на
спортните постижения.

Научната общност все още не
се е произнесла по повод ефекта
на бонбоните. Но диетолози
твърдят, че ако шоколадовото ла-
комство наистина допринася за
отслабването, то създателите му
без съмнение ще получат Нобе-
лова награда. Най-хубавото е, че
бонбоните вече са на пазара и
могат да се купят за около 10 до-
лара кутията.

РУЛО ТОАЛЕТНА ХАРТИЯ
ВРЪЧИХА НА ПРЕДСТАВИТЕЛЯ
НА БЪЛГАРИЯ В ООН

Альона НЕЙКОВА

изобретение на доц. д-р Ана
Арнаудова с патент от 1987 г.
- терапевтичен метод за ле-
чение с меки лазери на деца,
страдащи от церебрална па-
рализа. Художественият за-
мисъл има за цел да го попу-
ляризира чрез организиране
на артистични прояви на твор-
ци, които подкрепят хуманна-
та кауза.

Ботоксът спасява брака

Фейсбук пусна нова търсачка
зена с критериите за конфиден-
циалност” на публикуваните дан-
ни. Зукърбърг обаче призна за
съществуването на голяма труд-
ност - потребителят, който търси
информацията, ще получи само
това съдържание, което авторът
му е приел да сподели с него.
Така ползвателите на фейсбук
ще могат да търсят например ин-
формация за музиката или фил-
мите, които обичат приятелите
им, разказа Зукърбърг.

Елтън Джон кръсти втория си син Илайджа
семейството.

“И двамата мечтаехме да
имаме деца, но действител-
ността е, че сега имаме двама
сина, които са невероятни”,
споделиха певецът и съпругът
му пред списание “Хелоу”.
“Раждането на втория ни син
завършва семейството ни по
най-прекрасния и идеален
начин. Трудно е да изразим
напълно как се чувстваме в
този момент. Просто сме из-

ключително щастливи и
развълнувани”, допълни Джон.

Бебето се родило в петък
и тежало 3,7 кг. Живот на
момчето е дала същата су-
рогатна майка от Калифор-
ния, която роди и Закари на
Коледа през 2010 г. Елтън и
Дейвид споделиха миналия
ноември, че очакват второ
дете, но решиха да не раз-
криват  самоличността  на
жената.

Е
Джон. Двойката, която вече
има двегодишен син Закари,
потвърди, че раждането на
второто им дете е станало в
Лос Анджелис в петък,
11 януари. Щастливите роди-
тели са на седмото небе за-
ради появата на нов член на

Н
H.M.S.U., за което са покане-
ни 4 чуждестранни гости. Ор-
ганизацията, превърнала се
в синоним за дръм енд бейс
музика в България, празнува
своя 14-и рожден ден на
19 януари. Списъкът с реали-
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Депардийо
хвали Каспаров

Новопридобилият руски пас-
порт френски актьор Жерар Де-
пардийо показа, че вече е вещ в
проблемите на руската полити-
ческа действителност. В интер-
вю за програмата “Вести недели”,
той заяви, че “руската опозиция
няма програма, няма нищо, има
само умни хора като Каспаров, но
това е хубаво за шахмата и за
всичко”, обобщи дълбокомислено
артистът. В тази връзка руските
медии припомнят, че през минала-
та година ръководителят на пре-
дизборния щаб на Владимир Пу-
тин - Станислав Говорухин, на-
прави само едно положително из-
казване за член на опозицията, и
то касаеше именно бившия све-
товен шампион по шахмат. При
един от многото сблъсъци между
опозиция и управляващи Говору-
хин заяви: “Единственият човек, с
когото би могло да се говори
сериозно, е Каспаров. Той е лич-
ност, световен шампион по шах-
мат... Вероятно никой от нас няма
да остане в историята, а той ще
остане”.

          

Широв най-добър
в Талин

Алексей Широв стана победи-
тел в традиционния турнир в
памет на известния естонски
гросмайстор Паул Керес, който се
проведе в Талин. В надпреварата
по ускорен шах участваха десет
гросмайстори, които се състеза-
ваха по кръговата система. По-
ставеният под щ1 Широв спечели
първото място с 6,5 т. от 9 пар-
тии, а на половин точка след него
изостанаха естонецът с амери-
кански паспорт Ян Елевст, Алек-
сандър Володин (Естония) и Дани-
ел Фридман (Германия).

Трима гросмайстори са
начело с по 3 точки след 4-
ия кръг на супертурнира във
Вайк ан Зее. И тримата -
Ананд, Карлсен и Карякин -
вече са печелили поне по
веднъж състезанието, така
че интригата е в разгара си.
Двама от участниците в нея
- световният шампион
Ананд и №1 в ранглистата
Карлсен днес сядат един
срещу друг в дербито на
петия кръг. На въпроса не
се ли страхува, че индийски-
ят топшахматист отново е в
много силна форма, Карлсен
с присъщата си лаконичност
отвърна кратко: “Не”.

Карякин пристигна във
Вайк ан Зее в навечерието
на 23-ия си рожден ден, а
на самия си празник игра
първата си партия от турни-
ра срещу Хоу Ифан. Руският
гросмайстор, който вече
има една победа в супер-
надпреварата - през 2009 г.,
успя да си направи подарък,
побеждавайки китайката за
49 хода.

В четвъртия кръг Вишва-
натан Ананд изигра вероят-
но най-добрата си партия за
последните няколко години,
която му донесе точка сре-
щу Аронян. Арменският №1
влезе в теоретичен спор със
световния шампион в Ме-
рански вариант на Славян-
ска защита.

резидентът на ФИДЕ Кирсан Илюм-
жинов направи пореден метан на
своя заместник - турчина Али
Нихат Язъчи, като включи женския
отбор на страната му в световното
отборно първенство за жени, без
той да покрива изискванията за
участие. Състезанието е насрочено
за периода 2-13 март, а за място
на провеждане е обявена столица-
та на Казахстан - Астана. Инфор-
мацията за турнира засега е много
оскъдна, липсва и официален сайт.
Според предварителните сведения
в първенството трябва да участват:
действащият световен шампион;
трите най-челно класирани страни
от последната олимпиада; четирите
континентални шампиона; предста-
вител на страната домакин; страна,
номинирана от президента на
ФИДЕ, която влиза в топ 16 в
класацията по рейтинг в шестме-
сечния период преди началото на
турнира. Ако някой от отборите се
е класирал за шампионата по един
от критериите, то право на участие
получава следващата в списъка
страна, като при това резултатите
от олимпиадата са приоритетни
пред тези от световното отборно
първенство, гласи регламентът. И
именно тук е отклонението на
Илюмжинов, който включи Турция,
при положение че страната бе на
45-о място по рейтинг в стартовия
списък на последната олимпиада.
Така извън престижната надпрева-
ра остана един от най-силните
отбори в света - този на Грузия,
тъй като грузинките останаха 8-ми
на същата олимпиада.
Така за световната отборна титла
при жените ще се борят съставите
на Русия, Китай, Украйна, Индия,
Румъния, Армения, САЩ, Южна
Африка, Казахстан и Турция.

ШИРОВ - Н. МАЙОРОВ
21.Оc4 ed4 22.Оf7 Тf7 23.cd4 Дf4

24.Тc1 Кd8 25.h5 Оh7 26.d5 Дg4
27.Кd4 Дg5 28.b4 Тa8 29.Кb5 Дf6
30.Дd2 Тa4 31.Тf1 c6 32.dc6 Кc6
33.Кd6 Тd7 34.Дd5 Цh8 35.Дc6 Тaa7
36.e5

          

Турция няма
да съди ЕШС

Турската шахматна федера-
ция (ТШФ) оттегли иска си срещу
Европейския шахматен съюз
(ЕШС), който бе подала в Спорт-
ния арбитражен съд. В молбата си
съседската федерация бе изрази-
ла несъгласието си с разпределе-
нието на местата за провеждане
на някои европейски първенства
през 2014/15 години. След оттег-
лянето на иска обаче, претенци-
ите на ТШФ не влязоха в съдеб-
ната зала. Така решенията на
ръководството на ЕШС са
потвърдени като легитимни. Спо-
ред тези решения европейското
клубно първенство през 2014 г.
ще се състои в Билбао или в
Пловдив, а отборният шампионат
на Стария континент през 2015
г. - в Рейкявик.

В една шахматна партия се стигнало до следната позиция

Триумвират начело
във Вайк ан Зее
Световният шампион напомня за славните си времена

АРОНЯН - АНАНД
1.d4 d5 2.c4 c6 3.Кf3 Кf6

4.Кc3 e6 5.e3 Кbd7 6.Оd3
dc4 7.Оc4 b5 8.Оd3 Оd6 9.0-
0 0-0 10.Дc2 Оb7 11.a3 Тc8
12.Кg5. Тук арменският гро-
смайстор заложи на хода,
който се срещна в първата
партия от тай-брека на
мача за световната титла
между Антоанета Стефано-
ва и Анна Ушенина. Тогава
украинката отговори с
12Еh6, но Ананд, поставящ
под съмнение целия вари-
ант за белите.

 12Еc5 13.Кh7 Кg4 14.f4
cd4 15.ed4. Сега Ананд пра-
ви два хода, които решават
изхода на партията

16ЕКde5!! 17.Оg4 Оd4
18.Цh1 Кg4 19.Кf8 f5! 20.Кg6
Дf6 21.h3 Дg6 22.Дe2 Дh5
23.Дd3 Оe3 0:1.

“Да спечеля тази партия
за мен беше двойно по-при-
ятно, тъй като за мен Аро-
нян е много неудобен съпер-
ник.  Срещу него имам най-
слаб резултат”, коментира
със задоволство световният
шампион след кръга. Той
добави още, че всичко, слу-
чило се на дъската, е било
домашна заготовка. Инди-
ецът, който за последните
две десетилетия пет пъти е
печелил турнира във Вайк

Както винаги Карлсен се радва на небивал
интерес от страна на журналистите

ан Зее. “Ако успея да взема
шеста титла, ще бъде фан-
тастично”, не крие надежди-
те си индиецът.

Класиране след 4 кръг:
Ананд, Карлсен, Карякин -
по 3, ван Вели, Ван Хао,
Каруана, Леко, Харикриш-
на - по 2, Аронян, Гири,
Л‘Ами, Соколов - по 1,5, Хоу
Ифан 1.

След вчерашния почи-
вен ден днес се срещат: Ха-
рикришна - Ван Вели, Ананд
- Карлсен, Соколов - Аро-
нян, Леко - Каруана, Каря-
кин - Гири, Ифан - Накаму-
ра, Л’Ами - Ван Хао.

15ЕОc5!! 16.Оe2. Вероят-
но по-малкото зло беше все
пак да се вземе офицерът. В
най-скоро време компютри-
те ще дадат точен отговор.

Илюмжинов
толерира Турция
за сметка на Грузия

П

Задача

Шахматна приказка загадка

И тук белите фигури започнали да спорят помежду си коя от тях
да даде мат на черния цар. Дамата казала, че може да обяви
мат по пет различни начина, но не знае кой от тях е по-добър.
-На мен пък не ми се налага да избирам, - казал топът. - Един
ход и - мат.
-Аз също мога да дам мат - скромно се обадила пешката от b5.
-Ти ли?! - удивил се белият цар - та черната пешка ще те изяде
на първия ход.
-Не, няма - казала пешката. - Ако белите фигури правят всичко,
каквото им кажа, ще дам мат на десетия ход. И даже черната
пешка ще остане цяла и невредима.
Точно така се случило. Можете ли да разгадаете загадката?!

Отговор:

Получавайки исканата власт, бялата пешка не пожалила нито
дамата, нито топа от своята армия. Първо топът отива на а5: 1.Те4
Цb8 2.Та4 Ца8 3.Та5 Цb8

Сега всичко е готово за големите жертвоприношения: 4.Дс7+ Ца8
5.Дb6 ab6 6.a7! ba6 7.Цb6 a4 8.Ца6 a3 9.b6 a2 10.b7 мат.
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ПО ЕВРОСПОРТ
ТЕНИС

„Аустрелиън оупън”
18.00, 0.30, 2.00, 4.00

ПО ЕВРОСПОРТ 2
БИАТЛОН

19.45 СК в Антхолц:
              7.5 км (жени)

ФРИЙСТАЙЛ СКИ
20.45 СК в Лейк Плесид

КАНАДСКА БОРБА
         21.45 Национална лига

ДЖАГИ
22.15 СК в Нант

Без играч от
Висшата лига
в идеалния тим
на Европа

Нито един играч от англий-
ската Висша лига не бе селекти-
ран в Отбора на годината на
Европа, определен след гласуване
на феновете на сайта на УЕФА.
Общо 5,3 млн. души са дали своя
вот в анкетата. В идеалните 11
на Европа за 2012 г. попаднаха
Икер Касияс, Серхио Рамос, Ме-
сут Йозил и Кристиано Роналдо
(Реал М), Лео Меси, Андрес Ини-
еста, Шави и Жерард Пике (Бар-
селона), Тиаго Силва (Милан и
ПСЖ), Филип Лам (Байерн М) и
Андреа Пирло (Ювентус).

Откриват зала
„Румен Пейчев” в
неделя с мач между
ветераните на
Левски и ЦСКА

Два конкурса - за стрелба от
далечно разстояние и за най-
точен изпълнител на наказател-
ни удари ще има по време на
баскетболния мач между ветера-
ните на ЦСКА и Левски. Той за-
почва в неделя в 17.00 ч в бас-
кетболната зала на стадион
“Българска армия”. В 16.00 ч. пък
е официалното откриване на
ремонтираното спортно съоръ-
жение, което ще носи името
“Румен Пейчев”. Водещ на мача,
който ще бъде повече шоу, от-
колкото състезание, ще е ак-
тьорът и заклет фен на ЦСКА
Тончо Токмакчиев. По препоръка
на МВР ще се влиза само с покани
или пропуски, общо 300. Остана-
лите места ще бъдат заети от
децата от школата на ЦСКА и
техните родители. В залата ще
тренира и ще играе лидерът в
Първа група Спартак Капитол.

Черен ден за
сумистите ни

Черен беше IV ден на супертур-
нира “Хацу башьо” в токийския
дворец “Кокугикан” за българските
сумисти. Първият европейски “од-
зеки” Калоян Махлянов-Котоошу
отстъпи за първи път в кариера-
та си пред японеца Мьогирю, кой-
то в III кръг сензационно надви и
Великия шампион Хакухо. Даниел
Иванов-Аоияма пък бе избутан от
дохиото от най-тежкия професи-
онален сумист - 212-килограмовия
грузински гигант Гагамару и до-
пусна първа загуба.

Бадминтонистките
губят в Малайзия

Загуби в I кръг допуснаха и
българките на турнира от Су-
персериите по бадминтон в Ку-
ала Лумпур, Малайзия, (награ-
ден фонд $400 000). Петя Не-
делчева отстъпи на Цзяюан Чън
(Сингапур) с  14:21, 19:21 за 33
минути. Линда Зечири допусна
обрат срещу Нозоми Окухара
(Яп) с 21:19,  9:21, 14:21 за 51
минути.

без Димитър Бербатов в
състава си Фулъм се
класира по много дра-
матичен начин за

Фулъм и без Бербатов се промъкна за купата
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Крис Беърд (в средата) избива топката пред вратата на Фулъм. Норвежкият му колега в
защитата Бреде Хангеланд (крайният вляво) пък донесе победата с 2:1 срещу Блекпул като

гост в преиграването от III кръг за Купата на Англия

Фулъм беше отписан от букмейкърите за гостуването на
Манчестър Сити. “Bet-at-home.com” даде коефициент 9,50
за успех на лондончани. Знак 1 е фиксиран на 1,25, докато
Х-ът е 5,60. “Bet-at-home.com” ще раздаде 10 ваучера по
100 лв. на своите играчи, ако  Бербатов вкара гол в мача.

четвъртия кръг на турнира за
Купата на Англия. Лондончани
се наложиха с 2:1 след
продължения при гостуването
на Блекпул при преиграването
между двата отбора на стади-
он “Блумфийлд Роуд”.

Мениджърът на Фулъм
Мартин Йол даде почивка на
голяма част от титулярите си
начело с Димитър Бербатов, за
да запази силите им и ги пред-
пази от контузии и картони за
гостуването на шампиона Ман-
честър Сити в събота. В 5-ата
мин. Том Инс имаше добра
възможност, но ударът му бе
блокиран от Филип Сендерос.
Вратарят на Фулъм Марк
Шварцър пък спаси шут на
Тейлър-Флетчър в 28-ата мин.
Блекпул откри чрез Делфуне-
со (80) с добавка след недоб-
ра намеса на Шварцър. Гости-
те изравниха в добавеното
време с гол на Киърън Ри-
чардсън (90+2). В края на
продълженията Деймиън Дъф
центрира от корнер в наказа-
телното поле на Блекпул и
норвежкият защитник Бреде

Хангеланд (116) с глава я пра-
ти във вратата на Гилкс. Така
Фулъм се класира за IV кръг,
където може да срещне Ман-
честър Юнайтед, който снощи
преигра срещу Уест Хем.

изнесменът Гриша Ганчев
може да стане партньор на
“Титан” като съсобственик
на ЦСКА. Това признаха ше-
фовете на 31-кратните шам-

„Титан” иска да
слее ЦСКА с Литекс
Б

„Червените” предлагат 50% от клуба на Гриша Ганчев

пиони на България Иво Иванов и Ди-
митър Борисов в интервю за бТВ.

Червените босове увещават почет-
ния президент на Литекс да закупи
половината от акциите на клуба и да
започне да помага с издръжката му.
Тези 50% обаче няма да се изразя-

ват в пряка финансова подкрепа,
а в прехвърляне на футболисти, ба-
зи и т.н.

Условието от страна на Ганчев оба-
че е да бъдат намалени задълженията
на армейците, които в момента са 6
милиона лева.

“С Гриша Ганчев преговорите
продължават и в момента. Не е толко-
ва лесно сливането на два клуба. Дали
ще се случи сега, дали лятото, не се
знае, но е възможно да се случи”, ко-

ментира Димитър Борисов.
Още през миналата година се заго-

вори, че Ганчев може да закупи поло-
вината от акциите на ЦСКА, а начело
на “армейците” ще застане Христо Сто-
ичков и в отбора ще бъдат привлечени
звездите на Литекс като Георги Мила-
нов. Тогава сделката обаче се провали
заради проблеми с бизнеса на Гриша
Ганчев и сина му.

Гриша Ганчев обаче не бе открит
да коментира информацията.

АРМСТРОНГ ПРЕДЛОЖИЛ $5 МЛН. НА ОБАМА
Бившият колоез-

дач Ланс Армстронг
предложи на прави-
телството на САЩ $5
млн. като компенса-
ция за щетите, нане-
сени от неговите дей-
ствия, довели до отне-
мането на 7-те му тит-
ли от “Тур дьо Франс”
заради употреба и
разпространение на
допинг. Скандалният
колоездач се опитва
да компенсира По-
щенската служба на
САЩ, спонсорираща
отбора US Postal, в
който се състезаваше
американецът. От
1999 г. до 2004 г. тя е
изплатила на тима
$30 млн. Освен ком-
пенсация Армстронг е
предложил на прави-

Стадионът “Лайвстронг Спортинг Парк” в Канзас, където играе
домакинските си мачове футболния Спортинг Канзас Сити и който носи

името на фондацията на Ланс Армстронг “Лайвстронг”, е на път да го
промени по нареждане на Мейджър Сокър Лийг на САЩ

Снимка АПтелството да стане
свидетел по делото,
което разследват фе-
дералните органи.
Според CBS News
кабинетът на Барак
Обама е отклонил и
двете предложения
на колоездача, които
са били определени
като “неадекватни”. В
края на 2012 г. Анти-
допинговата агенция
на САЩ представи
доклад, в който се
съдържат многоброй-
ни доказателства за
това, че Армстронг е
употребявал и раз-
пространявал забра-
нени вещества. В до-
клада се твърди, че
US Postal са разрабо-
тили “най-сложната,
професионална и ус-

пешна допингова про-
грама в историята на
спорта в САЩ”. След
публикацията Армс-
тронг бе лишен от
титлите си. Спор-

тистът напусна и ог-
лавяваната от него
фондация за борба с
рака и поднесе свои-
те извинения. Довече-
ра ще бъде излъчено

интервю на Армстронг
в шоуто на Опра Уин-
фри. В него той най-
сетне се признава за
виновен в употреба
на стимуланти.

По 10 и 15 лева ще струват билетите за бенефиса на най-
добрия български гимнастик в историята Йордан Йовчев. Те вече
се продават в мрежата на Eventim. Шоуто ще се проведе на 23
февруари в зала “Арена Армеец”. Йордан Йовчев е първият гим-
настик в историята, участвал в 6  олимпиади (от Барселона 1992
до Лондон 2012). Той е спечелил 4 олимпийски медала и 4
световни титли. Шоуто е с финансовата подкрепа на КТБ и Заст-
рахователно АД “Виктория”, а парите от продадените билети ще
отидат за развитието на българската гимнастика. В спектакълa
ще се включат 2-кратната олимпийска шампионка Сандра Исба-
ша (Рум), 8-кратният световен шампион Мариан Драгулеску (Рум)
и носителят на отличия от последните световни и европейски
първенства Александър Шатилов. Трупата на Нешка Робева и
възпитаничките на Ина Ананиева също ще украсят сцената.
Бенефисът ще се проведе един ден преди 40-годишния юбилей
на Йордан Йовчев, с който той ще отпразнува края на спортната
си кариера и ще направи последен поклон пред публиката.

БИЛЕТИ ПО 10 И 15 ЛВ.
ЗА БЕНЕФИСА НА ЙОВЧЕВ

Легендарният алпиец Алберто Томба лично ще води открит
урок по ски в Банско на Бъндеришка поляна в неделя, 20
януари - Международният ден на снега. В този ден лифт картата
за ползване на всички съоръжения за деца до 12-годишна
възраст в курорта ще бъде 1 лев, съобщи маркетинг-мениджърът
на ски зоната в пиринския курорт Иван Обрейков. Домакините
канят всички скиори по този повод да дойдат заедно с децата
си. “Ла Бомба” пристига у нас в събота като специален гост за
старта на инициативата “Научи се да караш ски”. Тогава той ще
даде началото на петото издание на проекта на Витоша. “На-
учи се да караш ски” е съвместна инициатива на Българска
федерация ски, Министерството на физическото възпитание и
спорта, Министерството на образованието, науката и младежта.
Тази година в проекта се включват курортите Витоша, Банско,
Боровец и Пампорово. Откритият урок за талантливите деца от
ски клубовете в Банско ще започне в 11 часа на Бъндеришка
поляна, край пистата, наречена на Алберто Томба.

ТОМБА ЩЕ УЧИ НАШЕНЦИ
НА ВИТОША И В ПИРИН
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Пуснаха билети
за бенефиса
на Йовчев

гледайте

РАЛИ „ДАКАР”
0.00 по БНТ 1

23.30
по БНТ 2

20.30, 0.00
ПО ЕВРО-

СПОРТ

Петър Ценков с навигатор Иван Маринов и автомо-
бил “Опел” се представи чудесно и в Х етап на рали
“Дакар”, като завърши 40-и в дългата 242 км отсечка от
Кордоба до Ла Риоха в предпоследния старт на тери-
торията на Аржентина. Дебютантът при автомобилисти-
те Ценков остана недоволен от 40-ото си място, защото
нелеп инцидент му попречил да регистрира и по-добро
класиране. Той финишира на 55:33 мин след победите-
ля - местния любимец Орландо Теранова с БМВ, който
пресече финиша с време 3:57.58 ч. Другият ни екипаж
Орлин Алексиев - Александър Стоянов с БМВ остана
52-ри - на 1:08:53. Нашенците обаче се придвижиха 67-
и в генералното подреждане - на 23:48:03 ч след лиде-
ра Стефан Петерханзел (Фр) с “Мини”, но водят с 15:12
мин пред сънародниците си.

 Втори в етапа завърши Нани Рома (Исп) също с
“Мини”, който изпревари втори ден миналогодишния
шампион и лидер Петерханзел. След отпадането на
катареца Насер Ал Атия преднината на французина е
52:38 мин пред Жиниел де Вилие (ЮАР) с Тойота.

Хуан Бареда Борт беше най-бърз при мотоциклети-
стите, а в генералното класиране начело се върна
Сирил Депре (Фр) с КТМ, който завърши втори в етапа.
Полякът Лукаш Лашкавиец с Ямаха триумфира при АТВ-
тата, а Андрей Каргинов с КамАЗ при камионите.

Младежкият национален отбор по хокей на лед
(до 20 години) обърна Мексико с 3:1 (0:0, 1:1, 2:0) в
първата си реална среща на Световното първенство
в най-ниската дивизия 3. След като  започнаха със
служебно 5:0 срещу дебютанта ОАЕ, момчетата на
треньора Мартин Миланов взеха и реален успех на
леда. С 2 гола се отличи Иван Ходулов, а едно
попадение добави Мартин Талев. След нулева първа
третина Диего Линарес (34) откри за гостите при
числено превъзходство. Ходулов (36) изравни, а
след още 10 се разписа отново от наказателен
удар. Мартин Талев (56) също прати шайбата в
мрежата на мексиканците. Иван Ходулов беше из-
бран за играч на мача, а вратарят ни Никола Нико-
лов направи 18 спасявания. В другата среща от II
кръг Китай сломи Нова Зеландия с 4:1 (3:0, 0:1, 1:0),
а Турция записа служебна победа над ОАЕ с 5:0.

Ния Димитрова
е №1 за 2012 г.
Катя Дафовска получи наградата на младата биатлонистка

Петър Ценков 40-и
в Х етап на „Дакар”

ХОКЕИСТИТЕ
НАДВИХА И
МЕКСИКО

Биатлонистката
Ния Димитрова бе из-
брана за най-добър
млад спортист на
България за 2012 г. Тя
събра 324 т. във вто-
рото допитване на
специализирания сайт
за младежки спорт
Viasport.bg, в което
гласуваха 54 журна-
листи от 38 медии от 7
града. Световната ви-
цешампионка за де-
войки в спринта от
Контиолахти, Финлан-
дия и европейска
шампионка в същата
дисциплина от Осър-
бле, Словакия, бе по-
ставена на 1-во място
в 1/3 от анкетните кар-
ти. Тя обаче не при-

Мони ГЕОРГИЕВ

Наградените млади спортисти с призовете си

ТОП 10:
 1. Ния Димитрова (биатлон) 324
 2. Благой Найденов (бокс) 271
 3. Александър Везенков (баскетбол) 191
 4. Антонио Вутов (футбол ) 168
 5. Борислава Дамянова (джудо/самбо) 164
 6. Алберт Попов (ски-алпийски) 163
 7. Георгия Кадоглу (плуване) 128
 8. Ангел Караньотов (мотоциклетизъм) 120
 9. Цветан Стоянов (шахмат)  118
10.Ивайло Иванов (джудо/самбо) 107

Снимка АВТОРА

В нейно отсъствие
приза прие единст-
вената ни олимпий-
ска шампионка от
зимни Игри Екатери-
на Дафовска, която е
президент на БФ Би-
атлон.

Втори с 271 т. ос-
тана европейският
шампион по бокс
(кат до 80 кг) при
юношите Благой
Найденов. Призовата
тройка със 191 т.
допълни младежкият
баскетболен нацио-
нал Александър Ве-
зенков, който пък не
бе освободен от
гръцкия си клуб Арис
за церемонията. Ста-
туетката за отбор №1
при подрастващите
получи национални-

ят футболен тим на родените след 1 януари 1996 г.
Момчетата на Методи Деянов събраха 26 от общо 34
гласа. Награда за спортен клуб с активна социална
политика е за водача в баскетболната “А” група Спар-
так Капитол (Сф). Само самбото успя да класира 2-ма
състезатели в топ 10. Там попадна и 8-годишният ев-
ропейски шампион по шахмат за деца Цветан Стоянов
от Казанлък, който победи неотдавна и премиера Бой-
ко Борисов в демонстративна партия.

Класираният 8-и Ивайло Караньотов, европейски
шампион по супермото, пък нападна спортния министър
Свилен Нейков, че БФМ не получава достатъчна фи-
нансова подкрепа от министерството.

Наградите на призьорите осигуриха ТЕСИ ООД, “Ев-
роинс”, “Евролийз такси”, “Еврофутбол”, и др.

стигна на церемонията да получи лично наградата си,
защото с женския национален отбор участва в старто-
вете за Световната купа в Антхолц-Антерселва, Италия.


